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برای روزنامه صبح ایران نگهبان  شورای  راهکار  پیرامون  نگهبان  شورای  سخنگوی   
مشارکت حداکثری در انتخابات، عملکرد بی طرفانه شورا در بررسی 
صلاحیت ها، انتقاد به حضور حداکثری ثبت نام کنندگان در انتخابات، 
نظارت استصوابی شورا و آخرین وضعیت لایحه تجارت توضیحاتی را 
ارائه کرد.  عباسعلی کدخدایی در گفت وگویی تفصیلی در ابتدا ضمن 
تسلیت ایام سوگواری اباعبدالله)ع( در پاسخ به سوالی در رابطه با 
راهکار شورای نگهبان جهت مشارکت حداکثری در انتخابات علی 
انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد:  الخصوص 

شورای نگهبان به عنوان نهاد نظارت وظیفه نظارت بر انتخابات را به

وزیر امور خارجه در خصوص تحریم بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران گفت: تحریم بانک مرکزی نشان دهنده استیصال آمریکاست. 
بانک مرکزی پیشتر تحریم شده بود و حالا با عنوانی دیگر دوباره 
تحریم شد. می خواهند مانع رسیدن غذا و دارو به مردم ایران شوند 
و حتما این اقدام نقض همه تعهدات بین المللی است. محمدجواد 
ظریف  جمعه  شب در بدو ورود به  نیویورک گفت: سفر نیویورک 
فرصت خوبی برای دیدارهای رسانه ای و حضور در جمع اعضای 
اندیشکده هاست. وی افزود: شرایط کنونی منطقه، بین الملل، پیمان 
شکنی های آمریکا و خطراتی که کاخ سفید ایجاد کرده و نظرات ایران 

سخنگوی شورای نگهبان :

نظارت استصوابی باید وجود داشته باشد
ظریف در نیویورک  :

تحریم بانک مرکزی، نشانه استیصال آمریکاست

رییس سازمان بازرسی کل کشور:

احساس فساد در مردم بیش از واقعیت است

فروکش کردن نوسانات، نشانه چیست؛

ثبات اقتصادی یا آغاز دوران رکود؟

عضو فراکسیون امید:

 شفافیت آرا ضروریست، به شرط مصونیت نمایندگان

گفت وگوهای فراگیر و ملی راهکار عبور از بحران سیاسی - انتخاباتی

پایان دوران حذف 
گروه های سیاسی 

 رییس سازمان بازرسی کل کشور گفت: فساد در کشور 
سیستمی نیست اما به دلایلی و مطابق سنجش ها ادراک 
تلاش  است؛  واقعیت  از  بیش  مردم  در  فساد  احساس  و 

حجت  یابد.  کاهش  نیز  فساد  احساس  و  ادراک  می کنیم 
الاسلام و المسلمین حسن درویشیان روز شنبه در مراسم 
تکریم و معارفه رئیس سازمان بازرسی کل کشور که با حضور 
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گفت وگوی فراگیر و ملی که در ابتدا با هدف کاهش تنش ها و اختلافات بین گروه های سیاسی مطرح شد، این روزها ابعاد تازه ای 
پیدا کرده و بیشتر حول محور "انتخابات آینده مجلس" می چرخد. دور جدید گفت وگوی فراگیر ملی در حالی برگزار می شود که 
یک سر آن بین برخی میانه روهای سیاست چون باهنر، عارف، توکلی، محمد صدر و ...در جریان است و سر دیگر آن در مجلس 

شورای اسلامی و در قالب مجمع گفت وگوی ملی در حال پیگیری است.

اصلاح طلبان با همه توان 
در انتخابات شرکت کنند

مرتضی حاجی در گفت وگو با » ایمان«

نباید مردم را از انتخاب کاندیدای مناسب محروم کنیم 
مردم به اصلاحات ازدرون نظام اعتماد دارند 
باید بپذیریم رقابت سیاسی را بلد نیستیم 
امروز کشور قربانی تخریب ها است

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه امروز دشمنان اسلام به دنبال تخریب 
حوزه علمیه هستند ، گفت: دراین رابطه طلاب و روحانیون باید درپرتو ارشادات رهبر انقلاب 
و مراجع عظام تقلید حرکت کنند.  به گزارش مرکز خبر حوزه ، آیت الله محمد جواد فاضل 
لنکرانی روز شنبه  درابتدای درس خارج فقه در مدرسه مرحوم آیت الله العظمی گلپایگانی،  
افزود: در شرایط کنونی در حوزه در عین حال که آن اخلاص و توکل برخدا ، روحیه انقلابی گری 
، قناعت و نشاط علمی، تحقیقات علمی وجود دارد و دلیل آن آثار زیاد بعد از انقلاب است ،اما در 
عین حال باید مواظب فتنه درحوزه بود و افرادی دنبال این هستند که تقوا، بینش، سیاست و 
... حوزویان را مورد خدشه قرار دهند. امروز روشن است از داخل یا خارج افرادی دنبال نابودی 
حوزه می باشند. وی اظهار داشت: حتی بعضی درلباس روحانیت علیه حوزه استدلال میکنند 
و سخنانی میزنند که موجب خدشه لباس و حوزه می شود. اگر مردم از حوزه دور شدند، چون

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: رتبه استان به لحاظ نرخ تورم نقطه 
به نقطه در کشور رتبه 30 است. مهرداد غضنفری با اشاره به ضرورت تکریم ارباب رجوع 
در استان قم اظهار کرد: برای تحقق این مساله بازرسی های سرزده از ادارات استان صورت 
گرفت. وی ادامه داد: امسال سال رونق تولید است و باید در پایان سال جاری براساس سند 
اشتغال و سند رونق تولید به افکار عمومی بگوییم که شاهد تعطیلی واحد تولیدی در استان 
قم نبودیم و واحدهای تولیدی تعطیل شده به مدار تولید برگشتند. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری قم افزود: به دلیل تامین مایحتاج عمومی به موقع و نظارت و هم افزایی 
دستگاه های اجرایی در زمینه تنظیم بازار در جایگاه خوبی در این زمینه نسبت به استان ها قرار 
داریم و رتبه استان قم به لحاظ نرخ تورم نقطه به نقطه در کشور رتبه 30 است. غضنفری جذب 

سرمایه گذاران را راهکار توسعه استان قم دانست و تصریح کرد: در این راستا مشارکت همه 

آیت الله فاضل لنکرانی: 

دشمنان به دنبال تخریب حوزه علمیه هستند
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  اعلام کرد

قم در رتبه 30 نرخ تورم نقطه به نقطه
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پیام استاندار قم به مناسبت هفته دفاع مقدس
دوران دفاع مقدس، تجلی درخشان ترین و ماندگارترین صفحات تاریخ زرین انقلاب اسلامی و سرشار از زیباترین 
صحنه های ایثار، فداکاری، جانفشانی و از خودگذشتگی فرزندان شایسته این ملت است. روزهایی شورانگیز و 
فراموش نشدنی که ملتی یکدل و متحد و با تأسی به آرمان ظلم ستیزی مکتب عاشورا و با انگیزه دفاع از اصول 
و ارزش ها و کیان اسلامی، بیرق جهاد و شهادت برافراشته و شجاعانه در برابر جبهه کفر و استکبار ایستادگی 
کردند. 39 سال پیش در چنین ایامی، مقاومت حماسی و دلیرانه ملت بزرگ ایران، دشمن زبون و متجاوز را در 
رسیدن به نیات پلیدش ناکام گذاشت و عزت، اقتدار و سربلندی را برای این کشور به ارمغان آورد. دفاعی جانانه 
و مبتنی بر تفکرات اعتقادی و ارزشی که ضمن ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه، عزم و اراده جدی و 
تسلیم ناپذیری این ملت در برابر هر گونه تجاوز و زورگویی را به جهانیان نشان داد. در سی و نهمین سالگرد 
دفاع مقدس، یاد و خاطره شهداء، ایثارگران، رزمندگان و یادگاران دوران ایثار و حماسه به ویژه شش هزار شهید 
سرافراز استان قم را گرامی داشته، توفیقات روزافزون همگان را در راه حفظ و صیانت از دستاوردهای ارزشمند 
دفاع مقدس و پیمودن راه شهدای والامقام در پرتو آرمان های بلند حضرت امام خمینی)ره( و فرامین مقام معظم 

رهبری)مدظله العالی( از درگاه باری تعالی مسألت دارم.
بهرام سرمست استاندار قم

اطلاعیه شماره یکشرکت مخابرات ایران – منطقه قم
در اجرای تصویب نامه شماره 67735/ت مورخ 95/6/6 هیات وزیران )موضوع آئین نامه اجرایی تشکلهای مردم نهاد( 
، اولین دوره انتخابات تعیین نماینده تشکل ها در شورای توسعه و حمایت از تشکل های مردم نهاد استان قم طی روز 
چهارشنبه تاریخ 98/08/29 راس ساعت 10 صبح در محل سالن بعثت خانه جوانان استان قم )جنب استانداری قم( 
برگزار خواهد شد. بدینوسیله از نمایندگان تشکلهای مردم نهاد دارای پروانه فعالیت از استانداری قم ، دعوت بعمل می آید 

بمنظور ثبت نام و دریافت کارت ورود به جلسه انتخابات ، به شرح ذیل اقدام نمایند . 
الف : تشکلهایی که متقاضی نامزدی انتخابات جهت تصدی سمت "نماینده تشکلهای مردم نهاد در شورای توسعه و 
حمایت استان قم " هستند، می بایست در خصوص معرفی نماینده و ثبت نام از تاریخ 98/07/01 لغایت 98/07/15 

اقدام نمایند.
ب : تشکلهایی که صرفا متقاضی شرکت در جلسه انتخابات بمنظور رای دادن هستند ، می توانند از تاریخ 98/07/01 

لغایت 98/08/25 در خصوص معرفی نماینده و ثبت نام اقدام کنند .
*مدارك مورد نیاز جهت صدور کارت ورودبه جلسه رای دهندگان و نامزدهای انتخابات بشرح ذیل است :

1. تصویر پروانه فعالیت صادره از استانداری قم 
2.تصویر آخرین آگهی روزنامه رسمی کشور مبنی بر ثبت تغییرات هیات مدیره سازمان مردم نهاد .

3.اصل صورتجلسه هیات مدیره سازمان مردم نهاد مبنی بر معرفی نماینده تام الاختیار جهت شرکت در انتخابات 
)ممهوربه مهرسازمان مردم نهاد(.

4.یك قطعه عکس 4×3برای نماینده 
5.تصویر صفحه اول شناسنامه ،تصویر کارت پایان خدمت یا معافیت و تکمیل فرم ثبت نام برای نامزدهای تصدی سمت 

نمایندگی تشکل های مردم نهاد . 
*لازم به ذکر است هر کدام از سازمان مردم نهاد صرفا می تواند در خصوص معرفی یك نفر نماینده اقدام کرده و حضور 

نماینده جهت ثبت نام و دریافت کارت ورود به جلسه الزامی است .
محل ثبت نام : دبیر خانه تشکلهای مردم نهاد مستقر در دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم.

شناسه اگهی :605956

اطلاعیه برگزاري اولین دوره انتخابات
 تعیین نماینده تشکل ها

در شورای توسعه و حمایت از تشکل هاي مردم نهاد استان قم

دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم

شهرآورد 91؛ 

تقابل اندیشه ایتالیایی، 
آرژانتینی در آزادی
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مذاکره فقط در چارچوب 
برجام 

در  خارجی،  سیاست  در  ترامپ  که  است  این  واقعیت 
نبوده  موفق  می کرده  پیگیری  که  اهدافی  از  یک  هیچ 

است. شاید پر سروصداترین و شاخص ترین آن موضوع خاورمیانه بوده است. محور 
عمده چنین موضوعی نیز ایران است. حال در چنین چارچوبی چه مساله هسته ای و 
یا مسائل منطقه ای همچون عراق، سوریه، یمن، لبنان و... را باید در نظر داشته باشیم. 
ترامپ شناخت بسیار کمی نسبت به ایران و منطقه دارد لذا به تصور آنکه بر اساس 
استراتژی های تجاری که تاکنون عمل می کرده به دنبال آن بود تا با تهدید راهبردش 
را به پیش برد. اما هرچه جلوتر آمد به این نتیجه رسید که به نتیجه نمی رسد. ترامپ 
افراد مختلفی را گرد خود جمع کرد تا از طریق شان به نتیجه برسد که آخرین آنها همین 
جان بولتون بود. ترامپ براین تصور است که روز به روز با اتفاقاتی که در منطقه به وقوع 
می پیوندد آنچه را که در پی آن بوده حاصل نشده است. آنچه که حسین موسویان در 
یادداشتی می نویسد گفت وگو با ایران آرزوی ترامپ است این به معنای آن است که 
فقط یک خواست از سوی وی نیست، بلکه ترامپ در گوی چنین مساله ای قرار گرفته 
است. یک روز تحلیل ها و نظرسنجی ها به این سمت و سو می رفت که ترامپ به دلیل 
سیاست داخلی و همچنین سیاست اقتصادی که در پیش گرفته توانسته وضعیت 
اقتصادی آمریکا را به جایی برساند تاپیروزی وی را در انتخابات آتی تضمین نماید. اما 
اخیرا اظهارنظرها و نظرسنجی هایی که بر اساس ارزیابی های تازه ارائه می شود همچنان 
مطمئن نمی توان در مورد آینده ترامپ سخن گفت. در نتیجه ترامپ نیاز دارد تا در 
زمینه هایی به موفقیت برسد. حال وی با تشدید فشارها بر این تصور بود که می تواند به 
نتیجه برسد. اما زمانی که چنین رویکردی به نتیجه نرسید، برخی معتقدند که بولتون 
قربانی چنین مساله ای شد. به گونه ای که فردی همچون بولتون که مورد حمایت رژیم 
صهیونیستی و جناح افراطی آیپک بود را کنار گذاشت تا بدین وسیله چراغ سبزی به 
ایران نشان داده باشد که آمریکا استراتژی سخت نسبت به ایران را کنار گذاشته است. 
ایران می تواند روی تغییر رویکرد ترامپ بیشتر حساب باز کند. اما آمریکایی ها باید بدانند 
که ایران به کلی به آنها بی اعتماد است. این بدان معناست که آمریکایی ها اگر به دنبال 
گفت وگو با ایران هستند درهای گفت وگو در چارچوب برجام کاملا باز است. مکانیسم 
اعتراض به برجام در توافق هسته ای پیش بینی شده بود که بر مبنای آن اگر هر طرفی 
اعتراضی دارد در کمیته تعریف شده در برجام رجوع کرده و مسائل را در آنجا حل و فصل 
نماید. آمریکایی ها تصور می کردند که با قلدری آنهم به صورت یکجانبه از برجام خارج 
شده و ایران پای میز مذاکره قرار می گیرد. اما با ایستادگی و مقاومت مردم کشورمان 
این گونه نشد. همچنین در منطقه نیز آنچه را که آنها دنبال می کردند به سرانجام مورد 
انتظار آنها نه در عراق، سوریه و افغانستان منجر و منتهی نشد. در نتیجه آمریکایی ها کلید 
حل مسائل منطقه را در مذاکره با ایران می دانند. ایران به هیچ عنوان استراتژی عکس 
گرفتن را دنبال نمی کند. ایران به دنبال گفت وگویی است که در چارچوب آن منجر به 
نتیجه شود. برجام سرجای خود باقی است توافقی که 23 ماه مذاکره پیرامون آن صورت 
گرفته است. علاوه بر آن کشورهای هم پیمان آمریکا در برجام حضور داشتند. پس از 
حصول توافق تایید شورای امنیت و قطعنامه 2231 را به همراه داشت. چگونه می شود 
که آمریکایی ها به صورت یکطرفه از برجام خارج شدند. ایران قدرتی نیست که بتوان با 
آن با قلدری برخورد کرد. اگر آمریکایی ها به دنبال مذاکره با ایران هستند می توانند در 

چارچوب برجام مذاکره کنند. اما خارج از چنین چارچوبی ایران مذاکره نخواهد کرد.
سفیر اسبق ایران در بریتانیا

 چرایی تخریب دولت 
برخی جریان های سیاسی تمام هم و غم خود را گذاشتند 
تا به هر قیمتی شده رقیب را از بین برده و حذف کنند. 
این نگاه حذف سال ها است که در کشورمان شناخته 

شده و در واقع اگر جریان دلواپس کاری غیر از این انجام دهد جای تعجب دارد. چرا 
که عملکرد، رفتار و روندی که این جریان در ارتباط با مسائل سیاسی کشور همواره پیش 
گرفته چندان تناسبی با منافع ملی نداشته و همواره منافع خود را بر منافع ملت ترجیح 
داده است. اولویت های این جریان همواره جدا از اولویت های ملت بوده و اهدافشان 
غیر از آن چیزی بوده که مردم دنبال کرده اند. از این رو هر وقت کشور و ملت به سمت 
آرامش حرکت کرده اینها دلواپس شدند، اما هر زمان که کشور به سوی بحران رفته تلاش 
کردند که از آن بحران به نفع جریان خود بهره برداری کنند و این کارهای اخیرشان نیز در 
همان راستا تلقی می شود. زمانی که برجام به تصویب رسید و کشور در شرایط مطلوبی 
قرار گرفت اینها به جای احساس آرامش دلواپسی پیشه کردند، اما بعدها با خروج آمریکا 
از برجام حوادث نشان داد که این جریان نه برای منافع ملی که برای منافع خود دلواپس 
بودند. اگر نگاهی به عملکرد دولت مورد حمایت این جریان بیندازیم خواهیم دید که 
کارنامه دیپلماسی اینها چگونه است و چه عملکردی داشته اند که یک قلم آن تصویب 
شش قطعنامه سازمان ملل علیه ایران و تعطیل کردن دیپلماسی بود، اما به شکلی غیر 
اخلاقی و ناجوانمردانه به دیپلماسی قوی و نتیجه بخش آقای ظریف و آقای روحانی 
می تازند. البته اینها چون درک درستی از دیپلماسی ندارند شایسته اظهار نظر در این 
خصوص نیز نیستند. بیشتر به مغلطه کاری روی می آورند و به جای استدلال مغالطه 
می کنند. همین که آمریکایی ها با تمام قدرت و نفوذ خود در جهان نتوانسته اند حتی 
کشورهای حامی و همپیمان را با خود همراه سازند و اروپایی ها علنا در مقابل آنها 
ایستادگی می کنند نشان از دیپلماسی موفق و تاثیرگذار دولت آقای روحانی و شخص 
آقای ظریف است. حال اینکه چرا دلواپسان بدین شکل به دولت آقای روحانی می تازند و 
هدف این نگاه تخریبی چیست کاملا مشخص است که هدف این نگاه فتح کرسی های 
بهارستان در پایان سال جاری است. جریان رقیب آقای روحانی فقط به دنبال بازیابی 
قدرت از دست رفته خود است. قدرتی که در 92، 94 و 96 از دست دادند و به هر دری 
می زنند تا آن را بازپس گیرند. این رویکرد دلواپسان حتی اگر به ضرر منافع ملی نیز تمام 
شود برایشان مهم نیست و هیچ حد و مرزی نمی شناسند چرا که فقط به فکر اهداف 
جریانی و موفقیت خود در انتخابات پیش رو هستند. دلواپسان برخی اوقات به حدی 
در راستای تضعیف دولت عمل می کنند که گویا اپوزیسیون خارج از کشور علیه نظام 
به فعالیت می پردازد. برخی اوقات نیز به حدی علیه دستگاه دیپلماسی کار می کنند که 
انگار در وزارت خارجه آمریکا نشسته اند و علیه کشور توطئه می کنند. متاسفانه این نگاه 
در میان مخالفان دولت حاکم است و به رغم توصیه مقام معظم رهبری که همواره دعوت 

به وحدت کرده اند اینها هیچ زمانی وحدت را برنتابیده اند.
فعال سیاسی اصلاح طلب

دفاع مقدس
حدیث ماندگار پایداری

31 شهریور آغاز سی و نهمین سالگرد هفته دفاع مقدس 
ایران  ملت  حماسه های  برجسته ترین  از  یکی  سالروز  و 
در دفاع از ارزش ها و آرمان های نظام اسلامی و یادآور 

رشادت ها و جانبازی های هشت ساله شهدا و ایثارگران است. این ایام یادآور آغاز تجاوز 
رژیم بعثی به نمایندگی از استکبار جهانی علیه ملت غیور و سرافراز ایران و زنده کننده یاد 
حماسه ها و دفاع جانانه این ملت از کیان اسلامی و خاک عزیز خود است. در طول هشت 
سال دفاع مقدس و در اوج دشمنی های همه جانبه دشمنان ملت بزرگ ایران استعدادها 
و توانمندی های حیرت آور جوانان غیور میهن مان بروز و ظهور یافت که توانست کمبودها 

و نقایص را جبران کند و کشورمان را در دفاع مقدس پیروز و سرافراز سازد.
دفاع مقدس، گنجینه ارزشمندی از پایمردی ها و جانفشانی های سلحشورانی است که 
عاشقانه دل به آرمان های والا و انقلابی پیر و مرادشان سپردند و با سلاح ایمان و بصیرت 
رویای شکست ناپذیری قدرت های بزرگ و ایادی منطقه ای آنان را برای همیشه باطل 

کردند.
هشت سال دفاع مقدس، حدیث ماندگار پایداری، دلاوری و فداکاری ملتی است که 
در راه دفاع از مکتب، انقلاب و میهن اسلامی خویش، قله های بلند رشادت و شهادت 
را درنوردید و دشمن را در رسیدن به اهداف خود ناکام گذاشت و امروز با پیروزی های 

پرافتخار جبهه مقاومت، در برابر جهانیان به زیبایی تمام می درخشد.
بدون شک آحاد رزمندگان غیور و جان برکف ایران اسلامی با الهام از آموزه های مقدس 
نهضت عاشورا و پیام عزت و آزادگی اباعبدالله الحسین)ع(، ایثارگری و مقاومت در برابر 
ظالمان و زیاده خواهان را رمز پیروزی و سربلندی می دانستند و با سرمشق قرار دادن 
شعار الهی »هیهات مناالذله« امام حسین )ع( جانانه مقاومت کردند و در این راه، 
حماسه های بزرگ خلق کردند. تلاش برای زنده نگه داشتن حماسه دفاع مقدس و انتقال 
آن به نسل جوان کشور رسالت خطیری است که همانند سال های دفاع مقدس بر عهده 
جانبازان، ایثارگران و آحاد دلسوزان نظام و انقلاب گذاشته شده تا این مقطع از تاریخ 
پرافتخار میهن اسلامی مان به فراموش سپرده نشده و از آن به عنوان الگویی راستین 
در مبارزه با ظلم و جور جهانی استفاده شود. هر چند رژیم بعث با تهاجم ناجوانمردانه 
با هدف ساقط نمودن نظام نوپای مقدس جمهوری اسلامی  ایران را مورد حمله قرار داد 
اما عبور مقتدارانه انقلاب اسلامی از چالش های استکبار ستیزی و کینه جویانه ایادی 
شیطان صفت به جهانیان ثابت کرد که ملت ایران با اتکا به نیروی ایمان در برابر بدخواهان 
تا دندان مصلح ایستادگی کرده و قله های پیشرفت را با الگو گیری از فرهنگ دفاع مقدس 
در مسیر نورانی سیدالشهدا)ع( ادامه خواهد داد زیرا آرمان مقدس شهیدان ما با عاشورا 
پیوند خورده است. امروز دشمنان در سالگرد دیگری از این دفاع مقدس به خوبی دریافته 
اند که ملت ایران با سلاح ایمان و توکل بر خدا و تلاش جهادی این برهه از زمان را نیز با 
خودکفایی و اتکا به نیروی داخلی سپری خواهند کرد و باری دیگر بدخواهان این نظام 

مقدس روسیاه ومأیوس خواهند شد.
مدیرکل بنیادحفظ آثار و نشر ارزشهای دفاغ مقدس استان قم

وزیر آموزش و پرورش: 

بیش از ۱۸ هزار نفر در آموزش و پرورش 
استخدام می شوند

 وزیر آموزش و پرورش گفت: این وزارتخانه امسال سهمیه استخدام 1۸ هزار و 39 نفر 
را از طریق سازمان امور اداری و استخدامی کشور دریافت کرده است. 

محسن حاجی میرزایی روز شنبه در نخستین نشست خبری خود درباره استخدام 
نیرو در آموزش و پرورش و نیروهای بیرون از این وزارتخانه که قرار است به آموزش و 
پرورش بپیوندند، افزود: این آزمون با محوریت سازمان امور اداری و استخدامی کشور 

و توسط سازمان سنجش و پذیرش انجام خواهد شد و مسئولیت برگزاری با آنهاست.
وی ادامه داد: در هفته های اول مهر احتمالا فراخوان آن اعلام خواهد شد و همه 
کسانی که علاقه مند به خدمت در آموزش و پرورش هستند می توانند در این آزمون 
شرکت کنند. وی تصریح کرد: فراخوان این آزمون سراسری است و از طریق سازمان 

امور اداری و استخدامی اعلام خواهد شد.
اعمال رتبه بندی معلمان از اول مهر

وزیر آموزش و پرورش درباره طرح رتبه بندی معلمان که آیا از اول مهرماه اجرا می شود 
یا نه؟ نیز گفت: آیین نامه این طرح که از سوی آموزش و پرورش تنظیم شده است باید 
در دولت به تصویب برسد و سپس برای اجرا به دست این وزارتخانه برسد. ممکن است 
حتی تصویب آن یک ماه طول بکشد اما زمان اعمال این طرح از اول مهرماه خواهد 
بود. حاجی میرزایی با تاکید بر این موضوع که اعمال طرح رتبه بندی معلمان از اول 
مهرماه است، اظهار داشت: برای این طرح 2 هزار میلیارد تومان اعتبار تخصیص داده 
شده است و برخلاف اینکه برخی از شبکه های مجازی عنوان می کنند این اعتبار 
برای طرح های دیگر هزینه خواهد شد، این موضوع صحت ندارد.وی ادامه داد:  
تلاش وزارت آموزش و پرورش تسریع فرایند اجرای رتبه بندی است و احکام این طرح 
از اول مهر صادر خواهد بود.وزیر آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: منابع انسانی برای 
وزارت آموزش و پرورش دارای اهمیت فراوانی است به همین منظور هماهنگی هایی 
با سازمان برنامه و بودجه، وزارت آموزش و پروش و سازمان اداری و استخدامی کشور 
انجام شده تا وضعیت نیروی انسانی مورد ارزیابی قرار گیرد چون معتقدیم ارقام و اعداد 
آن با هم متناسب نیست به همین دلیل باید به درک مشترکی برای نیروی انسانی برسیم 

که امید است نتایج آن کمک خوبی به ساماندهی نیروی انسانی کند.
کمبود معلم در مهرماه نداریم

حاجی میرزایی ادامه داد: با توجه به سیر خروجی از آموزش و پرورش و بازنشستگی 
4۵ هزار معلم در ابتدای مهر امسال، 1۰۸ هزار معلم کمبود داشتیم و ناچار بودیم از 
روش های اضطراری موجود استفاده کنیم. تدریس معاونان مدارس، تدریس تمام وقت 
معلمان، حق التدریس شاغلان از جمله راهکارهای موجود بود و با تمام دشواری ها 
نیروی انسانی مورد نیاز تامین شده است. وزیر آموزش و پرورش گفت: همچنین برخی 
از معلمان قرار است بیش از 6 ساعت تدریس داشته باشند و به واسطه آن دریافتی 
بیشتری خواهند داشت که این دریافتی بیشتر در پاداش پایان خدمت و بازنشستگی 
موثر خواهد بود. با همه این دشواری ها نیروی انسانی موردنیاز برای همه واحدها تامین 
شد و انتظار می رود مهرماه بدون مشکلی داشته باشیم. حاجی میرزایی در پاسخ به این 
سوال که آیا افزایش ۵۰ درصدی فوق العاده شغل کارکنان دولت و اعمال رتبه بندی 
به جای این فوق العاده شغل برای فرهنگیان صحت دارد؟ گفت: این امر هنوز تایید 
نشده است. ۵۰ درصد افزایش فوق العاده شغل پیشنهادی بود که هنوز به دولت نیامده 
و متفاوت با رتبه بندی است.وی درباره بکارگیری نیروهای حق التدریسی نیز گفت: 
طبق قانون ضوابطی پیش بینی شده تا حق التدریسی ها و مربیان پیش دبستانی در 
آزمونی شرکت و طبق نیاز و مجوزهای دریافتی به استخدام در آیند. آموزشیاران نهضت 
سوادآموزی نیز باید در دوره آموزشی یکساله و آزمونی در انتهای دوره شرکت کنند و 

مطابق با سهمیه سازمان اداری و امور استخدامی، استخدام خواهند شد.
 

رئیس جمهوری در جلسه شورای عالی هماهنگی سران قوا:

عواید حاصل از اصلاح قیمت ها باید به اقشار 
کم درآمد داده شود

رئیس جمهوری تاکید کرد: هرگونه عواید حاصل از هرگونه اصلاح ساختاری قیمت ها 
صرفاً باید به اقشار کم درآمد و افراد دارای درآمد ثابت انتقال داده شود تا کاهش قدرت 
خرید آنان با توجه به نوسانات تورمی در حد ممکن جبران شود.  به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی ریاست جمهوری، چهلمین جلسه شورای عالی هماهنگی سران سه قوه روز شنبه 
با حضور سران قوا و به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری 
تشکیل شد. در این جلسه و در ادامه مباحث مربوط به اصلاح ساختاری بودجه، سازمان 
برنامه و بودجه گزارش خود را درباره ساز و کار تعیین قیمت حامل های انرژی با توجه به 
شرایط اقتصادی کشور ارائه کرد و تصمیمات لازم براساس استفاده بهینه از مزیت نسبی 
در انرژی و زنجیره تولید ارزش در اقتصاد کشور، اتخاذ شد. در این راستا رئیس جمهوری 
تأکید کرد که »هرگونه عواید حاصل از هرگونه اصلاح ساختاری قیمت ها صرفاً باید به 
اقشار کم درآمد و افراد دارای درآمد ثابت انتقال داده شود تا کاهش قدرت خرید آنان با 
توجه به نوسانات تورمی در حد ممکن جبران شود.« در بخش دیگری از طرح اصلاح 
ساختاری، پیشنهادهای مربوط به اصلاح نظام مالیاتی کشور مورد بررسی قرار گرفت و 
اصول و جهت گیری های اساسی از قبیل کاهش معافیت های مالیاتی، افزایش شفافیت 

و حمایت از تولید با استفاده از تخفیف های هدفمند مالیاتی مورد بحث قرار گرفت.

دستور رئیس جمهوری به وزیر میراث فرهنگی و گردشگری:

نقش بسزایی در تولید و اشتغال ایفا کنید
 رئیس جمهوری از وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خواست تا با گسترش 
صنعت گردشگری، تنوع صنایع دستی و بهبود شرایط صنعتگران ملی، به گونه ای تلاش 
کند که این وزارتخانه بتواند نقش بسزایی در زمینه اشتغال و تولید ایفا کند.  به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری،  حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه 
در پاسخ به نامه »علی اصغر مونسان« وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با 
موضوع »خط مشی های کلی این وزارتخانه«،  دستور داد: »اکنون که با رای نمایندگان 
مسوولیت جدید را برعهده گرفته اید، با روحیه ای تازه و قوی برای گسترش صنعت گردشگری 
و ورود بیشتر بخش خصوصی در این زمینه و تنوع صنایع دستی و آبادانی شرایط صنعتگران 
ملی کشور تلاش نمایید، به گونه ای که این وزارتخانه در زمینه اشتغال و تولید نقش بسزایی 
داشته باشد«. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در بخشی از نامه خود به 
رئیس جمهوری نوشته است: »بر خود لازم می دانم در راستای سیاست های دولت محترم 
تدبیر و امید و برنامه های دولت دوازدهم که در دوران انتخابات ریاست جمهوری به مردم ارایه 
شده است به ویژه ابلاغ جهت گیری ها و اولویت های عمومی و تخصصی جهت تنظیم برنامه 
اجرایی این وزارتخانه از سوی حضرتعالی، در مسیر اعتدال و رعایت کامل منشور اخلاقی و 
تحقق اهداف و برنامه های دولت و در انجام شایسته وظایف قانونی و خدمت به اسلام و ملت 

شریف ایران، اهتمام مضاعف به عمل آید.«

بادامچی عضو فراکسیون امید : 

پیام مقام معظم رهبری پیام صلح به جهان است
یک عضو فراکسیون امید مجلس با اشاره به سخنان رهبر انقلاب درباره اینکه ما اهل 
نشست و برخاست و مذاکره هستیم، گفت: پیام حضرت آقا این بود که ما اهل مذاکره و 
نشست و برخاست هستیم البته به شرطی که منافع ملی ما و شأن کشور ما حفظ شود.
محمدرضا بادامچی با اشاره به سخنان اخیر مقام معظم رهبری درباره عدم مذاکره با 
آمریکا اظهار کرد: سخنان اخیر مقام معظم رهبری دارای نکات حائز اهمیت بود، این نکات 
با توجه به وضعیت پیچیده ای که در منطقه وجود دارد بازتاب های جهانی قابل توجهی 
داشته است. فرمایشات حضرت آقا هم پیام خارجی و هم پیام داخلی داشت. پیام داخلی 
به مسئولین این بود که بیشتر به وظایف خود توجه کنند و شأن و عظمت کشور را حفظ 
کنند. نماینده مردم تهران در مجلس افزود: در این فرمایشات تصریح شده که اقدامات 
آمریکایی ها در حوزه مذاکره مشخص نبوده و به قولی سرکاری است. چرا که اقدامات آنها 
متمرکز نیست و تصمیمات مختلفی را اتخاذ می کنند. البته حضرت آقا تاکید داشتند که 
ما اهل صلح و نشست و برخاست و مذاکره هستیم و می خواهیم از دستاوردهای جهانی 
بهره مند شویم. این عضو فراکسیون امید مجلس اشاره کرد: با توجه به این فرمایشات باید 
تاکید کنم که آمریکا نیز برای مذاکره در چهارچوب باید شروطی را رعایت کند. یکی از این 
شروط حفظ شأن و منافع ملی کشور ما است. موضوع دیگری که حضرت آقا به آن اشاره 
داشتند نقش دارای اهمیت مردم و جوانان در کشور بود. ایشان در فرمایشاتشان در مقاطع 

مختلف به ارزش و جایگاه والای مردم به خصوص جوانان تاکید کردند.
 

سردار حاجی زاده:

 اقدام غلط دشمن، پاسخ کوبنده خواهد داشت
فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران گفت: ما همچون گذشته ایستاده ایم و اگر از 

دشمن غلطی سر بزند، حتما پاسخ کوبنده ای در انتظار آنها خواهد بود.
سردار سرتیپ پاسدار »امیرعلی حاجی زاده« روز شنبه در حاشیه افتتاح »نمایشگاه 
شکار کرکس ها« که به نمایش عمومی بقایای پهپادهای اسقاط شده و همچنین 
غنیمت گرفته شده نیروهای متخاصم کشور اختصاص دارد در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: این نمایشگاه موزه عبرت است برای دشمنان کشور و کسانی که ملت ایران را 
تحقیر می کنند. وی افزود: امروز بعد از 4۰ سال از پیروزی انقلاب اسلامی و در سایه 
تهدیدات بی شمار دشمنان شاهد پیشرفت فراوان در عرصه های مختلف و به ویژه در 
حوزه هواپیماهای بدون سرنشین هستیم. سردار حاجی زاده خاطرنشان کرد: امروز در 

حوزه موشکی نیز جزو قدرت های منطقه و چند قدرت بزرگ جهان هستیم.
این فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران تاکید کرد: ما همچون گذشته ایستاده ایم 

و اگر از دشمن غلطی سر بزند، حتما پاسخ کوبنده ای در انتظار آنها خواهد بود.

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به تحریم بانک مرکزی از 
سوی آمریکا گفت:مهمترین وظیفه دولت، افزایش میزان تاب 

آوری کشور است تا از این شرایط به خوبی عبور کنیم. 
تکریم  مراسم  در  جهانگیری  اسحاق  ایسنا،  گزارش  به 
دبیران  سیمایی  حسین  معارفه  و  میرزایی  حاجی  محسن 
پیشین و فعلی هیات دولت با بیان اینکه امیدوارم حاجی 
پرورش که مهمترین وزارتخانه  و  آموزش  میرزایی در وزارت 
است، موفق باشد، اظهار کرد: حاجی میرزایی نگاه راهبردی 
به مسائل داشت و تجربه موفق مدیریتی خود را در دفتر دولت 
بکار گرفت. صداقت و پاکدستی از دیگر ویژگی های وی بوده 
و کارنامه درخشانی از خود به جای گذاشت. در این مدت همه 

مصوبات دولت دقیق تنظیم شد.
وی همچنین افزود: سیمایی چهره بسیار آشنایی است هم 
برای جامعه دانشگاهی و حقوقی  و هم برای مدیران اجرایی 
کشور. سوابق درخشانی در زمینه حقوقی و اجرایی دارد و 
مدیر اجرایی قوی است و فردی صاحب فکر و شجاع است 
که در زمینه حقوق اساسی مردم و حقوق شهروندی فعالیت 
داشته است. امیدوارم دفتر دولت مسیر رو به رشد خود را 
ادامه دهد. دفتر دولت در اجرای تصمیمات دولت و در اولویت 
گرفتن مسائل و تصمیمات، نقش زیادی دارد. در دو سال 
آینده دفتر دولت در تعیین اولویت های دولت نقش تعیین 
اینکه کشور در شرایط  با اشاره به  کننده دارد. جهانگیری 
حساسی قرار گرفته است تصریح کرد: مسائل منطقه بسیار 
مهم است و با حساسیت باید دنبال شود. عربستان قرار بود با 
تکیه بر توان نظامی خود ظرف چند روز کار یک گروه انقلابی 
را در یمن تمام کند، ولی پنج سال گذشت و حوثی ها هر روز 
قدرتمندتر شده اند. وقتی عربستان چنین ضربه ای می خورد 
باید فرافکنی کند که دیگری به او ضربه زده است نه یمن. ما 

هم باید مسائل منطقه را با هوشیاری و دقت دنبال کنیم.
وی ادامه داد: آمریکا هم بانک مرکزی را تحریم کرد. در 
این شرایط هم تهدید وجود دارد و هم فرصت. کار ما در قوا 
و نهادهای حاکمیتی، کنترل تهدیدها و استفاده از فرصت 
ظرفیت  و  رهبری  مردم،  قدرت  پشتوانه  از  کشور  هاست. 

سرزمینی برخوردار است. مهمترین وظیفه دولت، افزایش 
میزان تاب آوری کشور است تا از این شرایط به خوبی عبور 
سرمایه  و  شده  افزوده  رسمی  نهادهای  کارایی  باید  کنیم. 
کارآمد  نظام  نهادهای  و  دولت  اگر  یابد.  افزایش  اجتماعی 
باشند و مردم کارآمدی را ببینند، به آینده کشور امیدوار شده 
و سرمایه اجتماعی کشور افزایش می یابد و به سرعت امور 

کشور انجام می شود.
فساد فراگیر سرمایه اجتماعی را از بین می برد 

معاون اول رئیس جمهور همچنین خاطرنشان کرد: دفتر 
دفتر  دارد.  نقش  کشور  نهادهای  کارایی  افزایش  در  دولت 
دولت باید تشخیص دهد چه مصوباتی برای افزایش سرمایه 
اجتماعی کشور تاثیر بیشتری دارد و شناسایی کند کجاها 
سرمایه اجتماعی را بر باد می دهد. به هر میزانی که شفافیت 
و صداقت افزایش یابد، اعتماد افزایش می یابد. فساد فراگیر 
سرمایه اجتماعی را از بین می برد. قوه قضائیه باید با قاطعیت، 
بدون تبعیض و جهت گیری سیاسی با مفسد برخورد کند و 
خط قرمزی در این زمینه وجود نداشته باشد اما باید با زمینه 
ها و ریشه های فساد هم مقابله شود. مصوبات دولت برای 
مقابله با زمینه ها و گلوگاه های فساد مثل دسترسی آزاد به 

اطلاعات، لایحه شفافیت باید توسط دفتر دولت دنبال شود.
وی با بیان اینکه حرف درستی است که مجلس شفاف عمل 
کند و آرای نمایندگان شفاف باشد، گفت: در لایحه شفافیت 
به همه ارکان و نهادهای حکومت از جمله دولت، مجلس، قوه 
مقننه، نهادهای حاکمیتی، شرکت هایی که کار اقتصادی 
می کنند، مجمع تشخیص مصلحت، شورای عالی انقلاب 
پرداخته  نگهبان، شورای فضای مجازی  فرهنگی، شورای 
شده است که چه مسائلی باید شفاف به مردم گفته شود 
و حتی مذاکرات آنها که درباره مسائل عمومی مردم است 
باید منتشر شود. این لایحه به مجلس رفته است و به جای 
دعواهای بی فایده، از مجلس مطالبه کنیم تا این لایحه را 
مصوب کند و همه حمایت کنیم تا این لایحه اجرا شود. این 

بزرگ ترین قدم برای مبارزه با فساد است.
معاون اول رییس جمهور با بیان این که جاه هایی ممکن 

است با نیت خدمت به مردم رانت هایی ایجاد شود ضرورت 
کشور است، تصریح کرد: یک عده می گویند ارز به هر قیمتی 
رسید همه با آن کار خود را انجام می دهند که این یک راه حل 
است، اما در این شرایط قیمت ها افزایش می یابد و مردم دچار 
مشکل می شوند. ما برای جلوگیری از فشار به زندگی مردم ارز 
را با قیمت کمتری به عده ای اختصاص می دهیم اما شفافیت 
را آشکار کند. همین که اسامی  اینجا می تواند رانت ها  در 
کسانی که ارز دولتی گرفته اند ولی کالاوارد نکردند منتشر 
شود به شفافیت کمک می کند. سامانه های خوبی هم در این 
زمینه ایجاد شده و کمک کرده افرادی که ارز گرفته ولی کالا 
وارد نکرده اند را معرفی کنیم در گذشته از کسانی که ارز 1200 
تومانی یا کمتر گرفته  ولی کالا وارد نکرده اند آثاری وجود ندارد 

و معلوم نیست که آنها وجود خارجی داشته اند یا خیر.
لایحه شفافیت  تصویب  کرد:  تاکید  پایان  در  جهانگیری 
و همچنین لایحه تعارض منافع به شفافیت و مقابله با فساد 

کمک کرده و سرمایه اجتماعی را افزایش می دهد.

معاون اول رئیس جمهور:

مهمترین وظیفه دولت، افزایش میزان تاب آوری کشور است

داریوش قنبری *

علی لقمانپور*

 یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی ضمن اعلام موافقت با شفافیت 
آرای نمایندگان، به تشریح دلایل برخی نمایندگان در مخالفت با شفافیت آرا پرداخته 
و می گوید: شفافیت ملزوماتی دارد، ازجمله این که به اصول قانون اساسی درباره 
مصونیت نمایندگان در اظهارنظر و اعمال رأی، احترام گذاشته شود و نمایندگان 

به خاطر اظهارنظر و اعمال رأی، مورد برخورد و تضییع حق قرار نگیرند.
محمدرضا نجفی، نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون امید مجلس درباره طرح 
شفافیت آرای نمایندگان به ایرناپلاس می گوید: من با شفافیت آرای نمایندگان موافقم. 
اما این طرح ملزوماتی دارد و آن این است که به اصول قانون اساسی درباره مصونیت 
نمایندگان  احترام گذاشته شود. همچنین  رأی،  اعمال  و  اظهارنظر  در  نمایندگان 

به خاطر اظهارنظر و یا اعمال رأی، مورد برخورد و تضییع حق قرار نگیرند.
نجفی همچنین اضافه می کند: من تصور می کنم بسیاری از نمایندگان، حاضر به 
پرداخت هزینه های شفافیت هستند آن هم بیش از آنچه قانون تصریح کرده  است؛ اما 

به خاطر نگرانی از تبعات آرا، به شفافیت رأی نمی دهند.
این عضو فراکسیون امید همچنین معتقد است: دسته دیگری از نمایندگان نیز حیات 

سیاسی و منافع خود را در ابهامات و پیچیدگی ها می دانند. یعنی کسانی هستند که از 
فضای این موضوعاتی که در مجلس و کشور ایجاد می شود، به نفع خود سوء استفاده 
می کنند؛ آن هم بدون اینکه هزینه ای پرداخت کنند. او ادامه می دهد: عده دیگری از 
نمایندگان که با شفافیت مخالف هستند، انسان های حر و آزاده ای هستند و دغدغه 
هزینه دادن برای شفافیت، اعتلای کشور و فهم مردم دارند. اما مسأله اینجاست که 
فکر می کنند با این کار، مصلحت اندیشی و محافظه کاری بیشتر می شود و فکر می کنند 
با شفاف شدن آرا، رأی مثبت و منفی نمایندگان به طرح ها و لوایح، تحت تأثیر ترس 
از پرداخت هزینه های بعدی قرار بگیرد.  این نماینده مردم تهران تأکید می کند: 
واقع بینانه این است که باید به حقوق قانونی نمایندگان احترام گذاشت و نظرات و آرا، 
موجب محدودیت آنها نشود. در این صورت بهانه و اشکالی برای مخالفت با شفافیت 
آرای نمایندگان باقی نمی ماند. نجفی همچنین تصریح می کند: بحث شفافیت برای 
مجلس ضروری است. در وضع موجود خیلی از مسائل، قابل پیش بینی و برنامه ریزی 
نیست زیرا بسیاری در جمع مواضعی می گیرند اما در رأی دادن خلاف آن عمل می کند 

و همین باعث می شود اکثر برنامه ها عملی نشود.

عضو فراکسیون امید:
 شفافیت آرا ضروریست، به شرط مصونیت نمایندگان

سیدجلال ساداتیان *

بیان  با  انقلاب اسلامی  پاسداران  فرمانده کل سپاه   
تهاجم  گفت:  هستیم،  سناریویی  هر  مهیای  اینکه 
محدود، محدود باقی نمی ماند ما اهل تنبیه و تعقیب 
هستیم و نشان داده ایم تا فروپاشی هر مهاجمی از پای 

نمی نشینیم.
افتتاحیه  مراسم  در  شنبه  روز  سلامی  حسین  سردار 
نمایشگاه »شکار کرکس ها« با تاکید بر اینکه این نمایشگاه 
نشانه کوچکی است از پیشرفت های شگفت انگیز فناورانه 
ما  تعبیر سردار حاجی زاده  به  اظهار داشت:  کشورمان 
متنوع ترین کلکسیون پهپادهای ساقط شده قدرت های 

پیشرفته جهان نظیر آمریکا را در اختیار داریم.
پهپادها  این  همه  سقوط  مسئله  افزود:  ادامه  در  وی 
نشان  را  تلخ  واقعیت  یک  کشورمان  مرزهای  داخل  در 
می دهد؛ آنکه آمریکایی ها به فضای کشور ما تجاوز کرده 
سقوط  آنکه  و  دارد  وجود  هم  شیرینی  واقعیت  اما  اند. 
این پهپادها به معنای سقوط فناوری آمریکا در مقابله با 
فناوری افرادی است که تحت فشارهای ظالمانه و تحریم ها 

توانسته اند اقتدار خود را بسازند.

 هر کاری بکنیم آن را اعلام خواهیم کرد
تاکید  با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
شلیک  اجازه  که  کشور  در  سیاسی  شجاعت  وجود  بر 
موشک ها را صادر کرد، تصریح کرد: به آمریکایی هایی که 
خوی تجاوزگری شان در این نمایشگاه به نمایش گذاشته 
شده است باید گفت پهپادهای شما در فضای ایران چه  
می کنند؟ ما هر کسی را که به حریم مرزهایمان تجاوز کند 
مورد حمله قرار می دهیم. این مسئله واضح است و آشکار 
هم اعلام می کنیم. بدانید هر کاری هم بکنیم، آن را اعلام 
خواهیم کرد. وی افزود: ما هم اراده عمل داریم و هم زبان 

گفتن و به مسئولیت گرفتن اقداماتی که انجام می دهیم.
سردار سلامی با تاکید بر این که تاریخ میراث گرانبهای 
هر ملت است، تصریح کرد: هیچ کشوری از گذشته خود 
جدا نمی شود، در تاریخ هر سرزمینی وقایعی وجود دارند 
آینده  که در زمان  وقوعشان متوقف نمی شوند و مسیر 
کشور را ترسیم کرده و تبدیل به منابع افتخار، فرهنگ، 

جاودانگی و عظمت کشور می شوند.
وی افزود: دفاع مقدس هنوز قطعه بی نظیر، طلایی،   

جاودان، قدرت آفرین و الهام بخش ملت و جامعه ماست. 
شهیدان ما در هشت سال جنگ تحمیلی استوانه های 
و  آزادی  پیکر عظیم استقلال،  مستحکمی هستند که 

اسلام در این سرزمین بر آن ها استوار است.
 هر کس بخواهد سرزمینش میدان اصلی جنگ 

شود بسم الله 
سردار سلامی تصریح کرد: اراده ما برای واکنش قاطع در 
پاسخ به هر تجاوزی، قطعی است. ما اهل پاسخ هستیم. 
ما آغازکننده نیستیم ، اما در واکنش مقتدر هستیم. هر 
کس می خواهد سرزمینش به میدان اصلی جنگ تبدیل 
شود، بسم الله وارد میدان شود. هرگز اجازه نمی دهیم ، 

جنگی به سرزمین ایران  کشیده شود.
این فرمانده نظامی کشور تاکید کرد: در صورت بروز 
درگیری ما تا آخر ادامه دهیم. دقت کنید تهاجم محدود، 
محدود باقی نمی ماند. ما اهل تنبیه هستیم و تعقیب. 
نشان داده ایم تا فروپاشی هر مهاجمی از پای نمی نشینیم 
و نقطه امنی هم باقی نمی گذاریم. حساب کار دستتان 

باشد و اشتباه نکنید.

سردار سلامی:

 تهاجم محدود، محدود باقی نمی ماند

 رییس سازمان بازرسی کل کشور گفت: فساد در کشور سیستمی نیست اما به دلایلی و 
مطابق سنجش ها ادراک و احساس فساد در مردم بیش از واقعیت است؛ تلاش می کنیم 

ادراک و احساس فساد نیز کاهش یابد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن درویشیان روز شنبه در مراسم تکریم و معارفه رئیس 
سازمان بازرسی کل کشور که با حضور معاون اول رئیس قوه قضائیه برگزار شد، افزود: 
دستگاه هایی که حسن عمل دارند به افکار عمومی معرفی میکنیم  و از مدیران پاک دست 

حمایت میکنیم و اگر لازم باشد آن ها را هم به مردم معرفی خواهیم کرد.
رییس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به تحریم ها علیه ایران افزود: در برابر تروریسم 
اقتصادی نظام استکباری موسوم به تحریم، عملکرد دستگاه های مسئول را با دقت مورد 
بررسی و رصد قرار می دهیم و در صورت لزوم مورد تشویق یا تعقیب قرار خواهد گرفت و از 
تمام ظرفیت قانونی سازمان بازرسی برای حمایت از سرمایه گذاری مشروع و تولید استفاده 

خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: سه عامل مهم در تحقق اهداف سازمان ها نقش مهم ایفا می کند که اولین 
آن قانون و مقررات است، عامل دوم مجریان خوب برای اجرای قوانین است و اگر بهترین 
قوانین هم وجود داشته باشد اما مجریان خوبی نداشته باشد هیچ کشوری موفق نمی شود. 

سومین عامل، نظارت بر حسن اجرای قوانین است.
درویشیان اظهارداشت: اگر ما بهترین قانون و مجری را داشته باشیم اما نظارت به موقع و 

کارآمد بر قوانین را نداشته باشیم، حتما به اهداف نمی رسیم.
دارد،  قرار  کشور  کل  بازرسی  سازمان  کار  دستور  در  که  اقداماتی  از  گفت:یکی  وی 
پیشگیری برای صیانت از مدیران و کارکنان دستگاه های اجرایی است و دادن هشدارهای 

لازم و به موقع برای تصمیم هایی که قصد دارند اتخاذ کنند.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور بازرسی را یکی از ابزار های نظارت دانست و افزود: با 
شیوه های سنتی و روش های قدیمی امکان تحقق اهداف وجود ندارد و با حجم عملیات و 

اقدامات دستگاه های اجرایی نمی توانیم با روش های قدیمی کار کنیم.
درویشیان اظهارداشت: در قوانین آمده است که هر سال یک بار باید از تمام دستگاه ها 
بازرسی کنیم اما با روشهای قدیمی هر 1٧ سال یک بار می توانیم از دستگاه ها بازرسی 

داشته باشیم.
وی  اضافه کرد: همراه با افزایش عمق بازرسی ها، نسبت به شناسایی بسترهای فسادزا و 
پیگیری رفع آن ها با همکاری دستگاه های اجرایی و نظارتی بیش از گذشته توجه می کنیم.
رئیس سازمان بازرسی ادامه داد: در برابر تروریسم اقتصادی نظام استکباری موسوم به 
تحریم، عملکرد دستگاه های مسئول را با دقت مورد بررسی و رصد قرار می دهیم و در 

صورت لزوم مورد تشویق یا تعقیب قرار خواهد گرفت.
درویشان افزود: همچنین از تمام ظرفیت قانونی سازمان بازرسی برای حمایت از سرمایه 

گذاری مشروع و تولید استفاده خواهیم کرد.

رییس سازمان بازرسی کل کشور:

احساس فساد در مردم بیش از واقعیت است

وزیر امور خارجه در خصوص تحریم بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران گفت: 
تحریم بانک مرکزی نشان دهنده استیصال آمریکاست. بانک مرکزی پیشتر تحریم شده 
بود و حالا با عنوانی دیگر دوباره تحریم شد. می خواهند مانع رسیدن غذا و دارو به مردم 

ایران شوند و حتما این اقدام نقض همه تعهدات بین المللی است.
محمدجواد ظریف  جمعه  شب در بدو ورود به  نیویورک گفت: سفر نیویورک فرصت 

خوبی برای دیدارهای رسانه ای و حضور در جمع اعضای اندیشکده هاست.
وی افزود: شرایط کنونی منطقه، بین الملل، پیمان شکنی های آمریکا و خطراتی 
که کاخ سفید ایجاد کرده و نظرات ایران درباره امنیت منطقه از جمله محورهای اصلی 

سخنرانی رییس جمهور در اجلاس عمومی سازمان ملل است.
وزیر امور خارجه درباره برنامه های خود نیز گفت: روز چهارشنبه جلسه وزرای خارجه 

4+1 و پس از آن دیدار با وزرای خارجه انگلیس ، فرانسه و عمان را خواهم داشت.
ظریف گفت: شرایط بازگشت به میز مذاکره مشخص است و میز مذاکره برای اعضای 

برجام یا کسانی است که تعهداتشان را در قبال برجام اجرا می کنند.
وزیر امورخارجه کشورمان تصریح کرد: آمریکایی ها نمی توانند همزمان تروریسم 
اقتصادی یا به قول ترامپ جنگ اقتصادی علیه ایران را ادامه بدهند و فشار حداکثری را 

دنبال کنند و در عین حال بخواهند پشت میز مذاکره قرارگیرند.
به عنوان میهمان،  به عنوان ۵+1 چه  آمریکا به 1+4 چه  ظریف گفت: پیوستن 

ضرورتش پایان دادن به جنگ اقتصادی علیه ایران است.
وی در خصوص تحریم بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نیز گفت: تحریم بانک 
مرکزی نشان دهنده استیصال آمریکاست. بانک مرکزی پیشتر تحریم شده بود و حالا با 
عنوانی دیگر دوباره تحریم شد. می خواهند مانع رسیدن غذا و دارو به مردم ایران شوند 

و حتما این اقدام نقض همه تعهدات بین المللی است.
سیاست فشار حداکثری به پایان خودش نزدیک شده است 

وزیرامورخارجه کشورمان تصریح کرد: البته آمریکایی ها در این زمینه متعهد به 
مقررات بین المللی نبودند و صرفا آنها را بر اساس منافعشان تعبیر کرده اند. این اقدام 
خطرناک است و از یک طرف نشان دهنده عدم تعهد آمریکا به تعهدات بین المللی 
است و از طرف دیگر نشان دهنده این است که سیاست فشار حداکثری به پایان 

خودش نزدیک شده است.
ظریف تاکید کرد: وقتی یک موسسه را چند بار و با عناوین مختلف تحریم می کنند 
نشان دهنده آن است که آنچه که فکر می کردند با سیاست فشار حداکثری می توانند 
در ظرف چند ماه مردم ایران را به زانو درآورند، شکست خورده است و هرچه زودتر باید 
به این واقعیت اعتراف کنند و با یک روش آبرومندانه به این سیاست خود پایان دهند 
همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند توبه کنند و به میز مذاکره بازگردند، حتما به 

نتایج بهتری می رسند تا اینکه بانک مرکزی را دو یا چند بار تحریم کنند.
وی درباره راه حل های رییس جمهور فرانسه هم گفت: به این باور رسیدیم مکرون 
می خواهد به نتیجه ای برسد اما راه حل از طریق پذیرش چارچوب های امریکا شدنی 

نیست.باید حتما اقدام متهورانه ای انجام شود.
وزیر امور خارجه ایران گفت: امکان اینکه 4+1 به ۵+1 تبدیل شود صفر درصد نیست 

اما خیلی کم است.
ظریف با بیان این که به نظر نمی رسد در شرایط کنونی تمهیدات برگزاری چنین 
جلسه ای ظرف چند روز آینده فراهم شود گفت: البته در عالم دیپلماسی هیچ چیز 

غیر ممکن نیست.

ظریف در نیویورک  :
تحریم بانک مرکزی، نشانه استیصال آمریکاست
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به مناسبت روز جهانی آلزایمر

مرا به خاطر بیاور

 بیست و یکم ماه سپتامبر )سی ام شهریور ماه( روز جهانی آلزایمر نام گرفته است. 
آلزایمر شایع ترین نوع زوال عقل است که حافظه، افکار، مهارت های کلامی و قضاوت، 

درک مطلب و به طور کلی عملکرد شناختی بیمار را تحت تاثیر قرار می دهد.
آلزایمر بیماری فردی نیست؛ بلکه یک دغدغه خانوادگی و اجتماعی است. تمرکز 
روز جهانی آلزایمر در سال 2۰19 میلادی بر دید اجتماعی بر این بیماری و شکستن 
کلیشه هایی است که بیمار و خانواده او را می رنجاند. آلزایمر یک شوخی نیست و بیمار 
مبتلا شایسته احترام و درک متقابل است. خانواده فرد مبتلا با موقعیتی ترسناک و دشوار 
مواجه هستند و واکنش های اجتماعی،  تمسخر و رفتارهایی دور از شان می تواند این 

افراد را تحت فشار بیشتر قرار دهد.
یکی از مهم ترین دلایل بروز آلزایمر، تجمع پلاک های پروتئین آمیلوئید در مغز است.

آمیلویید یک اصطلاح عمومی برای پروتئین هایی است که به طور طبیعی در بدن 
بوجود می آیند. در مغز افراد سالم، این پروتئین نابود می شود؛ ولی در مغز افراد مبتلا به 

آلزایمر، تجمع می یابد.
آخرین آمار منتشر شده از سازمان جهانی بهداشت در مورد زوال عقل

-آلزایمر شایع ترین نوع زوال عقل است.
-زوال عقل یکی از مهمترین دلایل ناتوانی و وابستگی سالمندان در سراسر جهان 

است.
-زوال عقل نه تنها تاثیر جسمی، روانی، اجتماعی و اقتصادی بر مبتلایان دارد،  بلکه 

خانواده و جامعه را نیز تحت تاثیر قرار می دهد.
- اکنون حدود ۵۰ میلیون نفر به زوال عقل مبتلا هستند و سالانه حدود 1۰ میلیون نفر 

به این تعداد افزوده می شود.
- گرچه قربانیان زوال عقل عمدتا سالمندان هستند؛ ولی این عارضه یک بخش 

طبیعی از پیری نیست.
-حدود پنج درصد از مبتلایان به آلزایمر در دهه چهل و پنجاه سالگی علائم اولیه را 

نشان می دهند.
روش هایی برای مبارزه با آلزایمر

- استرس را کاهش دهید
اجتناب از استرس در زندگی مدرن امروزی تقریبا غیر ممکن است؛ ولی با راهکارهایی 
می توان استرس را مدیریت کرد و اثرات مضر آن را کاهش داد. استرس مزمن مغز را تحت 
تاثیر قرار می دهد و می تواند در دراز مدت فرد را مستعد ابتلا به بیماری های عصبی از 
جمله آلزایمر کند. اجتناب از اخبار منفی،  انجام منظم ورزش هایی مانند یوگا، پیاده 
روی و پیلاتس،  قدم زدن در طبیعت، مطالعه، گوش دادن به موسیقی ملایم، استراحت 
کافی، پیروی از رژیم غذایی سبک و سالم، وقت گذراندن با دوستان و افراد شاد، دوری 
از افراد مضطرب و نگران، دوش آب ولرم و مهمتر از همه توکل به خدای بزرگ و نیایش از 

جمله مهمترین روش های مدیرین استرس و ایجاد آرامش هستند.
 به طور منظم ورزش کنید

مطالعات اخیر نشان می دهد ورزش منظم علاوه بر اثرات جسمی، پیشرفت بیماری 
آلزایمر را کُند می کند. ورزش با تنظیم انتقال دهنده های عصبی از جمله دوپامین و 

سروتونین در کنترل آلزایمر موثر است.
 روابط اجتماعی قوی داشته باشد

یکی از مهم ترین دلایل بروز آلزایمر، تجمع پلاک های پروتئین آمیلوئید در مغز است. 
آمیلوئید یک اصطلاح عمومی برای پروتئین هایی است که به طور طبیعی در بدن بوجود 
می آیند. در مغز افراد سالم، این پروتئین نابود می شود؛ ولی در مغز افراد مبتلا به آلزایمر، 

تجمع می یابد.
مطالعات جدید نشان می دهد ترکیب پروتئین بتا آمیلویید با تعاملات و روابط اجتماعی 
پایین، فرآیند کاهش شناختی و آلزایمر را تسریع می کند. تعاملات و روابط اجتماعی 
و زوال شناختی کاملا مرتبط هستند و هرچه فرد حضور پررنگ تری در اجتماع داشته 

باشد، مصونیت بیشتری در مقابل آلزایمر دارد.
شرکت در فعالیت های اجتماعی، دورهمی های دوستانه و خانوادگی، رفت و آمد با 
اطرافیان و حضور در برنامه های خیرخواهانه همگی در انعطاف پذیری مغز نقش دارند و 
از طرفی با کاهش احتمال بروز افسردگی، فرد را در مقابل زوال شناختی ایمن می کنند. 

احساسات خود را با افراد به اشتراک بگذارید و به درددل های دیگران گوش کنید.
 خواب کافی داشته باشید

خواب کافی 6 تا 9 ساعت بین 11 شب تا هفت صبح با تقویت عملکرد مغز و حافظه در 
کاهش احتمال ابتلا به آلزایمر و کاهش روند بیماری موثر است.

 کلسترول بد را کاهش دهید
سطح کلسترول LDL نقش مهمی در بروز و توسعه بیماری آلزایمر دارد. لیپو پروتئین 
کم چگالی )LDL( در زبان عامیانه به کلسترول بد معروف است. این دسته از لیپو 

پروتئین ها کلسترول را به بافت های خارج کبدی انتقال می دهند.
مطالعات اخیر نشان می دهد سطح بالای کلسترول LDL  سن ابتلا به آلزایمر را کاهش 
می دهد. محققان احتمال می دهند ارتباط کلسترول با آلزایمر به دلیل فاکتورهای 

ژنتیکی باشد.
 فشار خون را کاهش دهید

مطالعات محققان دانشگاه کلمبیا نشان می دهد درمان پرفشاری خون احتمال بروز 
زوال عقل مرتبط با افزایش سن را کاهش می دهد.

ا ز رژیم غذایی MIND پیروی کنید
این رژیم غذایی که ترکیبی از رژیم مدیترانه ای و روش های غذایی موثر در کاهش فشار 

خون است، احتمال ابتلا به آلزایمر را ۵3 درصد کاهش می دهد  
در این رژیم غذایی مصرف روزانه میوه و سبزی، آجیل به جای تنقلات ناسالم، مصرف 
چند بار لوبیا در هفته، مصرف گوشت ماکیان و ماهی و محصولات خانواده توت توصیه 
شده و مصرف گوشت قرمز، کره و مارگارین، شیرینی، پنیر پرچرب )مانند پنیر پیتزا( 

فست فود و غذای سرخ کرده را منع می کند.
بیست و یکم سپتامبر به منظور افزایش آگاهی در مورد آلزایمر و یادآوری روش های 

پیشگیری از این بیماری، روز جهانی آلزایمر نام گرفته است.
شعار امسال، مرا به خاطر بیاور " Remember Me" انتخاب شده است.

ایده جالب محققان؛

درمان طاسی سر تنها با پوشیدن یک کلاه!
محققان نانو به روش جدید و کم خطری برای درمان طاسی سر دست یافتند.

تیمی از مهندسان دانشگاه ویسکانسین مادیسون دستگاهی ساختند که از انرژی 
حرکتی روزانه بدن برای بیدار کردن فولیکول های خفته مو استفاده می کند.

وانگ استاد علوم و مهندسی مواد و صاحب اصلی این ایده جذاب می گوید: در این 
دستگاه کوچک که در زیر یک کلاه بیس بال هم می تواند قرار بگیرد، نانوژنراتورهائی 
سپس  و  جمع آوری  روزانه  حرکات  از  را  انرژی  انفعالی  طور  به  که  است  شده  تعبیه 
پالس های با فرکانس کم برق را به پوست منتقل می کنند، از این رو دیگر به یک باتری 
بزرگ یا مدار الکترونیک پیچیده احتیاجی نیست و این تحریک الکتریکی ملایم باعث 

می شود که فولیکول های خفته مو از خواب بیدار شوند.
به گفته این محقق از آنجا که پالس های الکتریکی بسیار ضعیف هستند و به سطحی 
عمیق تر از بیرونی ترین لایه های پوست سر نفوذ نمی کنند، به نظر می رسد که این اختراع 
عوارض جانبی نداشته باشد و این خود مزیت بزرگی نسبت به سایر درمان های طاسی، 

مانند داروی پروپکیاست که خطراتی مانند افسردگی و اضطراب را به همراه دارد.
او ادامه می دهد: این دستگاه موجب می شود که ساختار های تولید کننده مو که 
از بین رفته اند دوباره فعال شوندو  این بدان معنی است که این وسیله می تواند برای 
افرادی که در مراحل اولیه طاسی هستند، مفید باشد و به افرادی که مدت زیادی است 
فولیکول های موی سر خود را از دست داده اند و طاسی کامل در آن ها رخ داده است، 

کمکی نخواهند کرد.
این محققان همچنین در تست های جانبی روی موش های بی مو، دریافتند که این 

دستگاه به اندازه ترکیبات موجود در دارو های طاسی رشد مو را تحریک می کند.
نتایج تحقیقات وانگ و همکارانش در مجله ACS Nano منتشر شده است.

با شروع سال تحصیلی و فصل پاییز، سرماخوردگی و آنفلوانزا و سرفه در بچه ها شروع 
می شود. با این که نمی توانید از آن ها به طور کامل در برابر ابتلا به این بیماری ها محافظت 
کنید، به خصوص وقتی به مهدکودک یا مدرسه می روند، اما می توانید عادت های سالمی 
را یادشان دهید تا سیستم ایمنی بدنشان تقویت شده و شانس ابتلا به بیماری در آن ها 
کاهش یابد. سال تحصیلی جدید همین روزها آغاز می شود. شما می توانید با روش هایی به 
فرزندانتان کمک کنید تا از ابتلا به سرماخوردگی، آنفلوانزا و مشکلات گوارشی که ممکن 
است در مدرسه به آن مبتلا شوند، جلوگیری کنید و در صورت ابتلا به بیماری ها و عفونت ها 

مراقب باشند تا دیگران مریض نشوند.
عادتشان دهید تا دست هایشان را مرتب بشویند

بر اساس مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری، تقریباً 22 میلیون روز از روزهای مدرسه 
رفتن به دلیل سرماخوردگی از دست رفته است. این در حالی است که مطالعات نشان داده 
شستشوی دست ها می تواند غیبت ناشی از بیماری عفونی را در بین بچه های سن مدرسه 
کاهش دهد. شستشوی دست ها یکی از مؤثرترین راه های جلوگیری از شیوع بیماری های 
شایع کودکان در سنین مدرسه مانند سرماخوردگی، آنفلوانزا، چشم صورتی و… است. از 
آنجایی که کودکان در طول سال تحصیلی وقت زیادی را در مدرسه می گذرانند، پس ایده ی 
خوبی است که مطمئن شوید شستن دست ها در آن ها یک کار روتین است که به طور خودکار 
انجام می دهند. به فرزند خود بیاموزید که اغلب اوقات و به خصوص قبل از خوردن غذا یا 
خوراکی، بعد از تمیز کردن بینی و بعد از دستشویی رفتن، دست های خود را به خوبی بشوید.

به آن ها بیاموزید که چگونه دستان خود را به درستی بشویند
این که فقط فرزندتان به سمت روشویی برود و در عرض یک ثانیه آبی روی دستش پاشیده 
شود و بگوید که من این کار را انجام دادم قابل قبول نیست. او باید حداقل 30 ثانیه دستش 
را با آب و صابون به طور کامل بشوید و با یک حوله کاغذی تمیز آن ها را خشک کند. صابون 
ساده کفایت می کند. در واقع شما به محصولات ضد باکتریایی احتیاج ندارید. )مطالعات 
نشان داده صابون های ضد باکتری نه تنها در کشتن میکروب ها نسبت به صابون های 
معمولی مؤثرتر نیستند بلکه کارشناسان بهداشت ابراز نگرانی کرده اند که افزایش استفاده از 

محصولات ضدباکتری می تواند باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک ایجاد کند(
روش درست سرفه و عطسه کردن را به آن ها نشان دهید

وقتی کسی عطسه می کند یا سرفه می کند، ویروس های سرماخوردگی و آنفولانزا می توانند 

با قطرات بزاق در هوا پراکنده شوند. به فرزند خود بیاموزید که هنگام عطسه یا سرفه از یک 
دستمال کاغذی استفاده کند و یا دهانش را با آرنج خود بپوشاند. یک مطالعه جدید نشان داد 
بیشتر افراد عطسه های خود را می پوشانند، اما این کار را با دستانشان انجام می دهند که این 

یک عادت بد است؛ چرا که می تواند موجب سرایت بیماری به دیگران شود.
به آن ها بگویید که از لمس کردن چشمشان خودداری کنند

اگر فرزندتان چیزی را لمس کند که فرد مبتلا به سرماخوردگی آن را لمس کرده باشد و 
سپس چشم یا دهان خود را لمس کند، ویروس سرماخوردگی می تواند از آن طریق وارد 
بدنش شود. عفونت هایی مانند ورم ملتحمه چشم نیز می تواند از طریق لمس کردن چشم 
پس از دست زدن به وسیله ای که توسط فرد مبتلا به آن عفونت، دست زده شده، منتقل شود.
از آن ها بخواهید که وسایل و لیوان شخصی شان را با دوستانشان شریک نشوند

بچه ها به طور طبیعی دوست دارند وسایلشان را با هم شریک شوند )البته به جز اسباب بازی 
مورد علاقه شان!(، این مورد شاید برای بعضی از وسایل خوب باشد؛ اما به اشتراک گذاشتن 
ایده خوبی نیست.  آنفولانزا  و  با دوستان، به خصوص در فصل سرما  ظروف غذاخوری 
ویروس ها و باکتری ها به راحتی از طریق بزاق منتقل می شوند، بنابراین این یکی از انواع 
اشتراک گذاری هایی است که باید به کودک خود یاد دهید تا از آن جلوگیری کند. به او 
آموزش دهید که اگر دوستش خوراکی ندارد و می خواهد به او از خوراکی یا نوشیدنی اش 
بدهد خیلی کار خوبی است؛ اما این کار را در ظروف و بطری جداگانه قبل از شروع خوردن 

انجام دهد.
زمانی را برای ورزش و فعالیت بدنی فرزندتان در نظر بگیرید

ورزش سیستم ایمنی بدن را تقویت کرده و به بدن کمک می کند تا به طور مؤثر با میکروب ها 
مبارزه کند. خودتان هم با او مشغول شوید تا هم لحظات خوبی را سپری کنید و هم سالم 

بمانید.
مطمئن شوید که فرزندتان به اندازه ی کافی می خوابد

نیاز به خواب در افراد با توجه به سن، متفاوت است؛ اما تحقیقات نشان می دهد کم خوابی 
می تواند بر سیستم ایمنی بدن و توانایی آن در مبارزه با عفونت تأثیر بگذارد.

آکادمی کودکان آمریکا روزانه 10 تا 13 ساعت خواب را برای کودکان پیش دبستانی و 9 تا 
12 ساعت در روز را برای کودکان بین 6 تا 12 سال توصیه می کند. نوجوانان باید روزانه 8 
تا 10 ساعت بخوابند. اگر فرزندتان بعدازظهرها می خوابد می توانید آن را هم جزء ساعات 

خوابش در نظر بگیرید. خواب کافی به افزایش تمرکز و کاهش احساس خستگی در بچه ها 
کمک می کند. البته می دانیم که رفتن بچه ها به رختخواب می تواند یک چالش بزرگ در 
بسیاری از خانواده ها باشد، اما باید فرزندتان بداند که این برای سلامتی جسمی و عاطفی و 
شناختی  بسیار مهم است. فایده ی دیگری که خواب کافی برای بچه ها دارد کاهش استرس 
در آن هاست. استرس باعث تضعیف سیستم ایمنی می شود و معمولًا برخی بچه ها در 

روزهای آغازین مدرسه دچار استرس می شوند که ممکن است باعث بیماری شان شود.
تغذیه ی سالمی را برایشان فراهم کنید

داشتن یک رژیم غذایی سالم و متعادل برای همه مهم است، اما برای بچه های در حال رشد 
و دانش آموزان مهم تر. سعی کنید برنامه ی غذایی روزانه تان طوری باشد که از هر پنج گروه 
غذایی در آن استفاده شده باشد و ترکیب مناسبی از ویتامین ها، مواد معدنی و مواد مغذی 

مورد نیاز برای سالم ماندن بدن را فراهم کند.
برخی از گزینه های تقویت کننده سیستم ایمنی عبارت اند از: - میوه ها و سبزیجات غنی از 
ویتامین C برای پیشگیری از سرماخوردگی و آنفلوانزا - ماست به دلیل داشتن پروبیوتیک برای 

سلامت گوارش - غلات کامل و پروتئین های سالم برای تأمین سوخت و انرژی کودکان فعال
برای کفش و کوله پشتی جای خاصی را در منزلتان در نظر بگیرید

از فرزندتان بخواهید هنگام ورود به خانه کفشش را در جای مناسبی که برای آن در نظر 
گرفته اید قرار دهد و اگر کوله پشتی اش را در مدرسه روی زمین می گذارد آن را کنار درب 
بگذارد و یا برایش جای مناسبی درست کنید. کفش و کیف بسیاری از میکروب ها را از کف 
کلاس ها، سرویس های مدرسه و دستشویی ها به خانه منتقل می کند. گذاشتن این وسایل 
کنار درب به پیشگیری از انتشار میکروب ها در فضای خانه کمک می کند. همچنین ایده آل 

است که هر دو هفته یکبار کیف و کوله پشتی فرزندتان را بشویید.
اگر لازم است واکسن آنفلوانزا بزنید

در نهایت این که با پزشک فرزندتان صحبت کنید شاید لازم باشد واکسن آنفلوانزای سالیانه 
را هر سال دریافت کند.

اگر فرزندم بیمار شد چه کنم؟
اگر علیرغم تمام تلاش ها، فرزندتان بیمار شد آن را در منزل نگه دارید. این کار دو مزیت 
مهم دارد؛ یکی این که استراحت و خوابیدن به تقویت سیستم ایمنی و روند بهبودی فرزندتان 

بسیار کمک می کند و دیگر این که از انتشار بیماری به دیگران جلوگیری می کنید.

عادت های سالم برای پیشگیری از سرماخوردگی در کودکان

آنچه باید به فرزندانتان آموزش دهید تا در مدرسه بیمار نشوند

یک متخصص گوش و حلق بینی گفت: ممکن 
ارتباط  آلرژی فصلی در  با  است عفونت گوش 
بوده و در فصول حساسیت زا شیوع بیشتری پیدا 
کند.سوزان ایوبیان متخصص گوش و حلق بینی 
درباره ملتهب شدن گوش اظهار کرد: معمولا 
عفونت های گوش در قسمت های میانی آن رخ 
می دهد که موجب بسته شدن مایع در پشت 
پرده گوش و التهاب این اندام خواهد شد؛ گوش 
این  و  توسط عفونت ضعیف می شود   میانی، 
فرد  رفتن حس شنوایی  بین  از  باعث  موضوع 

می شود.
علل ایجاد کننده عفونت گوش

او در ادامه درباره علل عفونت گوش بیان کرد:ممکن است عفونت گوش با آلرژی فصلی در ارتباط بوده و در فصول حساسیت 
زا شیوع بیشتری پیدا کند؛ مثلا از طریق مشکلات تنفسی فوقانی، آلرژی زیست محیطی، ژنتیک، مشکلات داخلی بدن 
وحتی کمبود های تغذیه ای ایجاد شود. علل دیگری که موجب این عارضه می شود، ویروس هایی  مانند سرماخوردگی و 
آنفلوآنزاست که فرد در صورت مواجه با آن فورا باید به پزشک رجوع کند تا عفونت به مغز رجوع نکند. متخصص گوش و حلق 
بینی درباره عوارض عفونت گفت: عفونت ایجاد شده باعث کاهش شنوایی حتی در صورت حاد بودن موجب از بین رفتن 
کامل آن می شود؛ معمولا اگر عفونت در بدن درمان نشود می تواند به نقاط دیگر بدن سرایت کند و عوارض بدی را به دنبال 
داشته باشد. حتی می تواند آسیب جدی به مغز و مخچه وارد کند. او درباره علائم ونشانه های التهاب گوش التهاب گوش 
تصریح کرد: فرد ممکن است هنگام دست زدن یا حتی لمس کردن گوش احساس درد شدید کند؛ علائم و نشانه های این 
نوع عارضه اعم از درد خفیف یا شدید، حس پری گوش، وزوز کردن گوش، خارش بخصوص در موارد اولیه و همچنین در 

عفونت های قارچی، سابقه ابتلا به عفونت، گاهی تب، کاهش حس شنوایی است.
راهکارهایی برای درمان التهاب گوش

متخصص گوش و حلق بینی درباره درمان التهاب گوش متذکر شد: افراد باید برای جلوگیری از عفونت گوش خود، آن را 
تمیز و خشک نگه دارند؛ زمانی که گوش فرد عفونت دارد، شناکردن و قرارگرفتن در محیط های مرطوب برای او ممنوع است و 

هنگام استحمام باید گوش خود را با محافظ های مخصوص، بپوشاند تا آب وارد مجرای داخلی گوش نشود.
متخصص گوش و حلق بینی درباره مراقبت های ویژه گوش متذکر شد: افراد برای مقابله با بیماری نباید از درمان خودسرانه 
استفاده کنند، بدون تجویز پزشک نباید از دارو و قطره استفاده شود. هنگامی که دچار عفونت گوش خارجی می شوید با گوش 
هایتان کلنجار نروید و به آن دست نزنید. پزشک با تخلیه عفونت و تجویز دارو های موضعی می تواند جلوی این نوع بیماری را 
بگیرد؛ البته باید توجه داشت افرادی که دچار نقص سیستم ایمنی و بیماری های خاص مانند دیابت هستند درمان حساس 

تری نسبت به سیر گروه های بیماری دارند.

رگه های آبی روی پنیر، بوی نامطبوع و یک طعم کاملا 
خاص، اولین و مهم ترین شاخصه  پنیرهای کپک دار است. 
»مگه پنیر کپک زده هم می خورن؟« بله می خورن. اما منظور 
از پنیرهای کپک دار این نیست که هر پنیری را که صد سال 
در یخچال خانه مان مانده بخوریم و بعد ادعا کنیم که پنیر 

کپک دار خورده ایم.
رگه های آبی روی پنیر، بوی نامطبوع و یک طعم کاملا 
خاص، اولین و مهم ترین شاخصه  پنیرهای کپک دار است. 
»مگه پنیر کپک زده هم می خورن؟« بله می خورن. اما منظور 
از پنیرهای کپک دار این نیست که هر پنیری را که صد سال 
در یخچال خانه مان مانده بخوریم و بعد ادعا کنیم که پنیر 

کپک دار خورده ایم. این پنیرها که به تازگی در ایران سر زبان ها افتاده، در اصل فرانسوی است. در روش سنتی تهیه آن در مرحله دلمه 
زدن پنیر به آن نوعی کپک خوراکی وارد می کنند که بعد از پروسه آماده شدن آن، کپک ها به قسمت های مختلف پنیر می رسد. این 
پنیر  بو و طعم متفاوتی دارد؛ طعمی مایل به تیزی و شوری. البته این عطر و طعم به نوع باکتری تزریق شده و قالبی که پنیرها در آن 

درست می شوند هم دارد. بنابراین این نوع کپک در یک شرایط خاص به پنیر تزریق می شود و شامل هر پنیر کپک زده ای نمی شود.
معروف ترین پنیرهای کپک زده، پنیر راکفورت است. کپکی که به راکفورت این خاصیت متفاوت را می دهد، قارچی به اسم »پنسیلیوم 
راکفورتی« است که در غارهای طبیعی پیدا می شود. قبلا تولید کننده های پنیر برای اینکه به این قارچ برسند، نان را به مدت 6 تا ۸ 
هفته در غار می گذاشتند تا کاملا کپک زده شود. بعد بخش داخلی نان را خشک و یک پودری از آن درست می کردند که به مایع پنیر 
اضافه می شد. امروز اما این قارچ ها در آزمایشگاه کشت می شوند و به دلیل ثبات بیشتری که دارند رگه های آبی رنگ یکنواختی را بر 
روی سه میلیون پنیر گردی که هر سال درست می شود ایجاد می کنند. گفته می شود اولین باری که در نوشته ها به پنیر رگه آبی اشاره 
شده سال ۷9 بعد از میلاد بوده؛ در آنجا یک نویسنده رومی از مزه خوب این پنیر یاد کرده بوده و افسانه ای هم از آن بیرون آمده است.
نوع دیگری به نام پنیر کممبر وجود دارد که در آن بعد از دلمه زدن و قالب گیری، کپک هایی از خانواده پنی سیلین به آن افزوده 
می شود. برای تهیه این پنیر کپک زده بعد از قالب گیری دلمه، اسپور نوعی کپک با نام پنی سیلیوم کممبرتی را بر سطح دلمه اسپری 
می کنند. این کپک ها ارزش غذایی بالایی داشته و هر یک کیلوگرم این پنیر معادل 1۰ تا 12 لیتر شیر گاو است و سرشار از املاح 
معدنی به خصوص کلسیم و فسفر است. این پنیرها در مقایسه با پنیرهای ایرانی تا حدودی ارزش تغذیه ای یکسانی داشته و تنها 
تفاوتشان آن است که پنیرهای اصیل ایرانی در آب نمک غوطه ورند، اما اغلب پنیرهای خارجی خشک و حاوی نمک پایینی است. 
این نوع پنیرها عموما در سالاد و غذا یا به صورت خالی استفاده می شوند و در بین مردم فرانسه یک وعده غذایی را به آن اختصاص 

می دهند.
انواع پنیرهای کپک زده

 Dorset Blue Vinney cheese • Fourme d'Ambert • کامبوتسولا • پنیر روکفور • پنیر رگه آبی دانمارکی • Cabrales cheese •
• استیلتون • گورگونزولا

پنیرهای فاسد را به جای پنیر کپک زده فرانسوی نخورید!التهابی که حساسیت های فصلی عامل آن است

جدا از آثار آرامش بخش یک فنجان چای گرم، گیاهان دارویی مانند نعناع بیابانی و بابونه می توانند به تسکین دردهای معده کمک کنند. ناراحتی معده، به ویژه زمانی که با درد شدید همراه باشد، شرایطی 
آزار دهنده است. درد در کنار کرامپ، حالت تهوع، نفج شکم، یا اسهال می تواند انجام وظایف روزانه را تقریبا غیر ممکن سازد. در شرایطی که دنبال کردن یک رژیم غذایی ساده در زمان مواجهه با ناراحتی 

معده ایده خوبی است، برخی مواد غذایی خاص نیز می توانند به تسکین و بهبود شرایط معده کمک کنند.

نسخه غذایی برای مقابله با ناراحتی معده

موز
مصرف موز به عنوان یک ماده غذایی تقویت کننده انرژی برای دوندگان دو 
مارتن توصیه شده است و دلیلی در پس این توصیه قرار دارد: موز به راحتی 
گوارش می شود و به طور کلی موجب ناراحتی معده نمی شود. افزون بر این، 
موز به تسکین ناراحتی معده کمک می کند زیرا این ماده غذایی جاوی فیبر 
پکتین است که به طور طبیعی حرکات روده را تقویت کرده و اجابت مزاج را 

راحت تر می سازد.

سس سیب
همانند موز، سیب منبع خوبی برای فیبر پکتین 
است که به کاهش علائم اسهال کمک می کند. اگر با 
ناراحتی معده مواجه هستید، می توانید به جای خود 
میوه سیب از سس سیب استفاده کنید زیرا گوارش 
سیب پخته به مراتب راحت تر خواهد بود. دارچین 
نیز بهبود شرایط گوارش را تقویت می کند، بر همین 
اساس، استفاده از این ادویه به همراه سس سیب می 
تواند فواید تسکین معده را هر چه بیشتر تقویت کند.

ماست
تواند  می  لبنی  محصولات  بیشتر  گوارش 
دشوار باشد، اما یک وعده ماست ساده می 
تواند اثری متضاد به همراه داشته باشد. نکته 
کلیدی انتخاب ماست هایی است که برچسب 
»باکتری های فعال« را دارا هستند. این باکتری 
را  روده  در  خوب  های  باکتری  جمیعت  ها 
تقویت کرده و به تقویت سلامت معده، گوارش 
و کاهش احساس ناراحتی ناشی از نفخ کمک 
می کنند. برای کسب بهترین نتایج، ماست 

های ساده ارگانیک را انتخاب کنید.

چای گیاهان دارویی
جدا از آثار آرامش بخش یک فنجان چای گرم، گیاهان 
دارویی مانند نعناع بیابانی و بابونه می توانند به تسکین 
علائم  تسکین  بر  افزون  کنند.  کمک  معده  دردهای 
مرتبط با سندرم روده تحریک پذیر، نعناع بیابانی نشان 
داده است که گلو درد و ناراحتی معده را تسکین می 
دهد. بابونه نیز می تواند ناراحتی معده را تسکین دهد 
توانایی  و  بوده  برخوردار  بخش  آرامش  خواص  از  زیرا 

کاهش استرس و تنش در بدن را دارد.

برنج سفید
زمانی که معده شما به هم ریخته است، مصرف غذاهای 
ساده و ملایم مانند برنج سفید، نان تست، یا سیب زمینی 
به  استرس  افزایش  عدم  از  جدا  است.  خوبی  ایده  پخته 
دستگاه گوارشی که حساس شده است، این مواد غذایی به 
تسکین اسهال از طریق جذب مایعات و افزایش حجم مدفوع 
کمک می کنند. البته، زمانی که ناراحتی شما برطرف شد باید 
غلات کامل، مانند برنج قهوه ای و کینوآ را انتخاب کنید زیرا 
از محتوای فیبر، آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی دیگر بیشتر 
نسبت به محصولات پالایش شده مانند برنج سفید برخوردار 

هستند.

پاپایا
پاپایا یک میوه گرمسیری دیگر در فهرست مواد غذایی است که به 
تسکین ناراحتی معده کمک می کنند. مصرف این میوه به تقویت 
گوارش، تسکین سوء هاضمه، و بهبود یبوست کمک می کند. آنزیم 
های پاپائین و چیموپاپائین عناصر جادویی موجود در پاپایا هستند 
که به واسطه ایجاد محیط اسیدی سالم به تجزیه پروتئین ها و بهبود 
شرایط معده کمک می کنند. در صورت عدم دسترسی به پاپایای تازه 

می توانید استفاده از قرص های عصاره پاپایا را مد نظر قرار دهید.

رنجبیل
که  اند  داده  نشان  ها  پژوهش 
زنجبیل به بهبود حالت تهوع و به 
طور کلی گوارش انسان کمک می 
کند. همچنین، کارشناسان مصرف 
آنفلوآنزای  با  مقابله  برای  زنجبیل 
معده یا مسمومیت غذایی را توصیه 
مصرف  توانید  می  شما  اند.  کرده 
پودر  از  استفاده  زنجبیل،  چای 
زنجبیل، جویدن یک تکه زنجبیل 
زنجبیل  آبنبات  از  استفاده  یا  تازه 
ناراحتی معده را مد  برای تسکین 

نظر قرار  دهید.

اینفوگرافی / ایمان / محس عبداللهی
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به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس

حماسه سازی های دفاع مقدس
 سندی گویا از اقتدار ملی

دفاع مقدس را باید اوج وحدت و همبستگی، میان ایرانیان به شمار آورد، هنگامه ای که 
ملت، یکپارچه و همدل برای سربلندی و حفاظت از میهن خویش در برابر دشمن صف 

آرایی کردند و فرهنگ ایثار و مقاومت را به عنوان نمادی مانا از این دوران به یادگار نهادند.
آغاز جنگ نابرابر و فرسایشی، میان ایران و رژیم بعث عراق به سرکردگی صدام حسین، 
جوانان غیرتمند این سرزمین در قالب نیروهای داوطلب دوشادوش رزمندگان در سپاه و 
ارتش به مصاف متجاوزان رفتند و با تاسی از آموزه های سیدالشهدا)ع( مبنی بر لزوم دفاع 

از ارزش های اسلامی، صحنه هایی از حماسه و ایثار آفریدند.
باوری ژرف در اندیشه ایرانیان با شروع جنگ تحمیلی به وجود آمد که به پایه گذاری و 
نهادینه شدن فرهنگ غنی مقاومت و شهادت در درون کشور، انجامید و با بالنده تر شدن 
این گفتمان، نام ایران مقتدرتر از همیشه در جهان درخشید و با وجود تنش های بی شمار 
در منطقه پرآشوب خاورمیانه، چون پایگاه و ستونی از امنیت به ایفای نقش می پردازد و 

ضمن دفاع از ملت های مظلوم به بازگرداندن آرامش و صلح به منطقه کمك می کند.
و  فرودگاه ها  به  خورشیدی   13۵9 شهریور   31 در  بعث  رژیم  متجاوز  هواپیماهای 
پایگاه های هوایی ایران حمله کردند و آغازگر این جنگ شدند و رزمندگان ایران در پرتو 
رهنمودهای حکیمانه امام خمینی)ره( پاسخ کوبنده ای را به این تجاوزها دادند و اجازه 
ندادند تا وجبی از خاك وطن در اشغال بیگانگان باقی بماند. آیت الله خامنه ای مقام معظم 
رهبری این دوران را اوج افتخارات ملت ایران نامیده اند که این توصیف، رسالت حفظ و 

انتقال ارزش های دفاع مقدس را برای آیندگان بیش از پیش آشکار می سازد.
به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس با »سید مرتضی میریان«  از مسئولان سپاه پاسداران 
جمهوری اسلامی و از رزمندگان دفاع مقدس در ارتباط با جنگ تحمیلی به گفت وگو 

پرداخت ایم.
 سلاح ایمان؛ مهمترین ویژگی رزمندگان اسلام

اتصال به قدرت الهی و مجهز شدن به سلاح ایمان، مهمترین ویژگی بود که رزمندگان 
اسلام به واسطه انقلاب اسلامی یافتند و این ویژگی عامل اصلی تمام مقاومت ها و پیروزی 
ها در طول سال های دفاع مقدس بود. قدرت و نیرویی که دشمن در محاسبات خود لحاظ 
نکرده بود با پیروزی انقلاب اسلامی و بر اثر تحولی که در جوانان پدید آمد این افراد به 
مرحله ای از رشد و بلوغ فکری رسیدند که تا مرز شهادت در برابر زیاده خواهی های دشمن 
ایستادگی کردند.به گزارش ایرنا ،جوانان نسل کنونی به طور یقین در برابر تجاوز و تهدید 
ایستادگی و شجاعت بیشتری نسبت به رزمندگان در دفاع مقدس، از خود نشان خواهند 
داد، چرا که رزمندگان و شهیدان، تربیت شده طاغوت بودند و زمانی که تهدیدی برای 
اسلام و کشور به وجود آمد تمام افرادی که آن گونه تربیت و پرورش یافته بودند به دفاع از 
کشور و نظام پرداختند، اکنون پس از 4۰ سال که از پیروزی انقلاب می گذرد و با وجود این 
که نسل حال حاضر با تربیت اسلامی پرورش یافته اند به طور حتم روحیه و فرهنگ ایثار و 
شهادت در جوانان کنونی بسیار بیشتر از جوانان ابتدای پیروزی انقلاب است صحت این 
مساله هنگامی آشکار می شود که بحث دفاع حرمین مطرح می شود و شمار داوطلبان و 
همچنین حماسه هایی که این افراد آفریدند، نشان از شهامت و شجاعت این نسل دارد.

زمانی که دشمن می بیند که نمی تواند با تهدید نظامی کاری از پیش ببرد با فضاسازی و 
سیاه نمایی تلاش می کند تا به اعتقاد، باور و ایمان مردم ضربه وارد سازد و بدین ترتیب به 

اهداف خود نایل شود.
ریشه وجود شهادت طلبی و ایثار در فرهنگ ایرانیان

انسان های آزاده در تمام دنیا وجود دارد انسان هایی که خدا را بشناسند و به معرفت 
الهی دست یابند عدالتخواه خواهند شد و در برابر ظالم ایستاده و از مظلوم دفاع می کنند 
و مهم ترین آرمان انقلاب اسلامی را باید مبارزه با ظلم و دفاع از مظلوم به شمار آورد و در 
حال حاضر هم مشکل دنیا با ما این است که چرا شما از مظلوم دفاع می کنید و چرا در برابر 
ظالمان عالم می ایستید و کوتاه نمی آیید؟ ریشه وجود شهادت طلبی و ایثار در فرهنگ 

ایرانیان در شناخت خداوند است مسیر اصلی اسلام را اهل بیت)ع( نشان دادند.
پایان جنگ

صدام به دلیل قدرت یا منطق، خواستار صلح نبود و این تمایل او از سر ناچاری بود، وی 
همچنین عامل شکست های رژیم بعث را بی لیاقتی فرماندهان ارزیابی و تصور می کرد 
به خاطر اشتباه سران نظامی است که در مناطقی چون خرمشهر، حمیدیه و سوسنگرد 
ماشین جنگی او متوقف شده است. مساله دیگر این که قدرت های استکباری نمی 
خواستند تا جنگ به نفع ایران به پایان برسد در عملیات های کربلای 4 و ۵ وضعیت 
نیروهای رژیم بعث به گونه ای بود که تیپ های پلیس عراق در برابر رزمندگان می جنگیدند 
و در این زمان 2 اتفاق روی داد، آمریکایی ها بر گستره جنگ افزودند و به طور مستقیم در 
خلیج فارس وارد جنگ با ایران شدند و سپس با اعمال فشارهایی قطعنامه ۵9۸ را تصویب 
رساندند. تقاضای صلح و آتش بس صدام و حامیان او پس از آزادسازی خرمشهر، تنها به 
منظور یافتن فرصت برای بازسازی و آرایش مجدد نیروهایش برای حمله و تهاجم دوباره بود.

دلایل متفاوتی چون قطعنامه الجزایر و احتمال حمایت هموطنان عرب زبان از رژیم بعث 
)در حالی که این موضوع کاملا برعکس شد و بسیاری از رزمندگان و شهیدان دوران دفاع 
مقدس از عرب های خوزستان بود( را از جمله دلایل تجاوز صدام به مرزهای ایران مطرح می 
کنند به این موارد باید نکته دیگری را افزود، وحشت صدام از صدور و سرایت انقلاب اسلامی 
به عراق را می بایست به عنوان محوری ترین دلیل آغاز جنگ برشمرد او می دانست که مردم 
عراق و ایران چقدر به لحاظ فرهنگی با هم قرابت و نزدیکی دارند و عراق دومین کشوری 
است که انقلاب اسلامی در آن صورت خواهد پذیرفت چرا که امام خمینی)ره( 1۵ سال 
در آنجا کادرسازی و پایگاه گذاری کرده بودند و هم اکنون نیز دشمنان به دنبال این هستند 
که میان 2 ملت ایران و عراق تفرقه و دشمنی ایجاد کنند و مانع از اتحاد این 2 کشور شوند.

 نقش تاثیرگذار رهبری در پیشبرد اهداف نظام اسلامی
نقش رهبری در پیشبرد اهداف و آرمان های نظام اسلامی، بسیار مهم و تاثیرگذار بود در 
مقطع وقوع رخداد بزرگ انقلاب اسلامی، وجود ملت و رهبر خوب در ایران باید مهمترین 
عامل پیروزی ها به شمار آورد در طول تاریخ تشیع، امامان خوب بوده اند اما چنین امتی که 
با وجود تمام دشواری ها از جمله تحریم و جنگ، خط ولایت را رها نکند و پیرو ولایت باقی 
بماند، بی سابقه بوده است و این همبستگی سبب شد تا در 4۰ سالگی پیروزی انقلاب، 

ایران به قله های بی شماری از افتخار دست یابد.
 انسان سازی؛ دستاورد بزرگ دفاع مقدس

هیچ فردی نمی تواند منکر خسارت ها و آسیب های جنگ شود اما دفاع مقدس یك 
سازندگی و دستاورد بزرگی داشت و آن این بود که از افراد، انسان های ایثارگر و از خود 
گذشته ساخت که به چیزی جز خواست و رضایت خداوند نمی اندیشند این موضوع سبب 
می شود تا انسان، زمانی که بر مسند قدرت می نشیند جز برای رضای خداوند اقدام نکند. 
متاسفانه هنگامی که در برخی مقاطع الگو و ارزش های لیبرالیسم و سرمایه داری به لایه 
های مدیریتی در کشور رسوخ کرد افراد به جای داشتن حب الله، حب ذات یافتند و منافع 
فردی را بر منافع ملی ترجیح دادند. احتکارها و رانت های اقتصادی که امروزه مشاهده می 
شود نیز نتیجه همین تفکر است و لازم است تا تمام مسوولان با هم افزایی، افرادی را که از 

درون کشور منافع ملی و مردم را هدف قرار داده اند، برخورد قاطع کنند.
قدرت روزافزون ایران در ناکام نهادن تهدیدها

در زمان جنگ، ما در عمق خاك کشور با دشمن در حال جنگ و ستیز بودیم اما اکنون 
زمانی که یك تهدید و تعرض کوچك در مجلس شورای اسلامی رخ داد، نیروهای ایرانی 
هزار و 4۰۰ کیلومتر آن طرف تر، دشمنان را نابود کردند. قدرت کنونی جمهوری اسلامی 
با زمان جنگ تحمیلی قابل مقایسه نیست در آن هنگام رزمندگان با ابزار بسیار ساده و 
ابتدایی به رویارویی با نیروی پیشرفته صدام رفتند اما امروزه به برکت خون شهیدان به 
دستاوردها و فناوری های پیشرفته ای دست یافته ایم و مدافعان کشور قادر هستند تا هر 

دشمنی را که قصد تعرض داشته باشد در نخستین گام نابود سازند.

چرا زائران اربعین باید در سامانه سماح
 ثبت نام کنند؟

مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت با بیان اینکه برخی تصور می کنند ثبت نام در سامانه 
سماح پرداخت هزینه اضافه است، به دلایل لزوم نام نویسی زائران اربعین حسینی در این 
سامانه اشاره کرد. حجت الاسلام صحبت الله رحمانی درباره دلایل لزوم نام نویسی زائران 
اربعین حسینی افزود: یکی از مهم ترین دلایل اهمیت نام نویسی زائران در سامانه سماح، 
موضوع بیمه و ارائه خدمات پزشکی برای زائران است. امسال با وجود بالا رفتن تعهدات بیمه 
و سطح خدمات پزشکی از سوی هلال احمر، هزینه هایی که زائران باید بپردازند، افزایش پیدا 
نکرده است. وی با بیان اینکه برخی تصور می کنند ثبت نام در سامانه سماح پرداخت هزینه 
اضافه است، خاطرنشان کرد: در سامانه سماح زائران باید 1۵ هزار تومان بابت بیمه و ۷ هزار 
تومان هم بابت خدمات درمانی از سوی هلال احمر پرداخت کنند که در مجموع 22 هزار 
تومان می شود. این امر در حالی است که تعهدات بیمه برای زائران به منظور بیماری تا سقف 
2 میلیون و 4۰۰ هزار تومان، فوت عادی 4۰ میلیون تومان و فوت در صورت بروز حادثه یا 
مشکل از جمله ازدحام جمعیت 24۰ میلیون تومان پیش بینی شده است. مدیرکل عتبات 
سازمان حج و زیارت با اشاره به پیش بینی افزایش تعداد زائران پیاده روی اربعین حسینی سال 
جاری، به تمام زائران توصیه کرد که حتما پیش از سفر اربعین در سامانه سماح ثبت نام کنند.

-هفته دفاع مقدس هفته تجلیل از بزرگ مردان و زنان دلاوری 
است که سال های سال در جبهه های دفاع مقدس حماسه 
آفریدند، آنانی که با ایثار و از خودگذشتگی برای اهتزاز پرچم 
جمهوری اسلامی ایران هشت سال دانشجوی دانشگاه جهاد 

و شهادت بودند.
و  همکاری  با  بغداد  بر  حاکم  مسلح  دندان  تا  سابق  رژیم 
آمریکای  سردمداران  جمله  از  بزرگ  های  قدرت  پشتیبانی 
جهانخوار در 31 شهریور 13۵9 با یورشی وحشیانه تعدادی از 
شهرهای مرزی ایران را زیر گلوله های خود گرفت اما رزمندگان 
دلیر و جان برکف اسلام در طول دوران دفاع مقدس جواب دندان 

شکنی به او دادند.
هشت سال دفاع مقدس، بی تردید آزمونی بزرگ برای اثبات 

قدرت ایمان، حقانیت و پایداری پیروز ملت ایران است.
دوباره به یاد آن روزهای سراسر حماسه و ایثار با خود نجوا می 
کنم، ذوق و شوق، نینوا کرده دلم، چون هوای جبهه ها کرده 
دلم، بود سنگر بهترین مأوای من، آه جبهه کو برادرهای من، 
سنگر خوب و قشنگی داشتیم، روی دوش خود تفنگی داشتیم، 
جنگ ما را لایق خود کرده بود، جبهه ما را عاشق خود کرده بود، 
آسمان تکبیر ما را دوست داشت، هر حسینی کربلا را دوست 

داشت.
روزها در عشق پر پر می زدیم، در دل شبها منور می زدیم، یاد 
روزی که بسیجی می شدیم، شمع شبهای دو گیتی می شدیم، 
یاد آن روزی که در خمپاره ها، جمع می کردیم پاره پاره ها، هر 
بسیجی اقتدا بر شمع کرد، پاره های جان خود را جمع کرد، تا 

ابد شام پریشانی ما، داغ قربت روی پیشانی ما.
هنوز هم صدای ترکش ها و خمپاره ها را به گوش خود می 
شنوم. هنوز هم صدای ضجه ها و ناله ها را که از خاك به افلاك 
می رسید را به چشم می بینم، هنوز به یاد می آورم که چگونه پسر 
بر بالین پدر در سنگر دفاع مقدس جان را هدیه می کرد و آتش، 

سینه جوانان را می درید.
بمب های خوشه ای به یکباره آهن را پودر می کرد و هیچ 
اثری از حاج حسین ها و حاج محمدها دیده نمی شد، شاید 
از آن روزها، سالها گذشته باشد، من هنوز به یاد دارم که چگونه 
فرشتگان الهی به دفاع از ارزش ها می پرداختند، کم نبودند 
جوانانی که با شور و شادی فراوان عزم را جزم کرده و راهی دیاری 
می شدند که بوی خوش شهادت، بوی تند باروت را از بین برده 

بود.
با آمدن هفته دفاع مقدس به یاد تقدیس فرشتگانی می افتیم 
که شبانه از زن و فرزند خود خداحافظی کرده و بی نشان در جبهه 
های حق علیه باطل برای رضای خدا و دفاع از ناموس کشور عازم 
میدان نبرد می شدند، کم نبودند جوانانی که لباس دامادی را از 
تن به در کرده و عازم میدان جنگ می شدند و سرانجام پلاك 

آنها را به عنوان تنها یادگاری برای تازه عروسشان می فرستادند.
به حقیقت چه چیز جز عشق به حق، ایمان به انبیاء و اولیاء 
می توانست این گونه زمینه دل کندن از خانه و خانواده را فراهم 
کند و دنیا را با همه خوبی ها و زیبایی هایش کوچك و بی مقدار 

بشمارد.
در هفته دفاع مقدس با نگاه کردن به جوانانی که هرگز روی پدر 
را ندیده اند و با عکس، پلاك، تسبیح و قرآن به جا مانده از او، 
بوی پدر را استنشاق کرده اند بهتر می توان به ارزش این هفته 
پی برد و به این نتیجه رسید که هفته دفاع مقدس هفته تقدیس از 
بزرگمردانی است که عزت، آزادگی و سربلندی را به عنوان برترین 

ارمغان برای نسل امروز و دیروز برجا گذاشتند و رفتند تا ما با 
سربلندی زندگی کنیم.

هنوز هم بسیاری از خانواده ها چشم انتظار بازگشت عزیزان 
مفقود الاثر خود هستند. کودکان و نوزادان آن زمان به جوانانی 
رشید و برومند تبدیل شده اند، تلاش کنیم تا این نسل را بیشتر با 

آرمانها و اهداف شهدا آشنا سازیم.
ایثار و شهادت وصیتنامه های  نهادینه کردن فرهنگ  برای 
شهدا را به کتابی تبدیل کنیم که راهنمای ما در تمام دوران باشد، 
خانوادهای ایثارگران را به عنوان بهترین یادگاران به جا مانده از 
شهدا در خود بپذیریم و همواره در همه دورانها در کنار آنها و با 
آنها گام برداریم و قبول کنیم که خانواده های ایثارگران بهترین 

سرمایه های این نظام هستند.
تلاش کنیم با بیان واقعیت های جنگ و به تصویر کشیدن ایثار 
و شجاعت جوانان ایرانی در طول هشت سال دفاع مقدس در 
جهت نهادینه کردن فرهنگ مقاومت و شهادت در جامعه تلاش 
کنیم و به نسلی که انقلاب و جنگ را ندیده تفهیم کنیم که 
آرامش و امنیت امروز حاکم بر جامعه مدیون خون هایی است 
که غریبانه در هر گوشه ایران اسلامی به دفاع از حریم اسلام و 

آزادگی برزمین ریخت.
آزادی و امنیت امروز مدیون خون هزاران شهید است

به نسل امروز بگوییم که این آزادی مدیون خون هزاران شهید 
زیر 2۰ سال است که رفتند تا امروز جوانان معنی درست رهایی 
از ظلم را بچشند و آزاد و سربلند افتخارات فراوانی را برای ایران 

اسلامی به ارمغان آورند.
هفته دفاع مقدس یادآور نخستین روز جنگ تحمیلی است، 
روزی که دشمن با بی رحمی تمام کیان و تمامیت ارضی ما 
را نشانه گرفت و با تحریم اقتصادی جنگ را مقدمه ای برای 
سلطه بر ایران آغاز کرد غافل از آنکه ملت ایران به واسطه ایمان 
بالا و رهبری بزرگمرد تاریخ این سرزمین حضرت امام روح الله 
الموسوی خمینی کبیر هرگز تسلیم زور نشد و اجازه نداد حتی 

یك وجب از خاك ما به بیگانه سپرده شود.
اگر چه طی این سالها مردم ما آواره شدند، کودکان، زنان و 
با  مردان فراوانی جان خود را هدیه کردند و از نظر اقتصادی 
بحران های فراوانی روبه رو شدیم اما اجازه ندادیم بیگانه برما 
حکومت کند، هنوز هم با گذر در کوچه پس کوچه های خرمشهر 
و آبادان، هویزه، بستان و مهران، دهلران، سومار، سرپل ذهاب و 
قصرشیرین می توان بوی غربت و جنگ را استنشاق کرد، اکنون 
پس از سالها از اتمام جنك باگذر در گلزار پاك و مطهر شهدا در 
هر شهری و چین های نشسته بر پیشانی پدران و مادران شهدا 
و با مرور خاطرات آزادگان سرافراز بهتر می توان خاطرات جنگ 

را به تصویر کشید.
اختصاص دادن بخشی از کتاب های تاریخ مدارس به تاریخ 
انقلاب ایران می تواند نقش مهمی در ارائه اطلاعات و پیوند بین 
نسل امروز با نسل جنگ باشد، برپایی نمایشگاههای مربوط به 
آثار شهدا و ایثارگران در مدارس، حضور بیشتر جوانان در برپایی 
برنامه های هفته دفاع مقدس و به نمایش گذاشتن تصاویر جنگ 
در همه زمانها برای این قشر نقش موثری در آشنایی با فرهنگ 

شهادت و پایمردی دارد.
در این روزهای حماسه و ایثار بیاییم همه با هم تلاش کنیم 
و نه تنها در هفته دفاع مقدس که در همه هفته ها از بزرگترین 
سرمایه های این کشور که موجب به اهتزاز درآمدن پرچم مقدس 
جمهوری اسلامی ایران و انقلاب اسلامی در سراسر جهان شد 
به بهترین نحو ممکن دفاع کنیم و راه را برای اشاعه این فرهنگ 

در بین نسل های آینده هموار کنیم.
اجازه ندهیم برخی با ندانم کاری های خود زمینه جدایی 
و شکاف بین این دو نسل را فراهم آورند چرا که درخت تنومند 
انقلاب اسلامی با خون شهدا، مقاومت ده ها هزار آزاده و جانباز 
آبیاری و تقویت شده و نباید اجازه داد دست هایی از بیرون در 

جهت آسیب رساندن به ابن درخت تنومند اقدام کنند.
روزهای حساس و سرنوشت ساز دفاع مقدس ملت مسلمان 

ایران سرشار از حماسه آفرینی ها و سلحشوری های بهترین 
و دلاورترین فرزندان این امت است که با ایستادگی مومنانه و 
حیرت انگیز خود در مقابل دشمن تابن دندان مسلح، میهن 
خویش را از آسیب های گوناگون حفظ کردند و با نثار جان پاك و 
شیرین خود به دفاع از شرف، استقلال و آزادی ملت به پا خاسته 

ایران برخاستند.
نبرد  در طول سالهای دفاع مقدس جای جای جبهه های 
حق با باطل و مناطق مرزی در جنوب و غرب کشورمان ناظر و 
شاهد حماسه سازی دلیرمردان و شیرزنانی بود که در جبهه و 
پشت جبهه خاطره های ماندگاری از دفاع و رزم شرافتمندانه را 
به یادگار گذاشتند و با قطره های خون خویش در دشت و صحرا 
و نخلستان و کوهستان نشانه های مقدس و ایثار و فداکاری در 

راه دفاع از خاك میهن نشاندند.
آری روز به روز دفاع مقدس با نام و یاد استوار قامتانی پیوند 
خورده است که جان مطهر خویش را نثار کردند تا جان اهریمنان 
سفاك و متجاوز را از تن دژخیمان بدر کنند و طمع تلخ شکست و 

ذلت و خواری را به تجاوزگران زشت اندیش بچشانند.
داشتند.  شرکت  ملت  آحاد  تردید  بی  مقدس  دفاع  این  در 
بسیاری از آنان که حماسه های تاریخی آفریدند، گاهی به دلیل 
فروتنی و پرهیز آنان از بازگو کردن آن حماسه ها اغلب ناگفته 
مانده است و حقیقتا جا دارد آنان که با تاریخ سر و کار دارند، 
حکایت ناگفته آنان را برای ثبت در تاریخ بنویسند و داستان 
قهرمانی هایشان را سالیان متمادی به سان اسطوره های دیرپا 
سینه به سینه نقل کنند تا فداکاری های شورانگیز یك ملت در 
دفاع از آرمان های میهنش، هرگز به دست فراموشی سپرده 
نشود و سرمشق و راهنمای همه ملت های آزاده و ظلم ستیز 

جهان باشد.
تا آخرین روزهای آن  از نخستین روزها  تاریخ جنگ ما  آری 
مملو از رشادت های سلحشوران رزمنده ای است که ذکر و بیان 

ایثارگری هایشان به آسانی ممکن نیست.
کدام فرد است که در درازنای تاریخ هشت سال دفاع خونین 
به درستی نظر کند و هیمنه راز آلود شکوهمندی این عرصه را با 

تمام وجود در نیابد.
تنها مرور پاره ای از این رشادتها یادآور نهایت ارزش و ایمان 
انسانهای خدایی است که در برهه ای از تاریخ این ملت همیشه 
سرافراز ظهور کردند و اگر هنوز هم کسانی از آنان مانده باشند، 
آماده اند تا هر گونه تجاوز و تعدی به یك وجب از سرزمین خود را 

با تمام قدرت و صلابت پاسخی دندان شکن دهند.
در تمام سالهای دفاع مقدس قامت بلند جسارت و دلاوری 
نیروهای توانمند ما چونان صنوبران بلند قامت، سبز و ایستا، در 
هجوم وحشیانه بادهای نابهنگام ایستاد و سرافرازی کرد، آنچنان 
که چشمان ناپاك دشمنان از برق صاعقه خشم مقدس ملت 

قهرمان ما به خون نشست.
و این چنین بود که هشت سال دفاع مقدس آکنده از خون و 
عشق بر صفحه تاریخ نوین ایران رقم زده شد و این گونه بود که 
امام راحل در پیامی جاودانه فرمودند: »مبارك باد بر بقیه الله 
ارواحناله الفداء وجود چنین رزمندگانی ارزشمند و مجاهدان 
فی سبیل الله که آبروی اسلام را حفظ و ملت ایران را روسپید و 
مجاهدان راه خدا را سرافراز نمودید. آفرین بر شما که میهن خود 
را بر بال ملائکه نشاندید و در میان ملل جهان سرافراز نمودید. 
این جانب از دور، دست و بازوی قدرتمند شما را که دست خداوند 

بالای آن است می بوسم و بر این بوسه افتخار می کنم.«

به مناسبت سی و نهمین سالروز هفته دفاع مقدس

رفتند تا بمانیم

در عصر کنونی، با رشد تفکرات لیبرالیستی و اباحه گری در مغرب زمین و صدور 
آن به جوامع دیگر، ازجمله جامعه ایران، مهم ترین در عصر کنونی، با رشد تفکرات 
لیبرالیستی و اباحه گری در مغرب زمین و صدور آن به جوامع دیگر، ازجمله جامعه 

ایران، مهم ترین نهاد اجتماعی، یعنی خانواده مورد هدف قرارگرفته است.
مشکلاتی که برای این نهاد به وجود آمده، باعث بروز بسیاری از ناهنجاری های 
اجتماعی شده است که ازجمله آن ها می توان به گسترش فساد و فحشا اشاره کرد که 

نمونه بارز آن، هم خانگی یا اصطلاحاً ازدواج سفید نامیده می شود.
 باید اذعان داشت که این پدیده، خود عاملی برای وقوع بسیاری از ناهنجاری های 
دیگری است که در اجتماع به وجود خواهد آمد و با توجه به چنین مخاطراتی که 
جامعه را تهدید می کند، لزوم تأکید و بازگشت به دستورات انسان ساز و جامعه ساز دین 

مبین اسلام قطعی است.
توضیح اینکه در متون دینی اسلام ازجمله قرآن]1[ و روایات معصومین)ع( یکی 
از مهم ترین دستورات، تأکید بر تشکیل خانواده از طریق ازدواج است؛ تاجایی که 

امیرالمؤمنین علی)علیه السلام( آن را تکمیل کننده دین می دانند.]2[
وقتی دلیل این تأکیدات را موردبررسی قرار می دهیم، متوجه این نکته مهم می شویم 
که از اصلی ترین آثار این امر مقدس برای فردی که با ازدواج دین خود را تکمیل می کند 
استقلال در شخصیت، آرامش روانی، رشد عواطف و احساسات و ایجاد روحیه گذشت 

و ایثار در رفتار وی است.
این امر از چنان جایگاهی برخوردار است که گرچه اصل ازدواج مستحب است، اما 
فقهای شیعه برای کسی که به دلیل عدم ازدواج به گناه بیفتد، آن را واجب شمرده اند.

]3[
از این نکته نباید غفلت کرد که در جامعه اسلامی برای رشد این امر و ترغیب افراد 
نسبت به آن آسیب هایی وجود دارد که مانع از شکل گیری درست این نهاد مهم 
می شود، در این نوشتار سعی می شود برخی از عوامل بروز این پدیده شوم اجتماعی 

موردتوجه قرار گیرد.
محبوب ترین بنا نزد خداوند

الله  الی  احب  الاسلام  فی  بناء  بنی  »ما  می فرماید:  )ص(  اسلام  گرامی  رسول 
عزوجل من التزویج«]4[ هیچ بنایی در اسلام برپا نشده است که در نزد خداوند متعال 

محبوب تر از ازدواج باشد.
 مکرر این روایت را شنیده و به راحتی از کنار آن عبور کرده ایم، درحالی که با تأمل در 

این روایت می توانیم به سه نکته مهم و قابل توجه در رابطه با ازدواج دست پیدا کنیم:
نکته اول: وقتی تزویج محبوب ترین بنا نزد خداوند باشد پس درنتیجه مقدمات آن نیز 
مقدمات محبوبی نزد خداوند متعال خواهد بود، بنابراین هر کاری که تزویج را آسان تر و 

اشتیاق مردم را به آن زیاد کند، نزد خداوند محبوب تر خواهد بود.
نکته دوم: هر کاری که مانعی در مسیر تزویج ایجاد و یا ازدواج را دشوار کند یا رغبت 

مردم از ازدواج را به سوی راه های دیگر بکشاند نزد خداوند مبغوض خواهد بود.
نکته سوم: برای بیان این نکته مقدمه ای لازم است؛ در این روایت پیامبر)ص( 
می فرمایند: در نزد خداوند متعال هیچ چیزی محبوب تر از ازدواج نیست؛ برای روشن 
شدن مسئله از این مثال استفاده می کنیم: در علم حقوق نهاد یا تأسیس مفهومی 
است که توسط قانون گذار همراه با لوازم آن ایجاد می شود و همراه با آن قانون گذار 
نسبت به وضع یک سلسله مقررات اقدام می کند، به عنوان مثال قانون گذار نیازی برای 
مبادله کالا را در میان مردم می بیند و برای تأمین این نیاز، نهادی را به نام بیع وضع 
می کند و برای اینکه این نهاد در جامعه استقرار پیدا کند سلسله مقرراتی را نیز برای 
آن در نظر می گیرد. لذا نهاد یک تأسیس حقوقی است که مجموعه ای از مقررات برای 
شکل گیری آن در جامعه وضع می شود و هدف از آن، پاسخ گویی به یکی از نیازهای 

مردم است.
بر اساس آنچه گفته شد نکته سوم این است که هرگاه تزاحمی بین ازدواج و نهادهای 
دیگر اتفاق افتد باید نهاد ازدواج مقدم شود زیرا محبوب ترین نهاد در نزد خداوند، نهاد 

ازدواج است.
بنابراین دولت اگر در مقام سرمایه گذاری و هزینه کردن بین ورزش قهرمانی و امر 
ازدواج جوانان دچار تردید شود، قطعاً باید ازدواج را مقدم بدارد. اما متأسفانه در عمل 
چنین نیست. البته باید توجه داشت که سرمایه گذاری و هزینه کردن امکانات برای 
ورزش، امر مذمومی نیست لکن بدون شک، ازدواج در اولویت بالاتری نسبت به ورزش 

قرار دارد.
واضح است که در تخصیص بودجه، اولویت ها باید رعایت گردد همان طور که در 
مدیریت زندگی شخصی، خرید مایحتاج اولیه خانواده بر خرید وسایل تزیینی مقدم 

است. دو نتیجه این اولویت بندی مترتب می شود:
اولا ابتدا باید برای اموری که اولویت بالاتری دارند برنامه ریزی کرد و ثانیاً در صورت 

محدود بودن امکانات، باید اولویت بالاتر را مقدم نمود.
بی توجهی به دستورات صریح اسلام، عامل بروز معضلات

بی گمان روایت »ما بنی بناء فی الاسلام احب الی الله عز و جل من التزویج« را بسیاری 
از مردم شنیده اند و در این میان بسیاری از افرادی که بازگوکننده این روایت بوده و 
افرادی که آن را شنیده اند به سادگی از کنار آن عبور کرده اند و چه بسا نیاندیشیده اند 
که این روایت می تواند بیانگر یک حکم الزامی باشد و در مسائل اجتماعی راهکار ارائه 
کند؛ متأسفانه نگاه غالب آن است که روایاتی ازاین دست صرفاً یک حکم اخلاقی را 

بیان می کنند و کاربرد آن ها فقط در توصیه های اخلاقی است، لذا پس از شنیدن این 
روایات بسیاری از افراد خود را موظف به انجام کار معینی نمی بینند و در صورت ترک 

توصیه های مزبور نیز خود را گناهکار نمی دانند.
حقیقت این است که این تعالیم، بیان کننده یک سلسله تکالیف اجتماعی است، 
تکالیفی که متوجه جامعه اسلامی می باشد، بدین معنا که جامعه برای اسلامی بودن 
باید دارای ویژگی ها و صفاتی باشد که در چنین روایاتی تبیین شده است. بر این اساس 
دولت اسلامی نیز موظف است روایات مزبور را به عنوان سیاست های کلان خود در 

امور مختلف اجتماعی تلقی کند و برای تحقق آن ها در جامعه برنامه ریزی نماید.
اولین نتیجه روی گردان شدن از تعالیم دینی درزمینهٔ ازدواج، سست شدن بنای 
خانواده در جامعه و بروز پدیده هایی مانند خانواده های تک نفره، زندگی با حیوانات 
نامیده می شود،  ازدواج سفید  ازدواج که اصطلاحاً  پیوند  بدون  زندگی مشترک  و 

می باشد.
بدین ترتیب ملاحظه می شود که جامعه ما متأسفانه همان مسیری را دنبال می کند 
که برخی از کشورهای دیگر که فاقد چنین تعالیم دینی هستند دنبال کرده اند. لذا 
سزاوار است بپرسیم وجود این تعالیم الهی در سبک زندگی ما چه اثری گذاشته است 

و آیا به راستی جامعه و نهادهای مسئول ما در این مورد، مقصر نیستند؟
هدف اسلام از ازدواج، تشکیل خانواده مطلوب

بی گمان یکی از راهکارهای معارضین نظام اسلامی، برای تضعیف حاکمیت و ضربه 
زدن به آن، از بین بردن خانواده ای است که در آن تعادل وجود دارد و اعضای آن 
خانواده دارای آرامش روانی هستند؛ چراکه به خوبی دریافته اند شهروندی که دارای 

سلامت اخلاقی و خانوادگی است کمتر مرتکب جرائم مختلف می گردد.
خانواده ای که در اسلام تبیین می شود صرف ازدواج یک مرد و زن نیست، بلکه بر 

اساس آیه 21 سوره روم، محل آرامش زن و مرد است.
ةً وَرَحْمَةً  وَدَّ تَسْکُنُوا إِلَیْهَا وَجَعَلَ بَیْنَکُم مَّ زْوَاجًا لِّ

َ
نفُسِکُمْ أ

َ
نْ أ نْ خَلَقَ لَکُم مِّ

َ
»وَمِنْ آیَاتِهِ أ

رُونَ« قَوْمٍ یَتَفَکَّ إِنَّ فِی ذَلِکَ لیََاتٍ لِّ
و از نشانه های او این که همسرانی از جنس خودتان برای شما آفرید تا در کنار آنان 
آرامش یابید، و در میانتان محبت و رحمت قرارداد; به یقین در این نشانه هایی است 

برای گروهی که تفکّر می کنند.]۵[
در این آیه شریفه ثمره ازدواج، ایجاد آرامش برای افراد دانسته شده و از تقویت 
دین داری و ایمان سخن گفته نشده است چراکه آرامش روانی می تواند زمینه ساز 
دین داری باشد، به عبارتی دین داری در بستر یک آرامش روانی تحقق پیدا می کند و 

اگر آرامش روانی نباشد دین داری عمیق و پایداری شکل نخواهد گرفت.
پس خانواده مطلوب ازنظر اسلام خانواده ای است که در آن آرامش روانی وجود 
داشته باشد، لذا هر امری که در جهت از بین بردن چنین خانواده ای است دقیقا در 

جهت معارضه و مبارزه با اسلام قرار دارد.
بنابراین تضعیف خانواده فقط به این معنا نیست که آمار ازدواج کم شود، بلکه به این 
معنا نیز هست که تحقق خانواده اسلامی، یعنی خانواده ای که در آن آرامش روانی 
وجود داشته باشد با مشکل مواجه گردد؛ چراکه هدف اسلام از تشکیل خانواده، 

شکل گیری یک کانون آرامش روانی است که محل رشد استعدادهای افراد می باشد.
تضعیف بنیان خانواده، مهم ترین خطر برای جامعه اسلامی

یکی از سؤالاتی که ممکن است به ذهن برسد این است که چرا تضعیف بنیان 
خانواده در جامعه اسلامی بسیار خطرناک تلقی می شود درحالی که در جوامع غربی، 

ده ها سال است که باوجود تضعیف نهاد خانواده، مشکل بزرگی پیش نیامده است؟
در پاسخ به این سؤال دو نکته قابل توجه است، نکته اول این است که فروپاشی به دو 
صورت شکل می گیرد؛ یک نوع فروپاشی دفعی است و نوع دیگر آن فروپاشی تدریجی. 
با دقت در وضعیت جوامع غربی می توان گفت مغرب زمین در حال فروپاشی تدریجی 
است و هر چه زمان می گذرد مظاهر فروپاشی در جوامع غربی آشکارتر می شود که 

می توان افزایش آمار جرم و جنایت را یکی از نشانه های آن دانست.
نکته دومی که در پاسخ به این سؤال باید موردتوجه قرار گیرد این است که در مغرب 
زمین عاملی دیگر وجود دارد که این فروپاشی تدریجی را با تأخیر مواجه می کند و آن 
عامل نهادینه شدن رابطه حقوقی در بسیاری از جوامع غربی است برخلاف جوامع 

شرقی که روابط مردم در آن ها نوعاً بر مبنای عاطفه شکل گرفته است.
بدین ترتیب در جوامع اسلامی تضعیف بنیان خانواده زودتر منجر به آسیب دیدن 
مردم و حاکمیت خواهد شد اما در جوامع غربی به دلیل ضمانت اجراهایی که روابط 
حقوقی متقابل دارند و همچنین به دلیل گستردگی این روابط در بسیاری از لایه های 

اجتماع، تحقق خطر مزبور سرعت کمتری دارد.
راهکارهایی برای رسیدن به نتیجه مطلوب در امر ازدواج

اگر بخواهیم برای جامه عمل پوشاندن به روایت »ما بنی بناء فی الاسلام احب 
الی الله عز و جل من التزویج« تأمل کنیم، می بایست سلسله ای از مسائل را در نظر 
بگیریم، یا به عبارت دیگر حلقاتی از یک زنجیره نسبتاً طولانی را لحاظ کنیم که متصل 
به یکدیگر هستند و درمجموع می توانند ما را به نتیجه مطلوب برسانند؛ در اینجا به دو 

مورد از آن ها اشاره می کنیم:
الف: وجود مشوق های معنوی

برای آنکه ازدواج را در جامعه گسترش داده و باعث رواج این امر در بین جوانان شویم، 
بسنده کردن به مشوقات مادی کفایت نمی کند، بلکه مشوقات معنوی نیز باید وجود 

داشته باشد، منظور از مشوقات معنوی اموری است که باعث علاقه جوانان به این 
امر می شود.]6[

نتیجه آن که نمی توان با مشوقات صرفاً مادی، مانند دادن وام های بانکی توقع آن را 
داشت که آمار ازدواج در جامعه افزایش پیدا کند، بلکه باید اذعان داشت که ارائه چنین 

تسهیلاتی برخلاف تلقی عموم، تأثیر اندکی در گرایش جوانان به ازدواج دارد.
ناراحت کننده تر است که مبالغی که به عنوان مشوق مادی به جوانان تعلق می گیرد 
آن چنان ناچیز و بی تأثیر است که بیشتر شبیه یک طنز تلخ می باشد تا تسهیلات 

ازدواج؛ تازه اگر سیر اداری مشقت بار و به دوراز شأن آن را نادیده بگیریم!
ب: ایجاد روحیه مسئولیت پذیری در جوانان

به طورمعمول در بیان دلایل بی میلی جوانان به امر ازدواج از مشکلات اقتصادی 
به عنوان اولین و مهم ترین دلیل یاد می شود، اما به نظر می رسد یکی از مشکلات عمده 
جوانان در این زمینه عدم وجود روحیه مسئولیت پذیری است، چراکه جوان به این 
نتیجه می رسد که برای تأمین نیازهای غریزی و تشکیل خانواده می بایست مسئولیت 
زیادی را در زندگی بر عهده گیرد، اما ازآنجاکه چنین روحیه ای از کودکی در وی شکل 

نگرفته است، در اثر موارد به دنبال ازدواج نخواهد رفت.
وظیفه اصلی دولت اسلامی در این باب

یکی از وظایف مهمی که دولت اسلامی در امر توسعه ازدواج دارد این است که ابتدا 
نگاه خود نسبت به تعالیم دینی را اصلاح نماید و به چنین روایاتی به عنوان الگویی 
برای تدوین سیاست های کلان اجتماعی نگاه کند و آن ها را صرفاً یک حکم اخلاقی 
نپندارد؛ چراکه در غیر این صورت روایات مزبور،دال بر حکم استحباب تلقی خواهد 
شد و ازآنجاکه هر مستحبی را می توان ترک کرد، شاهد آن خواهیم بود که دولت خود را 
در برابر ازدواج جوانان، مکلف نخواهد دانست و برفرض پذیرش تکلیف، آن را پایین تر 

از سایر تکالیف، ارزیابی خواهد کرد.
در نظام حقوق اساسی جمهوری اسلامی ایران نهادی به عنوان مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، مؤثر بر تدوین سیاست های کلی نظام می باشد، لذا اگر بخواهیم 
مسئولیت این مهم را متوجه نهادی کنیم، یکی از نهادهای تأثیرگذار در این زمینه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام است که می بایست با بهره گیری از سازوکاری متناسب 

با شرایط جامعه این نوع روایات را در صدر سیاست های کلی نظام قرار دهد.
پی نوشت:

1- روم 21، فرقان ۵4، نور 32، بقره، 232، نساء، 19
2- من تزوج فقد احرز نصف دینه )وسائل الشیعه، جلد14، ص۵(

3- ناصر مکارم شیرازی، توضیح المسائل، ص3۸6، مسئله 2۰23
4- من لایحضره الفقیه، ج 3، ص 3۸2 / وسائل الشیعه، ج 14، ص3/ تحریر 

الوسیله، امام خمینی)ره(، ج 2، ص211
۵- قرآن کریم، ترجمه آیت الله  مکارم شیرازی

باید  اخلاقی  و  دینی  مسائل  رعایت  به  کودکان  تشویق  برای  به عنوان مثال   -6
علاقه های غیرمادی در آن ها ایجاد شود. پس استفاده کردن از بعضی از شیوه ها که 
کودکان را صرفاً با مشوق های مادی به سمت رعایت مسائل دینی و اخلاقی هدایت 
می کند غلط است؛ چراکه بر این اساس کودک به خود نماز یا یک ضابطه اخلاقی و 
دینی علاقه مند نمی شود بلکه به هدیه ای علاقه پیدا می کند که برای او تهیه می شود و 
زمانی که آن هدیه برای وی تهیه نگردد ضابطه اخلاقی و دینی در او کم رنگ می شود. 
در امر ازدواج به طریق اولی این چنین است، چراکه در این امر مخاطب ما کودکان 

نیستند، بلکه افرادی هستند که به بلوغ جسمی و عقلی رسیده اند.

یادداشتی از محمدجواد ارسطا؛

درنگی در مخاطرات افزایش سن ازدواج



5یکشنبه -سی ویکم شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4886 اقتصادی

بازنگری و اصلاح قانون 
تجارت یا تغییر آن

به منظور راهبری بهتر و حل و فصل مسائل تجاری 
کشور، لازم است ضمن توقف فرآیند تصویب اصلاح 
قانون تجارت در مجلس، برای تدوین یک قانون تجارت مترقی و با کیفیت، نیازمند 

بهره مندی از نظرات خبرگان و ذی نفعان هستیم.
قانون تجارت زیر ساخت همه قوانین، تعاملات اقتصادی و یک قانون مادر در 
اقتصاد هر کشور به حساب آمده و مهم ترین قانون کشور در حوزه موضوعات تجاری 
و بازرگانی است. این قانون در سال 1311 توسط مجلس شورای ملی کشور تصویب 
شد و در سال 134۷ بخشی از مواد این قانون مورد اصلاح قرار گرفت. بیش از ۸۵ 

سال است که قانون تجارت بر روابط تجاری و بازرگانی کشور حاکم است.
پیشرفت جوامع، سرعت تغییر و تحولات در عرصه های اقتصادی، گسترده شدن 
روابط بین الملل وپیچیده شدن قراردادهای تجاری از یکسو و سکوت قانون در 
حوزه های جدید تجارت جهانی، قدیمی و تفسیر پذیر بودن و عدم پاسخگویی آن 
به نیازهای روز از دیگر سو، اصلاح این قانون را امری غیر قابل انکار کرده است که 
در این زمینه تدوین لایحه تجارت از اوایل دهه هشتاد در دولت اصلاحات شروع و 
این لایحه در سال 13۸4 به مجلس شورای اسلامی تقدیم شد. در نهایت در تاریخ 
ششم دی ماه سال 139۰ در کمیسیون حقوقی و قضایی که طبق اصل هشتاد و 
پنجم قانون اساسی عهده دار بررسی آن بود به تصویب رسید؛ مجلس نیز در تاریخ 
23 فروردین سال 1391 با اجرای آزمایشی آن به مدت پنج سال موافقت و آن را برای 
شورای نگهبان ارسال کرد. شورای نگهبان نیز با ایراد اصل هشتاد و پنجم آن را به 
مجلس عودت داد و برای رفع ایراد شورای نگهبان لازم بود این متن در صحن علنی 

مجلس به تصویب برسد.
بنابر این در تاریخ 21 فرودین ماه 139۷ پس از تصویب کلیات لایحه برای رفع 
ایرادات و اصلاح نهایی به کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس ارجاع و به علت حجم 
بالای مواد آن )1261 ماده(، تصمیم کمیسیون قضایی بر آن شد که این لایحه 
به صورت کتاب به کتاب و در پنج مرحله به صحن علنی مجلس ارائه شود که »کتاب 
قراردادهای تجارتی« آن در 12 فصل و 331 ماده در شهریورماه 139۸ در دستور 
کار مجلس قرار گرفت. اگرچه تصویب تمام این قسمت از لایحه تجارت در هفته 
دوم شهریورماه 139۸ در مجلس به پایان رسیده ولی مواد 2۷9 و 293 این لایحه 
جهت بررسی مجدد به کمیسیون قضائی و حقوقی ارجاع شد. همین موضوع سبب 
می شود تا بازگشت نتیجه بررسی این مواد از کمیسیون و رأی گیری مجدد راجع به 
آن ها در صحن مجلس و ارسال سایر مواد تصویب شده این لایحه به شورای نگهبان 

به تأخیر بیفتد.
در این زمینه تعجیل مجلس شورای اسلامی در تصویب این قانون )یکی از قوانین 
مهم کشور( که با مشکلاتی از جمله تفسیر پذیری بالا، عدم جامعیت، محوریت دادن 
به رویه های فرعی و کنار گذاشتن رویه های اصلی روبرو است، موجب تعجب است، 
مشخص نیست قانونی که برای چند دوره تصویب آن به تاخیر افتاده بود و از زمان 
ارائه آن به مجلس شورای اسلامی نیز 14سال می گذرد، چطور به سرعت در سال 
پایانی این دوره از مجلس شورای اسلامی  بدون انجام نظر خواهی از فعالان بخش 

خصوصی به تصویب رسیده است.
همانطور که اشاره شد فعالان بخش خصوصی با توجه به اینکه بخش هایی از قانون 
تجارت قدیمی بوده و پاسخگویی نیازهای روز نمی باشد، با بازنگری و اصلاح قانون 
تجارت کاملًا موافق هستند، لیکن از آنجا که فضای کسب و کار کشور برای سال های 
طولانی با قانون سابق کار کرده است، لازم است برای اجرای اثربخش فرآیند بازنگری 
و اصلاح این قانون، ضمن شفافیت و دقت بیشتر در منطق حاکم بر نگارش قانون 
جدید )از جمله الگوبرداری از کشورهای توسعه یافته و موفق در این حوزه و متناسب 
سازی آن با شرایط کشور و...(، نظرات فعالان اقتصادی و بخش خصوصی کشور 
به عنوان یکی از مهمترین دروندادهای این فرآیند دریافت شده و مورد بررسی قرار 
گیرد تا مشکلات گذشته که از محل اجرای قانون تجارت بر فضای کسب و کار کشور 
سایه افکنده است برطرف شوند، نه اینکه با تصویب قانون جدید، علاوه بر مشکلات 
گذشته، مشکلات جدیدی نیز گریبان گیر اقتصاد کشور شود. در غیر این صورت 
پیش بینی می شود شوک جدیدی به اقتصاد کشور وارد شود که در فضای فعلی 

اقتصاد کشور که با تحریم های ظالمانه مواجه است، چندان به صلاح نیست.
در انتها به منظور راهبری بهتر و حل و فصل مسائل تجاری کشور، لازم است ضمن 
توقف فرآیند تصویب این قانون در مجلس شورای اسلامی، برای تدوین یک قانون 
تجارت مترقی و با کیفیت نیازمند بهره مندی از نظرات خبرگان )اعم از حقوقدانان، 
اقتصاددانان، قضات رسیدگی کننده به اختلافات تجاری( و با مشارکت ذینفعان 
کلیدی در یک فضای علمی و کارشناسی هستیم تا تمام جنبه های مورد نظر در 
قانون تجارت مورد توجه قرار گرفته و شاهد اصلاح و بهبود قانون تجارت کشورمان 

باشیم نه صرفاً تغییر آن.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران

وزیر اقتصاد:

بورس کالا بهترین مجرا برای شفافیت 
مبادلات کالاهاست

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بهترین مجرا برای شفافیت فعالیت بنگاه های 
مالی و غیر مالی به منظور مبادلات کالاها و مواد اولیه، بورس کالاست. 

اقتصاد ایران پس از سپری کردن شرایط پر التهاب و نوسانی سال گذشته، اکنون 
به ساحل آرامش رسیده و شواهد نشان می دهد از ابتدای سال 9۸، بورس به محلی 
امن برای ورود نقدینگی سرمایه گذاران مبدل شده است که رشد حجم و ارزش 

معاملات بازار سهام و ثبت رکوردهای پی در پی دلیل ادعاست.
در این میان به زعم فعالان اقتصادی، اتفاق مثبت و مبارک چند ماه اخیر را می توان 
بر تاکید ویژه مسئولان ارشد کشور از جمله رئیس جمهوری و وزیر امور اقتصاد و 
دارایی در خصوص اهمیت به بازار سرمایه دانست. به طوری که حسن روحانی در 
اوضاع اقتصادی کشور طی چند ماه اخیر، بارها از بورس و بازار سرمایه و به عنوان 

دلگرمی اقتصاد ایران نام می برد.
همچنین فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی در اعلام برنامه های این 
وزارتخانه در راستای حمایت از تولید، هدایت نقدینگی سرگردان جامعه به سمت 
بورس را از عوامل اصلی حرکت به سمت رونق تولید معرفی کرده که رشد سهم بازار 
سرمایه در تامین مالی بنگاه ها نیز از دیگر محورهای برنامه وزیر اقتصاد در ماه های 
آتی است.  در این میان فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی هفته گذشته 
در حاشیه مراسم معارفه رئیس سازمان خصوصی سازی در گفت وگوی اختصاصی 
با خبرنگار ایرنا بار دیگر بر اهمیت بازار سرمایه در اقتصادی کشور تاکید کرد و این بار 
با تکیه بر بورس کالای ایران به عنوان یکی از ارکان بازار سرمایه گفت: بهترین مجرا 
برای شفافیت فعالیت بنگاه های مالی و غیر مالی به منظور مبادلات کالاها و مواد 

اولیه، بورس کالاست.
وی افزود: بورس کالا طی این سال ها نقش کلیدی در شفافیت اقتصادی داشته 
است و رشد تامین مالی بنگاه ها از بازار سرمایه و به ویژه بورس کالا می تواند در رونق 

تولید اثر بخش باشد.
دژپسند با اشاره به روند مطلوب عرضه محصولات در بورس کالا اظهار داشت: در 
حوزه عرضه کالاهای کشاورزی، دولت به تناسب نوع محصولات در خصوص ورود آن 
ها به بورس کالا تصمیم می گیرد که عرضه هر محصول کشاورزی در بورس می تواند 

در اقتصاد آن بخش و شفافیت کارساز باشد.

عبدالناصر همتی: 

تحریم مجدد بانک مرکزی نشان از دست 
خالی آمریکا است

 »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک 
مرکزی در واکنش به تحریم مجدد بانک 
مرکزی گفت: تحریم مجدد بانک مرکزی 
توسط دولت آمریکا نشان می دهد که 
فشار  اهرم  پیدا کردن  برای  آنها  دست 

علیه ایران تاچه حدی خالی است.
همتی جمعه شب در این باره افزود: 
در  می توانست  ها  اقدام  اینگونه  اگر 
پیشبرد خواسته های ظالمانه آن دولت 
کشور  اقتصادی  وضعیت  باشد،  موثر 

بسیار متفاوت با وضعیت فعلی بود.
کرد:  تأکید  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
ناکامی های مکرر دولت آمریکا در یک 
سال و اند گذشته نشان می دهد که این 

تحریم ها بی اثرتر از هر زمان دیگری شده اند و اقتصاد ایران، تاب آوری خود در مقابل 
تحریم ها رابه همگان اثبات کرده است. وی افزود: موفقیت های اخیر بانک مرکزی و 
ثبات بازارنشان می دهدکه خوشبختانه تجارت و مبادلات مالی کشور از راه هایی انجام 
می شود که از سوی آمریکا غیر قابل تحریم است. همتی تصریح کرد: خوشبختانه از 
دوره دور زدن تحریم ها به دوره تحریم ناپذیری تجارت خارجی عبور کرده ایم و وقت 
آن رسیده است که دولت آمریکا از واقعیت  ها درس بگیرد. رئیس جمهوری آمریکا 
در ادامه تروریسم اقتصادی علیه مردم ایران، بانک مرکزی کشورمان را در فهرست 

تحریم قرار داد.

تا  شده  سبب  مسکن  بخش  در  مردم  خرید  قدرت  کاهش 
راهکارهایی نظیر ساخت واحدهای کوچک بیش از پیش مورد 

توجه قرار گیرد.
یکی از بازارهایی که هدف اصابت بیشترین ترکش های تورم 
قرار گرفت،  بازار مسکن بود به طوری که در یک سال گذشته با 
وجود  تورم 3۰ درصدی، قیمت مسکن در کلان شهر تهران  بنا 
بر اعلان برخی منابع تا 1۰۰ درصد افزایش یافت. نتیجه این 

وضعیت افت شدید قدرت خرید مسکن بود.
از آنجایی که دولت قدرت مهار قیمت های سوداگرانه در بازار 
را نداشت، حباب قیمت ها هر روز بزرگ تر شد تا جایی که بازار 
به رکود تورمی مبتلا گشت. در حالی که به دلیل کاهش قدرت 
خرید تقاضا به شدت کاهش یافت اما افزایش قیمت ها همچنان 
ادامه داشت تا جایی که به نصف رسیدن معاملات در نهایت 
باعث کاهش قیمت 3 درصدی قیمت ها در تهران شد. البته 
این افت و خیز و نوسان قیمت ها فقط متوجه تهران نبود و این 
گرانی به سایر شهرها هم سرایت کرد و شاهد این نوسانات در 
سایر استان ها هم بودیم.   در این مقطع بحرانی، وزارت راه و 
شهرسازی راهکارهایی را برای کنترل بازار مسکن ارایه کرد که 
راهکارهای کوتاه مدت مانند اعمال مالیات به اجرا نرسید. از 
دیگر راهکارهای دولت برای میان مدت و بلند مدت، ساخت و 
ساز خانه های کم متراژ است. در حال حاضر متوسط متراژ واحد 
مسکونی در تهران حدود 1۰۰ تا 12۰ متر است که این عدد باید 
به ۷۵ متر برسد. مهم ترین مزیت هدایت انبوه سازان به سمت 
ساخت وساز خانه های کم متراژ، صاحبخانه شدن جمعیت 
بیشتری از خانواده ها است اما این سبک از زندگی بی عیب هم 
نخواهد بود و معایب خاص خود را برای جامعه به همراه خواهد 

داشت.

پیامد مثبت و منفی ساخت و سازهای نُقلی 
شاید عده ای توان خرید مسکن با متری متوسط 1۰ میلیون 
تومان را دارند اما می توانند این هزینه را برای خانه های ۵۰ تا 
۷۰ متر بپردازند حال اینکه عرضه این واحدهای مسکونی در 
بازار بسیار محدود است چراکه در دهه ۸۰ سازندگان با پشتیبانی 
بانک ها در ساخت وساز خانه هایی با متراژ بالا سرمایه گذاری 
کردند. بنابراین مهم ترین مزیت خانه های کم متراژ این است 
که می تواند مخاطب جمعیت بیشتری از متقاضیان مسکن 
باشد. از سوی دیگر تولید خانه های کم متراژ با توجه به کمبود 
با متراژ  عرضه زمین در کلان شهرها راحت تر از خانه هایی 
بالا است.  البته انبوه سازان معتقدند که واحدهای کم متراژ 
هزینه های ساخت را افزایش می دهند چرا که تعدد پارکینگ،  
مصالح ساختمانی،  انشعابات و ... می تواند هزینه ها را بالا 
ببرد. »مهدی مافی« کارشناس مسکن درباره رویکرد وزارت راه 
و شهرسازی برای تشویق انبوهسازان به ساخت خانه های کم 
متراژ و پیامدهای تولید انبوه این واحدها، گفت: پیش از طرح 
مسکن مهر، ساخت مسکن ارزان مطرح شد که یکی از ویژگی 
های این واحدها متراژ پایین آنها بود البته این طرح در آن زمان 
دیده نشد و طرح مسکن مهر به اجرا رسد. وی ادامه داد: یکی از 
مهم ترین موضوعاتی که در ساخت وساز این واحدها اگر رعایت 
نشود ممکن است مشکلاتی را برای ساکنان ایجاد کند، بحث 
جانمایی و تردد افراد است که رعایت این استانداردهای مرتبط 
با خانه های کم متراژ بسیار اهمیت دارد. به گفته این کارشناس 
مسکن، از دیگر مباحثی که در ساخت و ساز واحدهای مسکونی 
کم متراژ اگر نادیده گرفته شود، معایبی را برای این طرح ایجاد 
خواهد کرد، مدت زمان استفاده از این واحدها برای مخاطبان 

آن است. مافی با بیان اینکه باید ذهنیت ها درباره سکونت تغییر 
کند، ادامه داد: این یک تفکر رایج است که اقامت در یک مسکن 
باید طولانی مدت باشد اما در تمام دنیا مسکن کالایی شبیه به 
خودرو است و برای هر دوره ای قابل تعویض باید باشد و سکونت 
در خانه های کم متراژ باید مدت زمان مشخص داشته باشد و 

پس از آن به فرد یا افراد دیگری واگذار شود.
وی گفت: موضوع دیگر که در تولید انبوه خانه های کم متراژ 
باید مورد توجه قرار بگیرد بحث مخاطب شناسی این واحدهای 
مسکونی است. بخشی از تقاضای موجود در بازار مسکن متعلق 
به قشر دانشجو و یا مجردها است که باید متناسب با این قشر 
نسبت به ساخت مسکن مناسب اقدام کرد و می توان با این 
اقدام به این تقاضا پاسخ سریع داد. این کارشناس مسکن تاکید 
کرد: اگر این سه مبحث مورد توجه قرار بگیرد به طور قطع معایب 

خانه های کم متراژ به حداقل خواهد رسید.

ضرورت اشاعه فرهنگ استفاده از فضاهای مشاع                
سبک زندگی آپارتمان نشینی از ابتدای دهه ۵۰ وارد کشور 
شد. با گذشت بیش از 4 دهه از آپارتمان نشینی هنوز هم قوانین 
و مقررات زندگی در آپارتمان به طور کامل رعایت نمی شود و 
شاهد پرونده های حقوقی متعددی در این حوزه هستیم. حال 
اینکه با اجرایی شدن طرح خانه های کم متراژ وارد فاز جدیدی 

از آپارتمان نشینی خواهیم شد.
یکی از موضوعات مهم در معماری آپارتمان های کم متراژ 
بحث تقویت فضاهای مشاع است. در این واحدها مشاعات خانه 
های کم متراژ به حداکثر می رسد و ساکنان برای سکونت در این 
آپارتمان ها ملزم به رعایت مقررات استفاده از مشاعات هستند. 
مقرراتی که کمتر با آن مواجه شده اند؛ از این رو اشاعه فرهنگ 
استفاده از این فضاهای مشترک برای مخاطبان آن برای کاهش 

مشکلات آپارتمان نشینی بسیار ضرورت دارد.    

واحدهای نُقلی یخ خرید مسکن را می شکند؟

پیامد مثبت و منفی ساخت و سازهای نقُلی 

ثبات بازارها در ماه های اخیر، نشانه چیست؟ اقتصاد ایران وارد مسیر جدیدی شده 
که دیگر در آن شاهد التهابات و نوسانات شدید نخواهیم بود؟ یا در آستانه ورود به رکود 
جدیدی قرار داریم؟ تحلیل های کارشناسی و شاخص های اقتصادی می گویند اقتصاد 
ایران در آستانه ورود به رکود دیگری است. با این حال، هنوز هم راه حل هایی برای تغییر 

سریع این مسیر وجود دارد.
که  هستند  هشداردهنده ای  علامت  دو  تولید،  کاهش  و  انبار  موجودی  افزایش 
می توانند مقدمه ورود به دوران رکود باشند؛ شاخص های اقتصادی نیز همین هشدارها 
 PMI را نشان می دهند. شامخ یا »شاخص مدیران خرید« که در کشورهای دیگر با نام
شناخته می شود، تقریباً یک سالی است که توسط مرکز آمار اتاق بازرگانی ایران، تهیه و 

منتشر می شود.
این شاخص بر اساس پرسشنامه ای با 12 سؤال، محاسبه می شود. هر ماه 4۰۰ 
کارگاه صنعتی فعال که سهم عمده ای در اقتصاد کشور دارند، به این 12 پرسش، پاسخ 
می دهند و وضعیت ماه فعلی را نسبت به ماه قبل با سه گزینه »بهتر شده، بدتر شده، 

تغییر نکرده است«، ارزیابی می کنند.
نتایج، به صورت عددی بین صفر تا 1۰۰ گزارش می شود. عدد ۵۰ نشان دهنده عدم 
تغییر نسبت به ماه قبل است. هر قدر عدد شاخص به صفر نزدیک تر باشد، به معنای 
بدتر شدن وضعیت نسبت به ماه قبل است. هر قدر عدد شاخص به 1۰۰ نزدیک تر 

شود، یعنی وضعیت نسبت به ماه قبل بهبود پیدا کرده است.
وضعیت اقتصادی بهتر شده یا بدتر؟ صنایع پاسخ می دهند

شاخص کل PMI  می تواند نشان دهنده وضعیت رونق یا رکود اقتصادی با توجه به 

فعالیت تولیدکنندگان باشد. شاخص کل PMI از خردادماه سال جاری، روند کاهشی 
خود  وضعیت  بهترین  در  اردیبهشت ماه  در  شاخص  این  است.  کرده  آغاز  را  خود 
یعنی 61.39 بوده، اما سرعت بهبود وضعیت بنگاه های تولیدی در خرداد نسبت به 
اردیبهشت و در تیر نسبت به خرداد، کمتر شده است. شاخص کل در مرداد به کمتر از 
۵۰ رسیده و این به معنای بدتر شدن وضعیت بنگاه ها در ماه مرداد است و شاید بتوان 

آن را مقدمه ورود به دوران رکود دانست.
12 پرسشی که توسط بنگاه های تولیدی پاسخ داده می شوند، شامل »مقدار تولید 
محصولات«، »میزان سفارش های جدید مشتریان«، »سرعت انجام و تحویل سفارش«، 
»موجودی مواد اولیه خریداری شده«، »میزان استخدام کارکنان و به کارگیری نیروی 
انسانی«، »قیمت خرید مواد اولیه«، »موجودی محصول نهایی«، »میزان صادرات 
کالا«، »قیمت محصولات تولیدشده«، »مصرف حامل های انرژی«، »میزان فروش 

محصولات« و »انتظارات تولید در ماه آینده« است.
دو علامت هشداردهنده شرایط رکودی

بنگاه ها، مقدار تولید محصولات در خرداد را نسبت به اردیبهشت، تقریباً بدون تغییر 
ارزیابی کرده اند، اما مقدار تولید در تیر، نسبت به خرداد، بدتر شده و این وضعیت در 
مرداد با سرعت بیشتری نسبت به تیر، ادامه پیدا کرده است. با وجود بدتر شدن و در 
واقع کاهش میزان تولید محصول در بنگاه های اقتصادی در دو ماه منتهی به مرداد 
139۸، بنگاه ها انتظار دارند وضعیت تولید در شهریورماه بهتر شود. این در حالی است 
که همین انتظار، پیش از این درباره وضعیت تولید در مرداد نسبت به تیرماه هم وجود 

داشته است. انتظاری خوش بینانه که در ماه های خرداد و تیر هم برآورد نشد.

در واقع در سطح تولید فعلی نیز، بخشی از تولیدات بدون اینکه فروش بروند یا صادر 
شوند، تنها موجودی انبار بنگاه ها را افزایش داده اند. میزان محصولاتی که در انبارهای 
کارخانه ها مانده اند، از خردادماه در حال افزایش است. افزایش موجودی انبار و کاهش 
تولید، دو علامت هشداردهنده ای هستند که می توانند مقدمه ورود به دوران رکود 

باشند.
هرویک یاریجانیان، فعال بخش خصوصی و عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران در گفت وگویی، شرایط فعلی را نه ثبات اقتصادی، بلکه مقدمه  ورود به دوران رکود 
دانست و گفت: اتفاقات اخیر اقتصاد ایران مانند کاهش واردات، مسئله کارخانه ها 
با ماشین آلات، کاهش حجم تولید، و کارکنانی که به دلیل محدودیت شدید روابط 

بین المللی، طراوت کاری سابق را ندارند، نشانه های رکود هستند.
تولید در حال انقباض است

یاریجانیان در ادامه گفت: روابط بانکی ما تقریباً با کل دنیا قطع است و کارخانه های 
ما عملًا از صادرات بازمانده اند و اگر اندک صادراتی هم داریم، بیشتر در گروه مواد اولیه 
انجام می شود، نه کالای ساخته شده. کاملًا مشخص است که داریم وارد فضای کاملًا 
منقبضی می شویم که رکود را با خود به دنبال خواهد داشت و با سیاست هایی که در 
زمینه اقتصادی در حال پیگیری آنها هستیم، به هیچ وجه انتظار چشم انداز مناسبی را 

برای اقتصاد، تولیدکننده و صنعت نداریم.
بانک ها می توانند تولید را زنده نگه  دارند

این عضو اتاق بازرگانی ایران، نظام بانکی را یکی از بزرگ ترین عوامل ایجاد این شرایط 
دانست و ادامه داد: بانک ها آن طور که باید و شاید نتوانستند به کمک تولید بیایند. در 
شرایطی که صنعتگران و فعالان اقتصادی با شرایط بسیار حاد اقتصادی دست  و پنجه 
نرم می کنند، بانک ها می توانند با ارائه تسهیلات بلندمدت، به ادامه فعالیت های تولیدی 
کمک کنند. البته در شرایط فعلی، لازم است اطمینان حاصل کنند که این تسهیلات، 

صرف فعالیت های سفته بازانه مانند خرید ارز نخواهد شد.
در هر دو زمینه داد و ستد، بازمانده ایم

وی یکی از مسائل اصلی واحدهای تولیدی را تأمین سرمایه در گردش دانست و 
توضیح داد: بخش خصوصی به جز سرمایه در گردش، در تأمین مواد اولیه نیز باز مانده 
است. حیات هر بنگاه اقتصادی در داد و ستد است و اکنون در هر دو زمینه مشکل 

داریم.
یاریجانیان فعال شدن اینستکس را کارسازترین راه حل در شرایط فعلی معرفی کرد 
و گفت: اینستکس باید به هر طریقی که شده، فعال شود، اما نه صرفاً برای خوار و بار 
و موارد بشردوستانه؛ بلکه ما باید بتوانیم کالای ساخته شده صنعتی را صادر کنیم. 
تحریم ها باعث شده صادرات کالای ساخته شده ایران عمدتاً به مقصد کشورهای 
افغانستان و عراق انجام شود و در این بین، عراق سهم بیشتری دارد. این در حالی است 

که این کشور به تنهایی پاسخگوی تولید، صنعت و صادرات ما نیست.
خروج از بن بست با ورود به پیمان های اقتصادی

رئیس اتاق مشترک ایران و ارمنستان گفت: شاید بهتر باشد با استفاده از راهکارهای 
سیاسی، هرچه سریع تر از این بن بست خارج شویم. ابتدایی ترین پیش نیاز خروج از 
وضعیت فعلی، عضویت در پیمان های منطقه ای و فرامنطقه ای است. ایران دو سال در 
حال مقدمه چینی برای عضویت در اوراسیاست که این زمان زیادی است. باید کمیته ها 
و کارگروه هایی شکل بگیرد که با سرعت، این امور را پیش  ببرند. الان وقت نشستن و 
نگاه کردن نیست و وقت عمل است. نهادهایی که سیاستگذاری می کنند، کاملًا از 

قافله بازمانده اند و این هشدار مهمی برای اقتصاد است.

فروکش کردن نوسانات، نشانه چیست؛

ثبات اقتصادی یا آغاز دوران رکود؟

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت فراز یاوران بهین راه ایمن با مسئولیت محدود به شماره ثبت 1۵۰94 و شناسه ملی 14۰۰۷۰6۰222 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 139۸/۰6/1۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : 
استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله کوه سفید ، خیابان )4۵متری احداثی( ، کوچه کوه سفید11 ، پلاک ۰ ، طبقه 

همکف کد پستی 3۷1۸1۵6۵14 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )603679(

-------------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت آذرین سیه فام کومه با مسئولیت محدود به شماره ثبت 1۵۸۰4 و شناسه ملی 14۰۰۷۷۷۵۰6۰ به استناد 
بشماره  کشمیری  امیرحسین  آقای   : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات  مورخ 139۷/12/11  العاده  فوق  عمومی  مجمع  صورتجلسه 
ملی۰3۷14۷4۸۰9 با پرداخت مبلغ 431.2۰۰.۰۰۰ ریال به صندوق شرکت ، سهم الشرکه خود را به مبلغ 441.۰۰۰.۰۰۰ ریال 
افزایش داد . خانم مرضیه صداقت فرد بشماره ملی22۸14۸9116 با پرداخت مبلغ 44۸.۸۰۰.۰۰۰ ریال به صندوق شرکت، سهم 
الشرکه خود را به مبلغ 4۵9.۰۰۰.۰۰۰ ریال افزایش داد . سرمایه شرکت از مبلغ 2۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مبلغ 9۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال افزایش یافت وماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه 
عبارتست از : امیرحسین کشمیری بشماره ملی۰3۷14۷4۸۰9 دارنده 441.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، مرضیه صداقت فرد 

بشماره ملی22۸14۸9116 دارنده 4۵9.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )603677(

-------------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت عمران سنجش پایا سازه با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16191 و شناسه ملی 14۰۰۸12۰۷41 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 139۸/۰۵/23 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان محمد کاکائی به شماره ملی 
۰3۸6۰16321 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۵۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، رسول رحیمی به شماره ملی ۰3۸4۸2۷۷۸۰ به 
سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( ، حمید رمضانی گیوی به شماره ملی ۰3۷۰۸43۰29 به سمت نایب رئیس 
هیئت مدیره دارنده ۵۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، علی طالب به شماره ملی ۰3۷۰۰۸99۷9 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از 
شرکاء ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاءدار و عادی و اداری با امضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره یا 

نائب رئیس هیئت مدیره متفقاً و با مهر شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )594085(

-------------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت فاخر تجارت آذین آریا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 1۵۸4۵ و شناسه ملی 14۰۰۷۸۰۷۷29 به استناد 

صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 139۸/۰۵/۰۵ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : - آقای جلیل خسروی بشماره ملی 
۰۵2۰1۸94۷۷ با دریافت مبلغ 2۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه خود از صندوق شرکت از شرکت خارج گردیده و دیگر هیچگونه 

حقی و سهم الشرکه ای و سمتی در شرکت ندارد سرمایه شرکت از مبلغ14۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به 12۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال کاهش یافت 
و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه عبارتند از : ، الهام 
رفیعی نیا به شماره ملی ۰3۸499۷333 دارای ۸۰.۰۰۰.۰۰۰ریال سهم الشرکه ، رضا زارع زاده بشماره ملی۰۵3491۵24۸ دارای 

4۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )587974(

-------------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت سمند چوگان کومه با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14۷۸9 و شناسه ملی 14۰۰66۸1۵46 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 139۸/۰۵/13 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان مجید برخورداری بشماره 
ملی۰3۸461۰۵36 دارنده 4۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، مجید دهقان بشماره ملی۰3۸16۰6۰۷4 دارنده 4۰۰.۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه و محمد رضا شیرزاد بشماره ملی۰3۸62۸4334 دارنده 2۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه به عنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت 

نامحدود انتخاب گردیدند اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۵۷۸3۸۷(
-------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت سمند چوگان کومه با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14۷۸9 و شناسه ملی 14۰۰66۸1۵46 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 139۸/۰۵/13 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ماده 14 اساسنامه به شرح ذیل اصلاح گردید: 

دارندگان حق امضا و اسناد تعهد آور و اوراق بهادار شرکت را هیئت مدیره تعیین می نماید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )578383(

-------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان

خانم یکتا شاه ملکی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه آپارتمان 
مسکونی به مساحت ۸۰.۸۵ متر مربع قطعه ۵ تفکیکی طبقه 3 تفکیکی سمت شمالی به انضمام پارکینگ قطعه ۷ تفکیکی و انباری 
قطعه 6 تفکیکی واقعات در طبقه همکف تحت پلاک ثبتی 162/4۷623مفروز از پلاک 1۵۰21 فرعی از 162 اصلی به نام مالک یکتا 
شاه ملکی ثبت و سند به شماره چاپی ۷۷4449 صادر شد حال مالک به علت پارگی سند درخواست صدور سند المثنی نموده است لذا 

مراتب به استناد تبصره ۵ اصلاحی ماده 12۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود . 
م الف:1713/ه
محمد سلیمانی – کفیل اداره ثبت اسناد و املاک فردیس
از طرف حسن صادقی نیارکی

از میان شرکت های پذیرفته شده نزد بورس تهران و فرابورس ایران شرکت فولاد مبارکه 
به علت بهبود قابل ملاحظه در عملکرد مالی نسبت به سال گذشته و از میان شرکت های 
پذیرفته شده نزد بورس تهران و فرابورس ایران در فهرست 4۰ شرکت برتر سال 139۷ قرار 

گرفت.
معرفی 4۰ شرکت برتر بورس تهران و فرابورس ایران روز دوشنبه 2۵ شهریورماه با حضور 
دکتر شاپور محمدی رییس سازمان بورس و اوراق بهادار، علی آقامحمدی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مدیران ارشد شفاف ترین شرکت های حاضر در بورس و فرابورس و 
با هدف ارائه دستاوردها و اقدامات مثبت انجام شده که منجر به بهبود عملکرد شرکت ها شده 
است در سالن جلسات سازمان بورس و اوراق بهادار برگزار شد. با توجه به تجربیات بورس های 
اوراق بهادار در سطح بین الملل، شناسایی شرکت های ممتاز یا دارای موقعیت برتر اغلب بر 
پایه معیارهای نقدشوندگی سهام، میزان تاثیر گذاری شرکت بر بازار و برتری نسبت های مالی 

انجام می شود. بر این اساس شناسایی شرکت های فعال تر در بورس اوراق بهادار تهران بر 
پایه ترکیبی از قدرت نقدشوندگی سهام و میزان داد و ستد سهام در تالار معاملات )تعداد 
و ارزش سهام داد وستد شده(، تناوب داد وستد سهام در تالار معاملات )تعداد روزهای داد 
وستد شده و دفعات داد وستد شده( و معیار تاثیرگذاری شرکت بر بازار )میانگین تعداد سهام 
منتشر شده و میانگین ارزش جاری سهام شرکت در دوره بررسی( است. شاپور محمدی در 
این دیدار که هدف از آن هم اندیشی با مدیران ارشد شرکت های شفاف بورس و فرابورس بود، 
گفت: توسعه بازار سرمایه و بهبود فرآیندهای داد و ستد سهام همه ناشران بورسی همواره 

مورد حمایت نهاد ناظر است و بورس امروز نقش مهمی در اقتصاد ملی ایفا می کند.
دبیر شورای عالی بورس با تاکید بر اینکه شرکت های حاضر در بازار سرمایه از بزرگترین و 
مهم ترین مجموعه های اقتصادی کشور محسوب می شوند، افزود: اطلاعات منتشر شده در 

کدال بهترین شاخص برای سنجش عملکرد واقعی اقتصاد است.

رییس سازمان بورس ادامه داد: شفاف ترین بنگاه های تولیدی و خدماتی در بورس ما 
حضور دارند و می توان به جرات گفت بازار سرمایه ما شفاف ترین نهاد اقتصاد است.

دکتر محمدی با اشاره به اینکه قصد داریم در سال جاری علاوه بر کمیت افشای اطلاعات، 
کیفیت آنها را نیز افزایش دهیم افزود: امیدوارم با همکاری اهالی بازار سرمایه شاهد افزایش 
شفافیت بیشتر در بازار سرمایه باشیم. در ادامه این دیدار علی آقا محمدی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب و تاکید ایشان به حمایت از 
تولید ملی، گفت: امروز فضا برای خیزش اقتصادی آماده شده و اکثر صنایع ما ثابت کرده اند 
مقابل تحریم ها و فشارها تاب آوری دارند. وی با اشاره به اینکه حضور حداکثری شرکت ها 
و بنگاه های اقتصادی در بورس گره گشای مشکلات اقتصادی کشور است، ادامه داد: 
شفافیت مهمترین دست آورد بازار سرمایه است و امیدوارم همه نهادها و همچنین شرکت های 

بورسی با همکاری یکدیگر مسیر حضور سایر شرکت ها در بازار سرمایه را هموار کنند.

به علت بهبود قابل ملاحظه در عملکرد مالی نسبت به سال گذشته  صورت گرفت
شرکت فولاد مبارکه ، یکی از 4۰ شرکت برتر بورس تهران و فرابورس ایران

عباس آرگون  *
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انتقام سخت والیبال ایران از استرالیا

تیم ملی والیبال ایران قهرمان آسیا شد

بازهم شهرآورد؛ بازهم التهاب
بار دیگر شهرآورد پایتخت از راه رسید تا دو تیم ریشه دار 
نگاه  و  آرایی کنند  با هم صف  فوتبال کشورمان  بزرگ  و 
میلیون ها بیننده و هواداران پرسپولیس و استقلال را به 
برند  که  تیمی  دو  کنند.   معطوف  تهران  بزرگ  ورزشگاه 

فوتبال ما بشمار می روند و اخبار و حواشی قرمز و آبی همواره با اقبال توده های وسیعی 
از جامعه ما مواجه می شود.

معمولا مصاف این دو تیم پرطرفدار جایگاه خاص خود را دارد و به طور حتم پیروزی در 
این پیکارحساس، قوت قلب عمیق هواداران تیم برنده می شود و حتی با کسب برد در 
دربی، کاستی ها بنوعی استتار می شود و خلاصه این که کبک طرفداران تیم پیروز ماه ها 

و تا بازی بعدی خروس خواهد خواند.
واحوال  اوضاع  رسیده،  چهارم  ایستگاه  به  نوزدهم  لیگ  قطار  که  کار  این جای  تا 
پرسپولیس مناسبت تر بنظر می رسد ولی استقلال نتوانسته اسباب رضایت مندی 
هواداران آبی را فراهم کند بطوری که با کسب دو امتیاز از سه بازی، در صف پایین 

جدولی ها قرار گرفته است.
استراماچونی نیک می داند برای آنکه بتواند شادی را برلبان هواداران استقلال برگرداند 
راهی به غیر از خروج از وضعیت شکننده گذشته ندارد و باید با تغییر ذائقه و بازنگری 
در اندیشه های خود، راه را برای آن که خون خودباوری را در رگ های آبی پوشان بجوش  

آورد، هموار کند.
غیبت فرشید اسماعیلی و دیاباته نباید بهانه ای برای این مربی ایتالیایی باشد زیرا او از 
نفرات قابلی بهره مند است که در صورت مچ شدن می توانند استقلال را به مرز بالندگی 

و بلوغ روحی و روانی برسانند.
قطعا کادر فنی استقلال در مدت دوهفته تعطیلی اخیر بیش از گذشته به نقاط تاریک 
خطوط سه گانه واقف شده و استراماچونی برای آنکه تیمش به انسجام تاکتیکی برسد و 

بتواند تفکرات رقیب دیرینه را بهم بریزد، نقشه هایی در سر می پروراند.
از سویی دیگر پرسپولیس دارنده سه عنوان قهرمانی پیاپی، برای آنکه از قافله مدعیان 
دور نشود به کسب پوئن های سرنوشت ساز دیدار یک شنبه می اندیشد وقصد دارد در 

پرتو هدایت گابریل کالدرون ردای پیروزی را برتن کند.
یکی از فاکتورهای اثر بخش و شاخصه پرسپولیس حفظ استخوان بندی و شاکله تیمی 
است و به زعم کارشناسان، شناخت خوب نفرات از یکدیگر موجب شده تا ارتش سرخ 

روز به روز سیر صعودی طی کند.
باوجود آنکه قرمزها از کمال کامیابی نیا و سیدجلال حسینی بی بهره خواهند بود اما 
شاید حس برتری جویی و پارامتر یاد شده بتواند کفه ترازو را به سود پرسپولیس سنگین تر 

کند.
علاوه بر اینها، امید است که بازی یکشنبه بر مدار احساسات نچرخد و عاری از 
تنش های رایج و حاشیه های تخریب کننده باشد و سوای ارایه یک بازی فکورانه از سوی 

دوتیم، آغاز و پایان آن بی حرف و حدیث باشد.

عمران زاده:

برد دربی برای استقلالی ها به اندازه یک جام 
ارزش دارد

مدافع سابق تیم فوتبال استقلال گفت:برای هواداران استقلال برد دربی به اندازه یک 
جام می ارزد و بازیکنان استقلال باید طوری بازی کنند که دل طرفدارانشان شاد شود.

 حنیف عمران زاده  در خصوص دربی 9۰ بین دو تیم استقلال و پرسپولیس گفت: 
پرسپولیس بعد از رفتن برانکو که چند سالی در ایران نتیجه گرفت، یک مربی باتجربه به 
نام کالدرون را استخدام کرده است. یکی از نکات مثبت این تیم برای فصل جاری این 
است که شاکله اصلی تیمش را حفظ کرده است. بازیکنان این تیم، ملی پوش و خوب 

هستند و در سه هفته اول هم امتیازات خوبی را کسب کردند.
وی افزود: استقلال در فصل نقل و انتقالات، 14، 1۵ بازیکنش را از دست داد و اگر این 
نفرات بخواهند به هماهنگی برسند، کمی زمان می برد و شما دیدید که در این سه هفته 
این ناهماهنگی کاملًا نمایان بود. البته استقلال یک مربی کاربلد به نام استراماچونی 
دارد که هم دیسیپلین دارد و هم نظم،در کل می شود به این استقلال با این مربی امیدوار 

بود. 
مدافع سابق استقلال در پاسخ به این سؤال که برگ برنده دربی در اختیار کدام مربی 

است، گفت: برگ برنده در زمین مشخص می شود، به خصوص بازیکنان باتجربه.
عمران زاده در خصوص اینکه استقلال شرایط خوبی نسبت به حریفش ندارد، گفت: 
برای چنین بازی ای این حرف معنی ندارد. در خیلی از بازی های قبل اتفاق افتاده که 
یک تیم در صدر جدول حضور داشته اما دربی را واگذار کرده است. این بازی با همه 
مسابقات فرق دارد و برای هواداران خیلی مهم است. نتیجه بازی نه به گذشته ربطی 

دارد و نه به آینده. 
وی در خصوص اینکه توصیه اش به بازیکنان استقلال چیست، گفت: توصیه من 
این است که به حواشی بازی کاری نداشته باشند، آنها از دقیقه یک تا نود تمرکز داشته 
باشند تا بتوانند بازی خوبی ارائه کنند. این بازی برای هواداران ما خیلی مهم است، هر 
چند که مثل بازی های دیگر سه امتیاز بیشتر ندارد. برای هواداران استقلال برد دربی به 
اندازه یک جام می ارزد. من از آنها می خواهم طوری بازی کنند که چه آنهایی که در خانه 

هستند و چه آنهایی که در ورزشگاه، دلشان بعد از پایان بازی شاد باشد. 
عمران زاده در پایان در خصوص اینکه چند روز پیش مطالبات خود را از این باشگاه 
دریافت کرد، گفت: بعد از اتفاقاتی که برای من رخ داد و فتحی مدیرعامل باشگاه 
یک ریال هم به من پرداخت نکرد، از طریق سازمان لیگ پیگیر مطالباتم شدم که بعد 
از یک سال گذشتن از توافقم، هفته پیش میرشاد ماجدی با من تماس گرفت و از من 
خواست که در جلسه شرکت کنم. باز هم مثل همیشه که کفگیر به ته دیگ می رسد، 
بدون گرفتن یک ریال پول و البته با دادن دو فقره چک توسط کامران منزوی که هم 
استقلالی است و هم فوتبالی، طلبم را دریافت کردم که البته این چک ها به تاریخ ماه 

آینده است، فقط امیدوارم که این چک پاس شود.

حشمت مهاجرانی: 

سرعت بازی پرسپولیس کم شده
 استقلال بازیساز ندارد

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: سرعت بازی پرسپولیس نسبت به فصل 
گذشته کم شده است و استقلال هم بازیکن بازیساز ندارد.

 حشمت مهاجرانی در مورد دیدار روز یکشنبه استقلال و پرسپولیس اظهار داشت: 
هم شما رسانه ها، هم بازیکنان و مربیان دو تیم و هم تماشاگران می دانند که این دو 
تیم در هر شرایطی باشند این بازی با همه مسابقات فرق دارد و حساسیت خودش را 
دارد. اینکه  دو تیم از مربیان ایتالیایی و آرژانتینی استفاده می کنند دلیل بر این نیست 
که استقلال مانند تیم های ایتالیایی و پرسپولیس به روش آمریکای جنوبی و آرژانتین 
بازی کنند. این خصوصیات بازیکنان است که به مربی می گوید چه روشی برای بازی 

تیمش به کار بگیرد.
وی افزود: هر دو مربی به تازگی به استقلال و پرسپولیس آمده اند و باید به آنها فرصت 
داد. مسابقه روز یکشنبه بزرگترین دربی قاره آسیاست.برنده شدن در این بازی خیلی 

اهمیت دارد و نمی توان گفت نتیجه این بازی اهمیتی ندارد.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران در مورد شرایط فنی پرسپولیس گفت: پرسپولیس 
نسبت به فصل گذشته سرعت بازی اش را کم کرده و همین کم شدن فرصت باعث می 
شود که حریف فرصت داشته باشد تا آرایش دفاعی بگیرد. در فصل گذشته پرسپولیس 
سریع بازی می کرد و یک و دوهای خیلی خوبی انجام می شد که در این فصل هنوز این 

شرایط را در پرسپولیس نمی بینیم.
مهاجرانی در مورد شرایط  فنی استقلال عنوان کرد: استقلال در این فصل با سرعت 
بازی می کند اما همین سرعت باعث می شود که احتمال از دست دادن توپ با  سرعت 
هم وجود داشته باشد. البته در پس سرعت تیمی باید منطقی وجود داشته باشد. 
بزرگترین مشکل استقلال نداشتن بازیساز و بازیکن توپ پخش کن است. هنوز که هنوز 
است در استقلال صحبت از جانواریو، مجتبی جباری و حتی مجید نامجو مطلق است. 
بازیکنانی که بازیساز و توپ پخش کند بودند اما اکنون دیگر چنین بازیکنی در استقلال 
وجود ندارد. با این حال امیدوارم که شاهد یک بازی خوب و جوانمردانه را شاهد باشیم. 
وی در مورد پیش بینی اش از نتیجه بازی دربی نود گفت: پیش بینی این مسابقه فوق 
العاده سخت است. دو تیم برای برد به میدان می آیند و قدم عقب نمی گذارند. تمام 
مسابقات لیگ یک طرف دربی هم یک طرف! این بازی برای تماشاگران، بازیکنان و 
مربیان دو تیم بسیار اهمیت دارد. من هم در موقعیتی نیستم که بتوانم نتیجه بازی را 

پیش بینی کنم. هر دو تیم بازیکنان تاثیرگذار و خوبی دارند.

 اتفاقات پیش از شهرآورد و کری خوانی هواداران با نتایج گذشته یکی از مهمترین 
جذابیت های شهرآورد تهران است. جذابیت هایی که در برخی از مواقع نتایج را نیز تحت 

تاثیر قرار می دهد.
شهرآورد 91 امسال در حالی  امروز برگزار می شود که فوتبال ایران به ویژه باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس شرایط متفاوتی نسبت به سال گذشته را تجربه می کنند. در کنار 
این شرایط نباید از تصمیمات فدراسیون برای تکمیل مولفه های حرفه ای شدن چشم 
پوشی کرد. همچنین زمزمه های حضور زنان در ورزشگاه از دیگر اتفاقاتی است که در 

روزهای منتهی به دربی این بازی را تحت تاثیر قرار داده است.
2تیم تغییرات زیادی در نیمکت مربیان و بازیکنان حاضر در زمین دارند. مربیان این 
تیم ها نخستین دربی تهران را تجربه می کنند و برخی از بازیکنان نیز در این بازی اولین 
شهرآورد را تجربه کرده و به دنبال اثبات خود به هواداران هستند. کادر فنی و بازیکنان 
جدید 2 تیم به خوبی می دانند که برد، گل زدن یا بازی چشمگیر در شهرآورد تهران 

تضمین کننده یک فصل محبوبیت آنان است.
هر چند که شرایط 2 تیم متفاوت از هم است اما این تفاوت به معنای برتری در زمین 
نیست زیرا تجربه ثابت کرده است زمین مسابقه و نتیجه آن تحت تاثیر شرایطی است که 
جدول زده بندی در آن کمترین نقش ممکن را دارد. امسال استقلال شروع مناسبی در 
لیگ برتر نداشته و پرسپولیس نیز به مانند چند فصل پیش مقتدرانه بازی نکرده است. 
هر 2 تیم قبل از بازی یک باخت را در کارنامه دارند اما تیم فوتبال استقلال در سه بازی 

بردی به دست نیاورده است.
پرسپولیس با 6 امتیاز در رده چهارم و استقلال با 2 امتیاز در رده یازدهم قرار دارد. 
پرسپولیس یک گل دریافت کرده و 2 گل زده است اما استقلال 2 گل زده و سه گل 

خورده را در کارنامه دارد.
این هفتمین بازی در شهریورماه است. در دربی های آخرین ماه تابستان یک برد برای 
پرسپولیس، یک برد استقلال و چهار تساوی به ثبت رسیده است. بهترین برد تاریخ 
پرسپولیس در این ماه در سیزدهمین شهرآورد به دست آمده که سرخپوشان پایتخت 
توانستند با نتیجه 6 بر صفر به برتری برسند. استقلال هم در لیگ یازدهم و در دربی 
شماره ۷2 با دو گل )فرهاد مجیدی و مجتبی جباری( حریف را شکست داد تا تعداد 
بردهای 2 تیم در این ماه برابر شود. چهار بازی نیز با نتیجه مساوی به پایان رسیده که 
تنها یک بازی گل داشته است. در مسابقه ای که شهریور سال 136۷ برگزار شد »جعفر 

مختاری فر« برای استقلال و »فرشاد پیوس« برای پرسپولیس گلزنی کردند.
سه دربی دیگر دو تیم که در لیگ های دوازدهم، سیزدهم و شانزدهم در ماه آخر 

تابستان برگزار شد با نتیجه مساوی بدون گل پایان یافت.
امسال شرایط حضور هواداران در ورزشگاه متفاوت از سال گذشته تعریف شده به 
گونه ای که تنها ۵۷ هزار نفر اجازه ورود به ورزشگاه را دارند. اگر در گذشته برای بازی 
این 2 تیم، رقمی بیش از 12۰ هزار نفر در ورزشگاه حضور پیدا کرد اما در دربی 91 
این میزان به نصف رسیده است. پرتماشاگرترین شهرآورد مهرماه 1362 یا 12۰ هزار 
تماشاگر برگزار شد. در آن بازی تیم فوتبال استقلال  توانست با تک گل »پرویز مظلومی« 

از سد پرسپولیس بگذرد.
کم شدن ظرفیت ورزشگاه آزادی برای دربی در حالی است که شیوه فروش بلیط نیز در 
این مسابقه متفاوت از گذشته است. بنا به اعلام سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال هیچ 
تماشاگری بدون بلیط وارد ورزشگاه نخواهد شد و قرار است رزرو بلیط تمام الکترونیکی 
باشد. همچنین شرایط ورزشگاه متفاوت از سال های گذشته است و فدراسیون ادعا 
می کند استانداردهای مورد نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا )afc( را اجرایی کرده و تمام 

صندلی ها نیز شماره گذاری است.
یکی از مهمترین جاشیه های این بازی  آن است که این دربی شاید  آخرین بازی 2 تیم 
بدون حضور زنان باشد. بنا به اعلام فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( از ماه آینده )مهرماه( 
باید تمام مسابقات فوتبال ایران در سطح ملی و باشگاهی با حضور زنان برگزار شود و بازی 

تیم ملی فوتبال ایران و کامبوج نخستین تجربه رسمی حضور زنان در ورزشگاه است. این 
بازی 1۸ مهرماه برگزار می شود.

همچنین با اعلام رسمی »مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و جوانان تمام زیر ساخت 
ها برای حضور زنان در ورزشگاه آماده است. در کنار این وعده، مسوولان ورزش ایران روز 
جمعه  به هیات اعزامی فیفا به کشور قول دادند که از ماه آینده حضور زنان آغاز خواهد 
شد. »گابریل کالدرون« و »آندره استراماچونی« از باخت احتمالی این بازی هراس زیادی 
دارند. زیرا از یک سو مرد ایتالیایی با استقلال نتیجه خوبی کسب نکرده و برد در این دربی 
می تواند وی را نجات دهد. اما اگر این بازی برای مربی سابق اینتر با باخت همراه باشد 

بدون شک گام نخست اخراج سرمربی ایتالیایی برداشته خواهد شد.
در سمت مقابل هر چند که کالدرون شرایط بهتری نسبت به همتای ایتالیایی دارد اما 
آژیر خطر از آن سوی مرزها برای او به صدا درآمده است. »برانکو ایوانکویچ« مردی که 
سه قهرمانی متوالی برای سرخپوشان به ارمغان آورد اکنون تیمی ندارد. اخراج برانکو 
از الاهلی و ناتوانی پرسپولیس در طلب مطالبات مرد کروات موجب شده تا تمایل به 
برگرداندن این مربی موفق در فوتبال ایران زمزمه روز باشد. شایعات مبنی بر بازگشت 
برانکو موجب شده تا کالدرون بیش از هر کس دیگر احساس خطر می کند؛ خطری که 

ممکن است پس از باخت آن را در نزدیکی خود احساس کند.
البته در کنار این حواشی ممکن است دربی 9۰ پایانی بر تیمداری دولتی باشد. 
برنامه واگذاری سرخآبی ها به بخش خصوصی در چند ماه گذشته در دستور کار دولت 
دوازدهم قرار گرفته است. اگر این واگذاری انجام شود تیم داری دولت در نودمین دربی 
به پایان خواهد رسید و باید منتظر رقابت بخش خصوصی در مستطیل سبز فوتبال و 

شهرآورد تهران باشیم.
برخی از آمارهای شهرآورد بزرگ پایتخت:

دیدار تیم های فوتبال استقلال  و پرسپولیس در چارچوب رقابت های لیگ برتر فوتبال 
روز یکشنبه 31 شهریور ماه برگزار می شود. این 2 تیم تا کنون ۸9 بار برابر هم قرار گرفتند 
که سهم استقلال 26 برد و پرسپولیس 24 برد است. 39 دیدار نیز با تساوی به پایان 

رسیده است. از نکات بارز  مسابقات 2 تیم این است که شمار بردهای سرخپوشان تا 
کنون هیچگاه از استقلال بیشتر نبوده است.

نخستین بازی این 2 تیم شانزدهم فروردین 134۷ برگزار شد که گلی در پی نداشت. 
آخرین دیدار این 2 تیم نیز فروردین 9۸ برگزار شد که پرسپولیس موفق شد با یک گل از 

سد استقلال عبور کند.
در تاریخ این شهرآورد برخی از نتایج در بیرون از زمین و با رای فدراسیون و کمیته 
انضباتی تعین شده است. دربی های   4، 6 و 3۸ به دلیل نا تمام ماندن دیدار، فدراسیون 
فوتبال نتایج را 3 - ۰ به نفع استقلال اعلام کرد. دربی ۸۷ به دلیل انصراف استقلال، 

نتیجه 3 بر ۰ به نفع پرسپولیس اعلام شد.
»صفر ایرانپاک« با هفت گل زده بهترین گلزن دربی است و علی پروین با 2۰ بازی 
رکوردار این مسابقه به شمار می رود. »علی سامره« بازیکن استقلال در شهرآورد ۵3 در 
ثانیه 3۰ بازی دروازه تیم پرسپولیس را باز کرد تا سریع ترین گل دربی را به نام خود ثبت 
کند. »اسماعیل شریفات« نیز در دربی ۷3 که دو تیم در جام حذفی باهم رو به رو شدند 
دقیقه 1۰۵ دروازه پرسپولیس را باز کرد تا دیرترین گل دربی هم به نام یک استقلالی 

ثبت شود.
سریع ترین هت تریک تاریخ دربی تهران به نام »ایمون زاید« ثبت شد. وی در دربی 
۷4 در 1۰ دقیقه سه بار دروازه استقلال را باز کرد. این بازیکن همچنین بهترین گلزن 

خارجی تاریخ دربی است.
»پرویز مظلومی« با چهار برد متوالی در دربی یک نتیجه تاریخی به ثبت رساند که 

موجب شد عدد چهار نماد باشگاه استقلال شود.
پرگل ترین دیدار در دربی سیزدهم رقم خورد جایی که پرسپولیس با 6 گل بر استقلال 

غلبه کرد. این نتیجه موجب شد تا عدد 6 به نماد این تیم تبدیل شود.
  »حـسـن روشـن« با 1۸ سال 3۵۷ روز جوان ترین گلزن دربی است. وی در شهرآورد 
چهاردهم که چهارم خرداد 13۵3 برگزار شد این گل را به ثمر رساند. »کریم باقری« نیز 

مسن ترین گلزن دربی است که دربی 6۸ در سن 3۵ سالگی گل زد.

شهرآورد 91؛ حاشیه های پررنگ تر از متن

تقابل اندیشه ایتالیایی، آرژانتینی در آزادی

گابریل کالدرون، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در آستانه برگزاری دربی نودم 
شهر تهران بحث مشکلات تیمش را پیش کشید و اینکه سرخپوشان برای جذب 

مهاجم خارجی توان مالی لازم را نداشته اند.
گابریل کالدرون در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل استقلال اظهار 
داشت: افتخاری برای من است که قبل دربی در خدمت شما هستم. همان قدر که 
این بازی اینجا مهم است در سطح بین المللی نیز اهمیت دارد. می شود گفت این 
بازی یک بازی جهانی است. من سال ها به عنوان بازیکن در فوتبال بوده ام و می دانم 
دربی ها چقدر اهمیت دارند. ما یک تیم آماده برای این بازی هستیم و اشتیاق زیادی 

برای بردن داریم.
بازی هجومی اما متعادل را دوست دارم، هنوز به تیمی که انتظارش را 

دارم، نرسیده ایم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره استراتژی تیمش در دربی نیز تصریح کرد: 
برای من بازی هجومی متعادل اهمیت زیادی دارد. از وقتی که لیگ شروع شده 
است ما گل های کمی به ثمر رساندیم، اما در بازی آخر تا حدودی بهتر از دو بازی 
قبل بودیم. با این حال هنوز به تیمی که من انتظارش را دارم، نرسیده ایم، ولی آرام 
آرام این اتفاق خواهد افتاد. تأکید می کنم که بازی هجومی اما متعادل را دوست دارم. همان قدر که به استقلال احترام می گذاریم 
برای همه ی تیم ها هم احترام زیادی قائلیم، اما شما وقتی سرمربی تیم بزرگی هستید این امکان را به شما می دهد که بازی بازتری 

را ارائه کنید. امیدوارم که فردا نمایش خوبی را در زمین در سطح فوتبال ایران ببینیم.
حسینی چه داخل و چه بیرون از زمین به ما کمک کرده است

وی درباره غیبت سیدجلال حسینی در دربی نودم تهران خاطرنشان کرد: سیدجلال یکی از بازیکنان بزرگ در داخل زمین و 
بیرون زمین است. او همیشه کنار ما بوده و الگوی خوبی به عنوان کاپیتان تیم است. حسینی چه داخل و چه بیرون از زمین به ما 

کمک کرده است.
ما تا به اینجا برای زدن گل زودهنگام مشکل داشته ایم

کالدرون در واکنش به طرح این موضوع که عملکرد علیپور و جونیور در خط حمله پرسپولیس خوب نبوده است، گفت: قبلًا گفته 
بودم برای گل زدن نیاز داریم که در مرکز زمین بازیسازی بهتری داشته باشیم. بیشترین مسئولیت در زمین برعهده مهاجمان است 
و این نیازمند بازیسازی از خط هافبک است. ما باید روی این مسئله کار کرده و بهتر شویم. مسلماً وقتی تیم بهتر بازی کند احتمال 

گلزنی مهاجمان هم بیشتر است. ما تا به اینجا برای زدن گل زودهنگام مشکل داشته ایم.
جونیور نهمین گزینه من بود!

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس  در مورد غیبت سه بازیکن کلیدی استقلال به نام شیخ دیاباته، فرشید اسماعیلی و فرشید باقری 
در دربی گفت: از روزی که اینجا آمده ام گفته اند که استقلال مشکل دارد. آنها یا از داور شکایت دارند یا می گویند بازیکن مصدوم 
داریم. اگرچه خیلی به حرف من گوش ندادند، اما استقلال هفت بازیکن جدید گرفته است و دو بازیکن خارجی گران قیمت جذب 
کردند. من می خواستم دیاباته را بگیرم، اما باشگاه پول کافی نداشت. تراکتورسازی و سپاهان هم بازیکنان جدید و گران قیمت 
گرفتند. من نیز تنها یک بازیکن خارجی ارزان گرفتم که نهمین گزینه ام بود. وقتی که تیمی سه سال قهرمان می شود به فرزندان 
دیگر کمک می کنند که قهرمان شوند. فرزند دیگری که قرار است قهرمان شود باید مسئولیت خودش را بپذیرد و مدام شکایت 

نکند. با وجود اینکه کمکی به من نشد، اما تیمم مدعی قهرمانی است.
به عنوان تیم بزرگ باید نقش خودمان را بپذیریم

کالدرون افزود: به جای اینکه داور را محکوم کنند، مسئولیت خودشان را بپذیرند، همان طور که ما سیدجلال حسینی را نداریم، 
استقلال هم سه بازیکن خودش را ندارد، اما تیم های بزرگ بازیکنانی را جانشین سایر بازیکنان خواهند کرد. من در بازی قبلی 

علیرضا بیرانوند را نداشتم اما شکایتی نکردم. ما به عنوان تیم بزرگ باید نقش خودمان را بپذیریم.
یک تیم بازیکن خارجی گران قیمت می گیرد اما تیم ما مجبور می شود بازیکن ارزان قیمت جذب کند

وی در واکنش به سؤال خبرنگاری مبنی بر اینکه آیا منظور او از صحبت هایی که مطرح کرد این بوده که پرسپولیس برخلاف 
استقلال هیچ حمایتی از سوی وزارت ورزش نمی بیند، گفت: منظور من را خوب متوجه شدید. چون تیم های زیادی هستند که 
وزارت باید به آنها کمک کند، طبیعی است که این کمک ها باید تقسیم شود. من منظورم را به خوبی انتقال دادم. خیلی واضح است 
یک تیم می تواند بازیکن خارجی گران قیمت بگیرد، اما تیم ما مجبور می شود بازیکن خارجی ارزان قیمت جذب کند. فکر کنم 

دیگر از این واضح تر نمی شود صحبت کرد.
برای دربی سورپرایزی ندارم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در پایان راجع به اینکه چه سورپرایزی برای دربی دارد، گفت: من هیچ سورپرایزی برای این بازی 
ندارم. در دربی هیچ تیمی از پیش برنده نیست. من بارها در سطح بین المللی دربی را تجربه کرده ام، اما برای این بازی سورپرایزی 

ندارم.

اظهارات گابریل کالدرون در نشست خبری پیش از دربی 9۰ تهران از سوی 
آندره آ استراماچونی، سرمربی تیم فوتبال استقلال بی پاسخ نماند.

آندره آ استراماچونی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل پرسپولیس در 
هفته چهارم لیگ برتر فوتبال، گفت: می دانیم دربی تهران مهمترین بازی در ایران 
است. دربی در همه جا اهمیت زیادی دارد. این دربی می تواند یکی از مهمترین 
بازی های دنیا باشد، اما همه می دانیم که فقط سه امتیاز دارد. این انرژی را در 
تیمم می بینم که با 11۰ درصد توان خود به میدان برویم. اگرچه ما تا به امروز 
فقط دو امتیاز کسب کردیم، اما همان طور که به بازیکنانم گفتم، شرایط دربی 
متفاوت است و آنها باید روحیه تهاجمی داشته باشند و هرگز در زمین مسابقه 

عصبی نشوند.
تا به اینجای فصل استحقاق کسب امتیازات بیشتری را داشته ایم

سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: ما با روحیه بالا در دربی شرکت 
اینجای فصل استحقاق کسب  به  تا  باید بگویم ما  اینکه  خواهیم کرد. ضمن 

امتیازات بیشتری را داشته ایم.
پرسپولیس به سیستم فصل قبل با مربیگری برانکو برگشته است

وی در پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی بر اینکه دو دستیار او پس از مشاهده بازی هفته گذشته پرسپولیس مقابل صنعت نفت 
آبادان چه شناختی از این تیم پیدا کرده اند، عنوان کرد: ما می دانیم پرسپولیس در سه دوره گذشته لیگ قهرمان شده است. 
این تیم برای فصل جاری دو بازیکن به نام های جونیور از برزیل و محمدحسین کنعانی زادگان را از ماشین سازی تبریز به خدمت 
گرفته است. کالدرون با سیستم متفاوت کارش را در پرسپولیس شروع کرد، اما می دانیم که آنها به همان سیستم فصل قبل با 

مربیگری برانکو برگشتند. احترام زیادی برای حریف قائلیم، اما ترسی از آنها نداریم و باید این را در زمین مسابقه نشان بدهیم.
ما باید در هر ثانیه و دقیقه ای از دربی بجنگیم

استراماچونی راجع به حمایت هواداران استقلال از او با وجود کسب نتایج نه چندان مطلوب در شروع لیگ، گفت: اولین 
چیزی که من را متقاعد کرد تا به ایران و استقلال بیایم، اهمیت هواداران استقلال در آسیا بود. هواداران در هر تمرین و مسابقه 
ای ما را حمایت می کنند. این خیلی مهم است که هواداران را داشته باشیم و قطعاً بدون حضور آنها روی سکوها، مشکل 
خواهیم داشت. تنها حالتی که می توانیم پاسخ محبت هواداران را بدهیم، این است که هرچه در توان داریم در زمین به اجرا 

بگذاریم. ما باید در هر ثانیه و دقیقه ای از دربی بجنگیم تا در پایان بازی هواداران مان را خوشحال کنیم.
نمی دانم چرا کالدرون دائماً در مورد تیم های دیگر صحبت می کند!

سرمربی تیم فوتبال استقلال در واکنش به اظهارات گابریل کالدرون، سرمربی پرسپولیس که گفته بود دیاباته را به دلیل اینکه 
پول زیادی نداشتند نتوانستند جذب کنند و اکنون هم هیچ نتیجه ای را به گردن داور نمی اندازند که به نوعی طعنه به آبی پوشان 
بوده است، گفت: به کالدرون احترام می گذارم، چون از من بزرگ تر و انسان مشهوری است. فقط نمی دانم چرا دائماً به جز 
تیم خودش، در مورد تیم های دیگر صحبت می کند! شاید به خاطر پرسپولیس است که در حال حاضر بهترین تیم ایران بوده، 
بازیکنان گرانقیمتی دارد و دستمزد بالایی می گیرند. نمی دانم چرا کالدرون در مورد دیاباته صحبت کرده است. زمانی که ما این 

بازیکن را می خواستیم، او مربی پرسپولیس نبود. ضمن اینکه دیاباته در بازی فردا حضور ندارد.
نمی گذارم دربی برنامه ها و امیدهای ما را نابود کند

وی افزود: قطعاً اتفاقاتی که در بازی فردا رخ می دهد، برای تصمیمات آینده من تأثیرگذار است از این جهت که فردا بازیکنان 
جدیدی فرصت به میدان رفتن را پیدا خواهند کرد، بازیکنانی که باید نشان دهند در حد استقلال هستند. کاری که من کردم، 
این بوده تا شاگردانم از نظر روحی و روانی آماده بازی کنم. قطعاً یک بازی سخت در انتظارمان است، اما من می خواهم یک 

استقلال قوی بسازم و برنامه هایی برای این کار دارم. اگر چه می دانیم در بخش هایی کارمان خیلی سخت می شود.
سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: حتی از باغبان و مسئول لباس های باشگاه، از من می خواهند که در دربی 

برنده شویم، اما نمی گذارم این 9۰ دقیقه برنامه ها و امیدهای ما را نابود کند.
با غیبت دیاباته، بخشی از شخصیت تیمی مان را از دست داده ایم

وی در مورد غیبت سه بازیکن تیمش در بازی فردا و اینکه آیا ممکن است این مسئله باعث شود استقلال در دربی رو به 
بازی دفاعی بیاورد، خاطرنشان کرد: این یک موضوع طبیعی است که ما در فاز هجومی، هنوز کامل نیستیم. فرصت نکردیم 
هنوز بازیکنی را اضافه کنیم و این چیزی است که من در آخرین روزهای نقل وانتقالات نگرانش بودم. الان می دانید در نبود 
دیاباته، ما بخشی از شخصیت تیمی مان را از دست داده ایم. متأسفانه دو بازیکنی هم که تا اینجای فصل برای استقلال گلزنی 
کرده اند، یکی از آنها )اسماعیلی( محروم شده و قائدی هم صد درصد آماده نیست. به همین دلیل 11 بازیکنی که فردا وارد 
زمین می شوند، باید تلاش دوچندانی کنند. طبیعی است، همه می خواهند در دربی موفق شویم، اما این دربی است و باید در 
زمین مسابقه تعادل داشته باشیم. بازیکنانم باید با شجاعت و به نحو احسن بازی کنند و اگر بتوانیم این شرایط را داشته باشیم، 

در آینده ساختار بهتری خواهیم داشت.

 کالدرون: 

 هیچ سورپرایزی برای داربی ندارم
 استراماچونی:

نمی گذارم داربی برنامه هایم را نابود کند

تیم ملی والیبال ایران در فینال رقابت های قهرمانی آسیا مقابل تیم استرالیا به پیروزی 
رسید تا عنوان قهرمانی قاره کهن را از آن خود کند.

به گزارش خبرنگار مهر، بیستمین دوره رقابت های والیبال قهرمانی آسیا امروز در حالی 
به پایان رسید تیم ملی ایران با برتری 3 بر صفر برابر استرالیا عنوان قهرمانی را به خود 
اختصاص داد. ملی پوشان والیبال ایران در مرحله گروهی مسابقات نتیجه را برابر این تیم 
واگذار کرند و امروز به دنبال انتقام این شکست و کسب سومین قهرمانی در آسیا هستند. 
ایگور کولاکوویچ تیم ملی را با ترکیب سعید معروف، میلا عبادی پور، محمد موسوی، امیر 

غفور، علی اصغر مجرد و محمدرضا حضرت پور را روانه زمین کرد.
ست نخست؛ 25 بر 14 به سود ایران 

نخستین امتیاز در این ست برای استرالیا ثبت شد. تیم ملی موفق شد با شروع بازی 
اختلاف امتیاز خوبی را ایجاد کند. ملی پوشان با سرویس و دفاع خوب تیم برتر زمین 
شدند و اجازه پیشروی به استرالیا را ندادند و نخستین تایم استراحت فنی را با نتیجه ۸ بر 3 
پیروز نزد ایگور کولاکوویچ رفتند. ایران با حمایت تماشاگرانش موفق شد عملکرد بهتری در 
سرویس و حمله داشته باشد و دومین تایم استراحت فنی را نیز با نتیجه 16 بر 9 با پیروزی 
پشت سر گذاشتند. تیم ملی در نهایت این ست را به آسانی و با نتیجه 2۵ بر 14 به سود 

خود خاتمه داد.

ست دوم؛ 25 بر 17 به سود ایران
نخستین امتیاز در اسن ست برای استرالیا ثبت شد و د رادامه بازی تا امتیاز 4 برابر پیش 
رفتند اما شاگردان کولاکوویچ باردیگر موفق به ایجاد اختلاف امتیاز شدند و دومین تایم 
استراحت فنی را با نتیجه ۸ بر 4 پیروز نزد سرمربی رفتند. سرویس های خوب موسوی 
ادامه داشت و امتیاز 9 نیز برای ایران به دست آمد. استرالیا با چند سرویس خوب موفق شد 
اختلاف امتیاز را کاهش و حساب کار را 1۰ بر ۸ کند اما در نهایت دومین تایم استراحت 
فنی با نتیجه 16 بر 1۰ به سود ایران همراه شد. در ادامه ملی پوشان کشورمان نمایش کم 
نقصی داشتند و توانستند با زیاد کردن فاصله ست دوم را با نتیجه 2۵ بر 1۷ به سود خود 

خاتمه دهند.
ست سوم؛ 25 بر 21 به سود ایران

نخستین امتیاز در این ست برای ایران ثبت شد.این ست نیز مانند  ست دوم در ابتدای 
بازی برابر پیش رفت و در نهایت ست نخست با نتیجه ۸ بر ۷ به سود ایران همراه شد. در 
ادامه استرالیا با زدن سرویس و دفاع بهتر اجازه پیشروی را از ایران گرفت تا بازی همچنان 
مساوی پیش رود و با کسب دو امتیاز متوالی شاگردان لبدف بازی با نتیجه 1۵ بر 13 به 
سود استرالیا شد. سرویس زیباو تماشایی قائمی کار را برای ایران در امتیاز 1۵ برابر کرد و 

در نهایت دومین تایم استراحت فنی هم با نتیجه 16 بر 1۵ به سود ایران شد. ایران در ادامه 
برتری را حفظ و با امتیاز 2۵ بر 21 این ست را هم به سود خود خاتمه داد.

تیم ملی والیبال ایران در سال 2۰11 و 2۰13 عنوان قهرمانی در آسیا را کسب کرده و 
استرالیا تنها یک بار در سال 2۰۰۷ عنوان قهرمانی را کسب کرده است.

رضا میزاییان *
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ایمان –آرش کیان فر:
انتخابات  مجلس شورای اسلامی قراراست دوم اسفند ماه برگزارشدولی 
با دست به گربیان هستند هنوز  باوجود تحریم ها و مشکلاتی که مردم  
برخلاف دوره های گذشته فضای جامعه  انتخاباتی نیست و به عبارت دیگر 
هنوز تنور انتخابات داغ نشده است. جدا از موضوع از اردوگاه اصلاح طلبان 
واصولگرایان نیز هنوز صدای واحدی شنیده نمی شود و آنها هنوز به استراتژی 
واحدی نرسیده اند و به نوعی درگیرچالش های درون تشکیلاتی هستند.
ازآنجا که برگزاری انتخابات پرشوربا حضور حداکثری  مردم  امنیت کشور بیش 
ازپیش تضمین خواهد کرد ودر این موضوع هر دوجناح اصلی کشور اتفاق نظر 
دارند می طلبد بزرگان اصلاح طلب و اصولگرا با توصیه های خود مشکلات 
درون گفتمانی را به حداقل رسانده  تا شور و نشاط انتخاباتی در کشور حاکم 
و مردم  با هرتفکرسیاسی به  شرکت گسترده در انتخابات  تشویق و ترغیب 
شوند و با رای خود نمایندگان خود را راهی بهارستان نمایند. » ایمان « در گفت 
وگو با مرتضی حاجی فعال سیاسی اصلاح طلب و وزیرآموزش و پرورش دولت 
اصلاحات به بررسی مسائل انتخابات  مجلس در جبهه اصلاحات و دلایل 
ناکامی دولت در عرصه داخلی و افزایش هجمه ها به دولت  پرداخته است. 
وی معتقد است اصلی ترین علت ناکامی دولت دوازدهم بدعهدی آمریکا بوده 
اما در عرصه داخلی نیز رئیس جمهور دستش برای اعمال برخی اصلاحات باز 
نیست.وی تاکید دارد که جریان اصلاحات باید با همه توان در انتخابات شرکت 
کند و کاندیدا داشته باشد. از آن طرف انتظار می رود مراجع نظارتی و شورای 
نگهبان سعه صدر بیشتری به خرج دهند تا سلیقه های سیاسی موجود در 
کشور که در چارچوب قانون اساسی فعالیت می کنند بتوانند کاندیدا داشته 
باشند و از مردم برای حضور در پای صندوق های رأی حمایت کنند. وی بیان 
داشت اگر این سعه صدر وجود داشته باشد، شرایط بهتر خواهد شد. اگر هم 
سعه صدر وجود نداشته باشد به نظر من اصلاح طلبان نباید کنار بکشند. باید 
در بین سبد موجود، با دقت و تعهد و تضمین بیشتر افرادی را انتخاب کنند 
و به مجلس بفرستند. مهم این است که در حمایت از امنیت ملی کشور مردم 
را پای صندوق های رأی بیاوریم. مردم نشان خواهند داد که به اصلاحات در 
درون کشور نسبت به توطئه گران بیرونی بیشتر اعتماد دارند. مشروح  این 

گفت وگو را در ادامه می خوانید
این روزها مشکلات داخلی و خارجی به نوعی دست به دست هم داده و 
شرایط را برای اداره کشور سخت کرده  است. آیا فکر می کنید با بحرانی جدی 

روبه رو هستیم؟
وضعیت کنونی چندان ساده نیست. شرایط زندگی مردم نشان می دهد که با 
مشکلاتی جدی سر و کار داریم و اگر تدبیر مناسبی برای حل این مسائل نگران کننده 
اتخاذ نشود، امکان ایجاد بحران هایی جدی تر وجود دارد؛ این همان چیزی است 
که مخالفان جمهوری اسلامی تلاش می کنند به آن دست یابند. آنها می خواهند با 
ملتهب نشان دادن فضا و اغراق در بیان مشکلات موجود شرایط را به نحوی مهندسی 
کنند که بحران به وجود آید. اگر تدبیر مناسبی از سوی مسئولان کشور به کار گرفته 
شود، می توان امید داشت که از وضعیت کنونی عبور کنیم اما اگر غفلت صورت گیرد 

چه بسا که شاهد بحران هایی در آینده باشیم.
از افت سرمایه اجتماعی دولت و اصلاح طلبان  کارشناسان سیاسی   
سخن می گویند. آیا افول سرمایه اجتماعی واقعا اتفاق افتاده و اگر حقیقت 

دارد، ریشه این مشکل دقیقا به چه چیزی باز می گردد؟
به  می کند،  ارائه  که  برنامه هایی  و  فرد  بر  علاوه  مردم  انتخابات ها  در  معتقدم 
پشتیبان های سیاسی آن فرد نیز توجه دارند. در واقع با شناختی که از پشتیبان ها 

دارند، نسبت به صداقت و توانایی کاندیدا تصمیم گیری می کنند. در دولت دوم 
آقای روحانی شرایط کشور به گونه ای پیش نرفت که پیش از آن انتظار می رفت. 
مردم توقعات زیادی داشتند زیرا دور اول خوب بود، شرایط اقتصادی از ثبات خوبی 
برخوردار شد، روابط خارجی داشت توسعه می یافت و توافق هایی به دست آمد که 
وضعیت عمومی کشور را بهبود بخشید. به طور کلی چشم انداز توسعه و پیشرفت در 
چشم مردم گشوده شده بود اما این وضعیت پایدار نماند. عوامل متعددی سبب شد 
که وضعیت تغییر کند که مهمترین عامل را می توان عهدشکنی آمریکا در ماجرای 
برجام دانست. آنها بازی را به هم زدند و از توافقی که دستاوردی بزرگ برای دنیا 
محسوب می شد، خارج شدند. آثار این تغییر در وضعیت اقتصادی و معیشت مردم 
نیز پدیدار شد. مردم احساس کردند مطالباتی که داشتند محقق نشده و رأیشان 
آنطور که باید و شاید در شرایط کشور اثرگذار نبوده. نارضایتی ها از دولت افزایش یافت 
و به تبع آن با توجه به اینکه اصلی ترین جریان حامی دولت در سال 96 اصلاح طلبان 
عدم  عده ای  چرا  که  کرد  گله  نمی توان  گرفتند.  قرار  مردم  غضب  مورد  بودند، 
موفقیت ها را به حامیان آقای روحانی نسبت می دهند. اگر چه موضوع اگر شکافته 
شود و مردم توجه کنند که روحانی همان کسی است که در چهار سال اول آن کارنامه 
خوب را رقم زد، در خواهند یافت که عامل اصلی عدم توفیق ها در دوره کنونی، خود 
شخص روحانی نیست، عوامل دیگری وجود دارد. در مجموع افت سرمایه اجتماعی 
اصلاح طلبان یک واقعیت است. مردم به هر دلیل ناراضی هستند و ریزشی جدی در 

سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان اتفاق افتاده.
اصولگرایان  سبد  به  داشته  ریزش  اصلاح طلبان  سبد  از  که  آرایی  آیا   

می ریزد؟
قطعا نه. ریزش در سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان باعث تقویت جریان های رادیکال 
خارج از نظام شده است. دلسوزان باید تلاش کنند این سرمایه اجتماعی بازگردد. 
من البته این آسیب را چندان جدی نمی دانم؛ چراکه اثرگذاری تعیین کننده ای 
نخواهد داشت. باز هم موعد انتخابات که برسد مردم با توجه به علاقه ای که به کشور و 
انقلاب دارند، گوش به وسوسه ها و تخریب های دشمنان نخواهند داد و حماسه هایی 

خواهند آفرید. این البته انکار دل چرکینی مردم از برخی موضوعات نیست. 
  شما اصلی ترین دلیل ناکامی دولت دوم آقای روحانی را بدعهدی آمریکا 
عنوان کردید. درست است که این موضوع بر بسیاری از حوزه ها نظیر اقتصاد 
تاثیر مستقیم می گذارد اما بسیاری از مطالبات در حوزه سیاست داخلی که 
ربطی نیز به برجام و آمریکا نداشت، محقق نشده. دلیل ناکامی در سیاست 

داخلی چیست؟
اقتضای مدیریت در شرایط بحرانی؛ انسداد فضاست. طبیعی است وقتی کشور 
در عرصه سیاست خارجی با نوعی بحران روبه روست شرایط در داخل کمی بسته 
تر شود. از سوی دیگر برخی وعده های رئیس جمهور در عرصه سیاست داخلی، 
تحققش کاملا در اختیار شخص رئیس دولت نیست. فکر می کنم که رئیس جمهور 
وعده هایی داد و تلاش داشت تا این وعده ها محقق شوند اما قدرت هایی در سایه 
وجود داشتند که مانع از تحقق وعده ها شدند. حال رئیس جمهور یا از وجود این 
قدرت های در سایه آگاهی نداشت و وعده داد یا اطلاعاتش ناقص بود. لذا نمی توان 
مقصر را فقط شخص آقای روحانی دانست. ما آگاهیم که دست رئیس جمهور چندان 

باز نبوده تا بتواند برخی وعده ها را محقق کند.
اما  نیست  رئیس جمهور  اختیار  در  نمونه می دانیم بحث حصر  برای 

معرفی وزرا که دست رئیس جمهور است. چرا وزیر زن معرفی نشد؟
تا جایی که من اطلاع دارم در بحث معرفی وزرا و به خصوص وزیر زن نیز دست 

رئیس جمهور چندان باز نبود.
 با این وجود راهبرد اصلاح طلبان باید چگونه باشد؟

شخصا معتقدم جریان اصلاحات باید با همه توان در انتخابات شرکت کند و کاندیدا 
داشته باشد. از آن طرف انتظار می رود مراجع نظارتی و شورای نگهبان سعه صدر 
بیشتری به خرج دهند تا سلیقه های سیاسی موجود در کشور که در چارچوب قانون 
اساسی فعالیت می کنند بتوانند کاندیدا داشته باشند و از مردم برای حضور در پای 
صندوق های رأی حمایت کنند. اگر این سعه صدر وجود داشته باشد، شرایط بهتر 
خواهد شد. اگر هم سعه صدر وجود نداشته باشد به نظر من اصلاح طلبان نباید کنار 
بکشند. باید در بین سبد موجود، با دقت و تعهد و تضمین بیشتر افرادی را انتخاب 
کنند و به مجلس بفرستند. مهم این است که در حمایت از امنیت ملی کشور مردم را 
پای صندوق های رأی بیاوریم. مردم نشان خواهند داد که به اصلاحات در درون کشور 

نسبت به توطئه گران بیرونی بیشتر اعتماد دارند.
پای  مردم  کنم،  تکرار  هم  من  اگر  می گوید  اصلاحات  دولت  رئیس 
صندوق های رأی نخواهند آمد، با این وجود فکر می کنید اصلاح طلبان پیروز 
خواهند شد؟ از طرف دیگر حضور مجدد مانند آنچه در مجلس دهم اتفاق 

افتاد، اعتبار جریان اصلاحات را از بین نمی برد؟
اصلاحات اعتبارش را می خواهد کجا هزینه کند؟ این اعتبار برای نیاز کشور باید 
هزینه شود و امروز کشور نیاز دارد تا فداکاری صورت گیرد. اصلاح طلبان باید با تمام 
وجود در انتخابات حاضر شوند و از آن طرف اگر عرصه بر آنان بسته شد، می توان 
گفت دیگر تکلیفی ندارند. ممکن است با حضور در انتخابات اعتبار اصلاحات آسیب 

ببیند اما فکر می کنم در شرایط امروز کشور این فداکاری ارزشش را دارد.
حضور اصلاح طلبان در قدرت، نتیجه و کارکرد لازم را دارد که اصلاحات 

بخواهد بر سر اعتبارش ریسک کند؟
نباید مسائل را صفر و صدی دید. ما حق نداریم مردم را از انتخاب کاندیدای مناسب 
محروم کنیم. اینکه ما کنار بکشیم در شرایطی که برخی کاندیداهای مناسب خود 
را در جریان اصلاحات می دیدند، گرفتن حق انتخاب مردم است. اگر هر کدام از 
جریان های اصلی کشور کنار بکشند؛ یعنی مردم را از رأی دادن به تفکری که به آن 
علاقه مندند، محروم کنیم. تحریم و عدم حضور اشتباه است. به هر صورت معتقدم 
که کنار کشیدن صحیح نیست. باید هم در انتخابات حضور داشته باشیم و هم 

کاندیدا به مردم معرفی کنیم.
ناشی  کجا  از  حملات  این  گرفته.  شدت  دولت  علیه  حملات  اخیرا   

می شود؟
علت آن است که ما رقابت سیاسی را بلد نیستیم و قاعده بازی را رعایت نمی کنیم. به 
جای بیان نقاط قوت، رقیب را تخریب می کنیم. عملکردها را بیان نمی کنیم که مردم 
تصمیم بگیرند. برخی جریان ها که عملکرد قابل قبولی برای جلب آرای مردم ندارند، 
به ناچار دست به تخریب رقیب رو می آورند. به قول پروین اعتصامی به جای آنکه از 
نکورویی خود بگویند، زشت رویی رقیب را بیان می کنند. باید بپذیریم رقابت سیاسی 
را بلد نیستیم و باید در گذر زمان بیاموزیم. آنچه امروز قربانی تخریب ها می شود، کشور 
است. تخریب دولت، تخریب چند نفر شخص حقیقی نیست، تخریب مدیران جامعه 
است. در فضای مجازی به نقل از امام می نویسند که کشور را دست نااهلان ندهید. 
بعد روسای دولت پس از انقلاب را لیست می کنند و می گویند به جز رهبری و شهید 
رجایی، از آقای موسوی، آقای هاشمی، آقای خاتمی و آقای احمدی نژاد همه نااهل 
بودند. این روش ها صحیح نیست. ما به جای استفاده از سرمایه های انقلاب آن را 
تخریب می کنیم. هر کدام از این روسای دولت ها منشأ خدمات بسیاری در کشور 
بودند. آقای هاشمی در دوران سازندگی منشأ خدمات بسیار بوده و بقیه هم به همین 
ترتیب. با این وجود مثبت ها کمتر دیده می شود و روی نیمه خالی لیوان تاکید 

بیشتری صورت می گیرد. گفتن از زشت رویی دیگران باعث نکو رویی نمی شود.
در  وزارتخانه  این  کار  ایراد  بودید.  پرورش  و  آموزش  وزیر  روزگاری  شما 

کجاست که ثبات برقرار نمی شود و وزرا مدام تغییر می کنند؟
اداره وزارتخانه ای چون آموزش و پرورش کار سختی است و توقعات زیادی از وزیر 
وجود دارد. اولا این وزارتخانه مستقیما با زندگی روزمره بسیاری از خانواده ها سر و کار 
دارد. ثانیا امر تعلیم و تربیت مثل حرفه پزشکی به تعداد افراد کشور متخصص دارد؛ 
یعنی برای مثال یک نفر که می گوید سردرد دارم، همه افراد در خود این صلاحیت را 
می بینند که اظهار نظر کنند و به تجویز دارو بپردازند. در آموزش و پرورش هم همین 
رویه جاری است. هرکس اظهارنظر می کند و می خواهد روش تعلیم و تربیت کودکان 
این سرزمین را تعیین کند. برخی از این اظهارنظرکنندگان هم از جایگاه و حوزه نفوذ 
برخوردارند و از این نفوذ برای اعمال نظر استفاده می کنند. از سوی دیگر نظرات این 
صاحب نظران یکی نیست و مانند اقتصاددانان هر کدام نظرات و عقاید مخصوص به 
خود را دارند و نظرات یکی نیست. همین مسائل موجب می شود که آشفتگی به وجود 
آید. اشتباه آنجاست که تصور می شود می توان برای همه فرزندان کشور در همه مناطق 
نسخه ای واحد می توان پیچید؛ در حالی که بچه ها باهم تفاوت دارند و برخورد با این 
تفاوت ها شیوه آموزش متفاوت می طلبد. تنوع فرهنگی برنامه های متنوع نیز نیاز دارد. 
برخی در کشور تصور می کنند که آموزش و پرورش به مثابه دستگاهی است که باید 
ورودی های متنوع بگیرد و خروجی ثابت و یکسان تحویل دهد. این شدنی نیست. 
برای داشتن آموزش و پرورش مطلوب باید به سمت تمرکززدایی از مدیریت حرکت کرد 
و هر مدرسه باید برای خود برنامه ای مخصوص داشته باشد. یکسری اصول ثابت وجود 
دارد، مانند آنکه ما می خواهیم بچه راستگو و درست کردار باشد، مهارت زندگی بیاموزد 
و مهارت نه گفتن، خواندن و نوشتن و حساب داشته باشد. اینها ثابت است اما در روش 
باید متفاوت عمل کنیم و اجازه دهیم معلمان ابتکار به خرج دهند. نباید تمام قدرت و 
اختیار متمرکز در وزارتخانه باشد. با بخشنامه که نمی توان دانش آموز تربیت کرد. عده ای 
فکر می کنند مدرسه پادگان نظامی است. به نظر می آید با توجه به وضعیت موجود وزیر 
چون نمی تواند اهداف خود را محقق کند، فشارهای مالی زیادی وجود دارد و گلایه ها 
زیاد است، خسته می شود و کنار می کشد. وزیر نه می تواند آنچه می خواهد پیش ببرد، 
نه می تواند مشکلات را حل کند؛ ناگهان می گوید من می خواهم کاندیدای مجلس شوم 

و خداحافظ. ممکن است کاندیدا هم نشود اما بالاخره به بهانه ای از وزارتخانه می رود.

گفت وگوهای فراگیر و ملی راهکار عبور از بحران سیاسی - انتخاباتی

پایان دوران حذف گروه های سیاسی 

گفت وگوی فراگیر و ملی که در ابتدا با هدف کاهش تنش ها و اختلافات بین گروه های 
سیاسی مطرح شد، این روزها ابعاد تازه ای پیدا کرده و بیشتر حول محور "انتخابات آینده 

مجلس" می چرخد.
دور جدید گفت وگوی فراگیر ملی در حالی برگزار می شود که یک سر آن بین برخی میانه 
روهای سیاست چون باهنر، عارف، توکلی، محمد صدر و ...در جریان است و سر دیگر 

آن در مجلس شورای اسلامی و در قالب مجمع گفت وگوی ملی در حال پیگیری است.
جلساتی که منادی وحدت انتخاباتی شده اند

استارت نشست ها و جلسات گفت و گوی ملی اوایل سال جاری  و در حاشیه جلسات 
مجمع تشخیص مصلحت نظام زده شد اما با نزدیک شدن به انتخابات آینده مجلس شواهد 
حکایت از آن دارد که برنامه ریزی ها برای جلسات گفت وگوی ملی ابعاد گسترده تری یافته 
به طوریکه مجمع گفت وگوی ملی در مجلس هم چندی است که کار خود را آغاز کرده 

است.
گفته می شود قرار است گفت وگوهای فراگیر و ملی در نخستین گام عملیاتی "انتخابات 
آینده مجلس" را فصل الخطاب قرار دهد. موضوعی که احمد مازنی از نخستین طراحان 
گفت و گوی ملی بر آن تاکید کرده و گفته است: پس از چندین دوره نشست در گام ابتدایی 
"انتخابات" را ملاک عمل خود قرار داده و در این زمینه " میثاق نامه انتخاباتی گفت و گوی 
ملی" را در دست تهیه و تدوین داریم. او درباره دلیل محور قرار گرفتن "انتخابات" در جلسات 
گفت و گوی ملی این طور توضیح داده که "واقع امر این است که مشارکت فعال مردم در 
انتخابات پیش رو می تواند یک پیام روشن برای دشمنان کشورمان که با ایران و اسلام و 
جناح های سیاسی داخل کشور مخالفند و از طریق تحریم ها با ما دشمنی می کنند، داشته 

باشد بنابراین در گام اول انتخابات را هدف گرفتیم."
گفت وگوی فراگیر بین جریانات سیاسی راهکار حذف صدای لمپن ها

درحالی فصل الخطاب بودن انتخابات به عنوان گام ابتدایی در جریان مذاکرات گفت و 
گوی ملی مقبول اعضا قرار گرفته که از همان ابتدای طرح ایده "گفت وگوی فراگیر ملی" 
مخالفان آن را ائتلافی انتخاباتی خواندند که نمی شود چندان به تداوم آن امید داشت، 
موضوعی که البته در همان روزها از سوی محمدرضا باهنر از اعضای حاضر در جلسات 
گفت و گوی ملی رد شد. باهنر با بیان اینکه انتخابات و رقابت سر جای خود باقی است و 
اتفاقا باید هم باشد تاکید کرد: مرزها در هر دو جریان سیاسی به قوت خود باقی است ولی 

این به معنای آن نیست که با هم هیچ مذاکره ای نداشته باشیم و قهر کنیم.
با این حال و در شرایط حساس کشور عده ای از موافقان گفت وگوی ملی بر این نظرند 
که حتی اگر گفت وگوی ملی در قالب ائتلافی انتخاباتی بروز و ظهور داشته باشد مردم و 
کشور از آن منتفع خواهند شد. معصومه ابتکار از چهره های سیاسی اصلاح طلب که از 
موافقان این ایده است با بیان اینکه ائتلاف ها در گذشته به نفع کشور تمام شده و در ادامه 
هم می تواند اعتمادساز باشد می گوید: شکل گیری گفت وگوهای فراگیر، همفکری و 
ائتلاف، همگی منعکس کننده این نگاه است که اهداف متعالی ملی وجود دارد که طیف 
های مختلف سیاسی حاضرند از بعضی مواضع خودشان برای تحقق آنها عبور کنند. در 
اصل اهم و فی الاهم کردن است به طوریکه گاهی اوقات مجبوریم بین خوب و خوب تر 
یا بد و بدتر دست به انتخاب بزنیم تا بتوانیم از نظر سیاسی خط مشی روشنی برای آینده 
کشور ترسیم کنیم. احمد مازنی هم با تایید این موضوع گفت و گوهای فراگیر ملی در هر 
شکل و موضوعی را عامل حذف صدای لمپن ها می داند ومی گوید: هرچقدر ما افکار 
عمومی را به فضای گفت وگومحور در کشور نزدیک کنیم، مردم انتخاب هایشان دقیق تر 
می شود. صدای لمپن ها معمولا بلندتر است اما اگر در کشور گفت وگوی منطقی شکل 

بگیرد می توان صدای لمپن ها را پایین آورد.
حضور نماینده تندروها در جلسات مجمع گفت و گوی ملی

مقایسه ای بین اعضای حاضر در جلسات گفت و گوی ملی و اعضای حاضر در مجمع 
گفت وگوی ملی در مجلس شورای اسلامی گویای تفاوتی آشکار است و آن حضور نماینده 

جبهه پایداری در جلسات گفت و گوی فراگیر مجلس است.
اگرچه در دور نخست برگزاری جلسات گفت و گوی ملی اعضا بر این نظر بودند که حضور 
تندروها در این جلسات فضا را مخدوش کرده و از مسیر اصلی منحرف می کند اما به نظر 
می رسد شکل گیری حلقه ای کوچک تر از گفت و گو با حضور نماینده تندروها در مجلس 

سیاستی است تا در نهایت حضور رادیکال ها به جلسات بلندپایه تر تعمیم پیدا کند.
موضوعی که البته قابل پیش بینی هم بود،چنانچه سیدمحمد صدر از اعضای حاضر در 
نشست های گفت و گوی ملی حضور تندروها را آسیب زا خوانده و تاکید کرده بود که افراد 
افراطی و تندرو در جریان مذاکره، فضا را به سمت تنش، دعوا، فریاد زدن و احیانا فحش 
و اهانت می برند بنابراین اصل گفت وگو با چنین افرادی از اساس مردود است اما احمد 
مازنی در همان زمان با تاکید بر اینکه در گام اول اولویت ما این نیست که به دنبال تندروها 
برویم اما چراغ سبزی نشان داده و تاکید کرده بود که ما ابتدا با کسانی که معتدل و علاقه 
مند هستند در موضوعات مشترک کار می کنیم. به مرور جلوتر برویم، ان شاءالله نوبت افراد 
تندرو هم می شود، قطار گفت و گوی ها برای جبهه پایداری هم جا دارد اگر بخواهند در 
این جریان حضور داشته باشند. موضوعی که به نظر می رسد در مجمع گفت وگوی ملی 

مجلس محقق شده است.
پایان دوران حذف گروه های سیاسی 

با همه این تفاسیر شواهد گویای آن است که شخصیت های معتدل و میانه رو این 
واقعیت را دریافته اند که دوران حذف یک گروه خاص سیاسی سپری شده و باید با پذیرش 
دیدگاه های مختلف مسیر وحدت افزا به ویژه در شرایط حساس کنونی را در پیش گرفت تا 
راهی برای عبور از بحران های پیش روی کشور باشد، راهی که به نظر می رسد قرار است از 

مسیر جلسات "گفت وگوی فراگیر و ملی" عبور کند.

مرتضی حاجی در گفت وگو با » ایمان«

اصلاح طلبان با همه توان در انتخابات شرکت کنند 
نباید مردم را از انتخاب کاندیدای مناسب محروم کنیم                                                         مردم به اصلاحات ازدرون نظام اعتماد دارند 

 سخنگوی شورای نگهبان پیرامون راهکار شورای نگهبان برای مشارکت حداکثری در 
انتخابات، عملکرد بی طرفانه شورا در بررسی صلاحیت ها، انتقاد به حضور حداکثری 
ثبت نام کنندگان در انتخابات، نظارت استصوابی شورا و آخرین وضعیت لایحه تجارت 

توضیحاتی را ارائه کرد.
 عباسعلی کدخدایی در گفت وگویی تفصیلی در ابتدا ضمن تسلیت ایام سوگواری 
مشارکت  جهت  نگهبان  شورای  راهکار  با  رابطه  در  سوالی  به  پاسخ  در  اباعبدالله)ع( 
حداکثری در انتخابات علی الخصوص انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی، اظهار 
کرد: شورای نگهبان به عنوان نهاد نظارت وظیفه نظارت بر انتخابات را به عهده دارد. برنامه 
نظارتی شورای نگهبان طبق قوانین و مقررات موجود اجرایی خواهد شد و تلاش خواهیم 
کرد آنچه را که قانون معین کرده است چه در بررسی صلاحیت ها و چه در برگزاری انتخابات 

فارغ از حواشی دیگر اجرا کنیم. 
سخنگوی شورای نگهبان با تاکید بر اینکه طبیعتا مشارکت گسترده، سلامت و امنیت 
انتخابات و رعایت قانون از جمله اولویت هایی است که باید در همه نهادهای اجرایی و 
نظارتی مهم باشد، عنوان کرد: همه نهادهای ذی ربط در امر انتخابات باید خودشان 
را به رعایت قانون مقید کنند. البته گاهی اوقات هم دیده می شود که بحث ها یا موضع 
گیری های سیاسی هم نسبت به این وضعیت اتخاذ می شود که ما تلاش داریم فارغ از 
مباحث سیاسی و به عنوان یک نهاد ناظر بر انتخابات ان شاءالله وظایف قانونی خود را 
انجام بدهیم. وی افزود: در جایی هم عرض کردم اگر بخواهیم مؤلفه های اصلی را که 
برگرفته از قانون انتخابات است در انتخابات پیش رو مطرح کنیم، شامل رعایت نکات قانونی 
در برخورد با مفاسد اقتصادی )اگر وجود داشته باشد(، رعایت نکات قانونی در برخورد با 
مفاسد اخلاقی و ضدیت با حاکمیت می شود. در غیر این موارد هم فکر می کنم قانون 
وظیفه دیگری برای ما تعیین نکرده است و تلاش خواهیم کرد این سه مؤلفه برگرفته از 

قانون را در بررسی صلاحیت ها و برگزاری انتخابات رعایت کنیم.
قائم مقام شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه معمولا بعد از انتخابات 
نقدهایی به عملکرد شورای نگهبان در رابطه با بررسی صلاحیت ها وارد می شود، شورای 
نگهبان در خصوص عملکرد بی طرفانه خود چه توضیحی ارائه می دهد؟ خاطرنشان کرد: 
ما معتقدیم ملاک قانون است، قانون هم روش ها، هم نحوه اجرا و هم در هر جایی که 
لازم باشد شاخص ها یا مصادیق را تعیین کرده است. ممکن است قانون در جایی مبهم و 
کلی باشد که در این صورت باید قانون را اصلاح کنیم ولی آنجایی که قانون برای مثال در 
خصوص بررسی صلاحیت ها مقرره ای دارد باید ببینیم که آیا شورای نگهبان وفق مقررات 

عمل کرده است یا خیر.
سوگیری شورای نگهبان یا سیاسی عمل کردن آن مصداق 

قانونی می خواهد
کدخدایی ادامه داد: نمی توان مانند یک باشگاه سیاسی گفت شورای نگهبان سوگیری 
داشته یا سیاسی عمل کرده است بلکه مصداق و انطباق با قانون می خواهد. برای مثال اگر 
افرادی را معرفی کردید و ما آن افراد را بررسی کردیم و اصطلاحا دیدیم که موارد رد صلاحیت 
آنها منطبق با قانون نیست ممکن است فرمایش شما صحیح باشد که مثلا شورای نگهبان 

سوگیری داشته یا رعایت بی طرفی نکرده و قس علی هذا.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: اما تا زمانی که قانون و مصداق، روشن و شفاف 
است، پرونده موجود را به خود نامزد ارائه می کنیم تا مواردی که موجب رد صلاحیتش شده 

را مشاهده کند و اگر دفاع یا اسناد مثبته ای دارد ارائه دهد. شورای نگهبان اعلام کرده و باز 
هم اعلام می کند که »ما حاضر هستیم انجام وظایف قانونی خود را به صورت شفاف در 
اختیار خود نامزد و آن بخشی که قانون اجازه می دهد را نیز در اختیار افکار عمومی قرار 
دهیم«. فکر می کنم دیگر موضوعیتی پیدا نمی کند که بگوییم شورای نگهبان جانب داری 
یا سوگیری داشته است. این موضوع دیگر وارد مواضع سیاسی و چالش های سیاسی می 

شود که فارغ از بحث های شورای نگهبان است.
تاکید بر اصلاح قانون انتخابات و فرهنگ سازی برای ثبت نام در انتخابات

این عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه در رابطه با 
اصلاح قانون انتخابات و انتقاد به حضور حداکثری ثبت نام کاندیداها در زمان انتخابات 
باید چه اقدامی جهت اصلاح این شرایط صورت گیرد؟ گفت: ما باید دو نکته را برای اصلاح 
پدیده ثبت نام حداکثری که متاسفانه در چند دوره اخیر به وجود آمده است در نظر بگیریم. 
یک بحث، اصلاح قانون و مقررات مربوطه است. قوانین موجود ما به خودی خود بازدارنده 
نیستند. قانون باید به گونه ای تنظیم شود که بتواند نسبت به کسانی که یقیناً برای ثبت نام 
صلاحیت ندارند بازدارنده باشد. قانون انتخابات فعلا در مجلس و در دست بررسی است و 

امیدواریم اگر در مجلس همت شود این بخش حداقل به انتخابات این دوره برسد.
وی افزود: یک بخش هم مربوط به فرهنگ سازی است. یعنی وقتی مشاهده می شود 
12 هزار نفر برای نمایندگی مجلس و برای حدود 29۰ کرسی ثبت نام کرده اند سوال پیش 
می آید که این تعداد برای چه ثبت نام کرده اند؟ آیا ما این تعداد را لازم داریم؟ آیا اقتضای 
قانون یا دموکراسی این است؟ آیا قانون مقرر کرده است یا حکم عقلی نسبت به این مساله 
دارد؟ در کشورهایی که تاریخ دموکراسی در آنها سابقه بیش از 3۰۰ ساله دارد در انتخابات 
هیچگاه این تعداد ثبت نام نمی کنند. یعنی یک درک عمومی از بحث انتخابات وجود دارد 

که هر کس به صحنه انتخابات ورود نمی کند.
قائم مقام شورای نگهبان با بیان اینکه البته در اغلب کشورهای توسعه یافته به دلیل وجود 
احزاب امر ثبت نام کاندیداها نامحسوس کنترل می شود و خود احزاب برای ثبت نام کنترل 
کننده هستند، اظهار کرد: یعنی شما می بینید اگر فرد در حزب حضور نداشته باشد 
شانسی برای انتخابات ندارد و دیگر ثبت نام نمی کند زیرا حزب معرفی اش نمی کند. این 
یک امر سیاسی و اجتماعی است که حزب شما را ثبت نام نمی کند و به همین دلیل ساده 

شما از ورود به چرخه انتخابات باز می مانید و عملا افراد کمتری وارد می شوند.
قانون هیچ گونه پیش شرط ثبت نامی نگذاشته است 

این عضو حقوقدان شورای نگهبان ادامه داد: در این کشورها افرادی وارد می شوند که 
حزب بتواند منافع حزبی خود را از آن طریق تامین کند و مقبولیتی در جامعه داشته باشد 
تا منافع حزبی خود را جلو ببرد. اگر اینها نباشد طبیعتا حزب معرفی نمی کند و این خود 
بازدارنده است. ما احزاب را نداریم. قانون ما هم هیچ گونه پیش شرط ثبت نامی نگذاشته 
است. به نظر من یک بخشی باید قانون نسبت به این قضیه اصلاح شود و یک بخش هم 

فرهنگ و افکار عمومی اقناع پیدا کند که هر کسی به خودش اجازه ندهد ثبت نام کند.
کدخدایی با بیان اینکه دهه اول انقلاب تا نیمه دهه دوم برای انتخابات مجلس حداکثر 
حدود 3 هزار نفر ثبت نام داشتیم اما به ناگهان در یک دوره این تعداد به حدود 6 هزار نفر 
و در دوره بعد به 12 هزار نفر می رسد، گفت: این یک آسیب در نظام انتخاباتی ما است 
که باید اصلاح شود که بخشی از آن از طریق اصلاح قانون است که متاسفانه قانون به 
نتیجه نهایی نرسیده است. ثبت نامی که انجام می شود هم هزینه ای برای دستگاه های 

بررسی کننده است و هم توقع نابجایی در جامعه و خود فرد ایجاد می شود. گاهی اگر 
صلاحیت فرد تایید نشود ممکن است حس کند در صحنه اجرایی هم نمی تواند کاری 
کند در صورتی که اینطور نیست. این موضوع دردی است که ما داریم و کسی توجهی 

نمی کند.
نظارت استصوابی در هر صورتی باید وجود داشته باشد

سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با اینکه یکی از انتقاداتی که نسبت به شورای نگهبان 
مطرح می شود پیرامون نظریه های استصوابی شورا است، در پاسخ به این سوال که آیا 
مشخص نبودن تعریف رجل سیاسی و رجل مذهبی دامنه نظرات استصوابی شورای 
نگهبان را گسترده تر نمی کند؟ بیان کرد: شاید بتوانیم این گونه تفکیک کنیم که نظارت 
استصوابی که همان نظارت قانونی است و هیچ تفاوتی ندارد در هر صورتی باید وجود 
داشته باشد. برای مثال اگر برای انتخاب ریاست جمهوری 2۰ شرط داشته باشیم نظارت 
شورای نگهبان تفاوتی نمی کند، جایی هم که ۵ شرط داشته باشیم باز نظارت شورای 
نگهبان فرقی نمی کند و ماهیتاً باید یک نظارت قانونی موثر توسط شورای نگهبان وجود 

داشته باشد.
کلی بودن تعابیر رجل سیاسی و مذهبی تعیین مصادیق را با مشکل

 روبرو می کند
وی افزود: پس، از نظارت استصوابی با این نگاه خارج شوید که این نوع نظارت یک 
نظارت قانونی است و فرقی نمی کند از سوی شورای نگهبان باشد یا هر نهاد دیگری که 
چنین نظارت قانونی موثر را طبق قانون انجام می دهد. اما این طرف قضیه در حالی که  
برخی از شاخص های تعیین مصادیق مانند رجل سیاسی و مذهبی که عمدتا در انتخابات 
ریاست جمهوری و ناظر بر اصل 11۵ است معلوم نیست، ممکن است فرمایش شما را 
تایید کنم که کلی بودن این واژه ها و عبارات ممکن است در تعیین مصادیق مشکلاتی را به 
وجود بیاورد. به همین خاطر سیاست های کلی انتخابات از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ 
شد و شورای نگهبان مکلف شد شاخص های رجل سیاسی، مذهبی و مدیر و مدبر بودن را 
تعریف کند و این کار را تا حدودی انجام داد. ولی بیشتر از آن را باز نیازمند قانون هستیم تا 

مصادیق را به نحو روشن تعیین کند.
این عضو حقوقدان شورای نگهبان تصریح کرد: این اختلاف نظری که ممکن است میان 
شورای نگهبان و برخی از مراجع سیاسی وجود داشته باشد در اینجا حل شود ما موافق 
هستیم. حتی در انتخابات مجلس هم با این نظر موافق هستیم و پیشنهاد دادیم که برای 
مثال وقتی گفته می شود التزام به قانون اساسی، باید مقداری شفاف شود و برای ما تبیین 
و جزئی تر شود که التزام به قانون اساسی یعنی چه؟ و تا چه اندازه فرد را ملتزم به قانون 
اساسی می دانید که بعد بتوانید رای مثبت و منفی بدهید؟ و این بخش به روشنگری در 
قانون و اصلاح قانون انتخابات نسبت به شرایط نامزدها چه در انتخابات ریاست جمهوری 

و چه مجلس بر می گردد.
در برخی از انتخابات ها پول سالاری قابل لمس است

قائم مقام شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه شورای نگهبان در 
راستای رصد هزینه های انتخاباتی در انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی چه 
اقداماتی انجام داده است؟ عنوان کرد: واقعیت این است که با توجه به روشنگری رسانه ها 
شاید مشخص شده باشد که در برخی از انتخابات ها یا در برخی از نقاط، حاکمیت پول و 
پول سالاری به راحتی قابل لمس است. در این چند دوره اخیر هم مدام افزایش پیدا کرده 

است و از گوشه و کنار می شنویم فلان فرد چند میلیارد و چند صد میلیون برای انتخابات 
هزینه کرده است.

وی افزود: واقعیت این است که در قانون انتخابات اصلا به این مساله پرداخته نشده است. 
در همه نظام های انتخاباتی یک بخش از قانون انتخابات به هزینه های انتخاباتی و اینکه 
منابع مالی آنها چیست؟ از کجاست؟ تا چه اندازه قابل هزینه است مربوط می شود. برخی 
از این ها متفاوت است. برای مثال در کشوری گفته می شود منبع مالی خود را معرفی کنید 
و در بسیاری از کشورها گفته می شود منبع مالی مشخص نشود هم اشکال ندارد اما میزان 
کمک یا میزان هزینه فرد در امر انتخابات باید مشخص باشد و در انتهای کار بتوان حساب 

کشی کرد که چه اندازه هزینه کرده است.
دست شورای نگهبان برای برخورد هزینه های انتخاباتی خیلی باز نیست  

کدخدایی بیان کرد: در این چند دوره اخیر بسیار داریم که گزارش می شود فردی چند 
میلیارد هزینه کرده است، با خودش صحبت می کنیم می گوید نه من مثلا 2۰۰ میلیون 
هزینه کردم، با کارشناس صحبت می کنیم می گوید این حجم از تبلیغات چند میلیارد 
بوده و به چند صد میلیون اکتفا نکرده است. اما اولا هیچ ابزار تشخیصی برای این مساله به 
صورت قانونی در اختیار ما قرار نگرفته است. ثانیا مکانیزمی هم برای این موضوع در قانون 
در نظر گرفته نشده است. در برخی از جاها شاید نظارت استصوابی ای که فرمودید موثر 

باشد. شورای نگهبان گاهی از نظارت موثر خود استفاده کرده است.
وی ادامه داد: اگر برای شورای نگهبان روشن شود که هزینه های غیر متعارف از جانب 
یک نامزد صورت گرفته است قطعا در بررسی صلاحیت ها ورود می کند و ممکن است بحث 
تایید صلاحیت را با مشکل مواجه کند. ولی این امر، یک ابزار حداقلی است زیرا تبلیغات 
معمولا در هفته های آخر انتخابات انجام می شود که بررسی صلاحیت ها صورت گرفته 
و شورای نگهبان باید دوباره به بررسی صلاحیت برگردد که فرصت ها کم و اثبات این ها 
سخت است. در حال حاضر دستان شورای نگهبان نسبت به برخورد در بحث هزینه های 
انتخاباتی خیلی باز نیست اما اگر به موردی بر بخوریم که برای ما محرز شود بحث استفاده از 

هزینه های غیرمتعارف و یا امکان آن وجود داشته قطعا برخورد خواهیم کرد.
شورای نگهبان به عنوان باشگاه سیاسی عمل نمی کند

این عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا در انتخابات 
پیش رو بنا هست که شورای نگهبان با دست بازتری به بررسی صلاحیت ها بپردازد؟ یا اینکه 
گرایش های سیاسی هم در نظر گرفته می شود؟ گفت: طبیعتا مطالبه و انتظار شما از یک 
مرجع قانونی این است که قانون را اجرا کند نه حواشی دیگر. شورای نگهبان هم یک مرجع 
نظارت قانونی بر انتخابات است. آنچه ما می توانیم از آن مطالبه کنیم این است که بر اساس 
مُرّ قانون عمل کند و اقدام او مبتنی بر اجرای صحیح قانون باشد و اگر قانون اجرا نشد ما 
اعتراض کنیم. اما اینکه در فرآیند اجرای قانون چه اشکال سیاسی ای ممکن است ضرر 
ببینند و نفع ببرند یا آثاری بر آنها مترتب باشد دیگر وظیفه شورای نگهبان نیست زیرا ما به 
عنوان یک باشگاه سیاسی عمل نمی کنیم بلکه به عنوان مرجع قانونی عمل می کنیم و 
باید فارغ از این باشیم که اجرای قانون نسبت به گروه "الف" بهتر است یا نسبت به گروه 
"ب". باید نسبت به هر دو گروه و همه گروه های سیاسی نگاهمان یکسان باشد و آن اجرای 
قانون است. اگر اجرای قانون انجام شود دیگر نوبت به این بحث های سیاسی نمی رسد. 
طبیعتا در انتخابات پیش رو هم تلاش خواهیم کرد اجرای شفاف و صحیح قانون را داشته 

باشیم.

سخنگوی شورای نگهبان :

نظارت استصوابی در هر صورتی باید وجود داشته باشد



عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه امروز دشمنان اسلام به دنبال 
تخریب حوزه علمیه هستند ، گفت: دراین رابطه طلاب و روحانیون باید درپرتو ارشادات 

رهبر انقلاب و مراجع عظام تقلید حرکت کنند. 
به گزارش مرکز خبر حوزه ، آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی روز شنبه  درابتدای 
درس خارج فقه در مدرسه مرحوم آیت الله العظمی گلپایگانی،  افزود: در شرایط کنونی 
در حوزه در عین حال که آن اخلاص و توکل برخدا ، روحیه انقلابی گری ، قناعت و نشاط 
علمی، تحقیقات علمی وجود دارد و دلیل آن آثار زیاد بعد از انقلاب است ،اما در عین 

حال باید مواظب فتنه درحوزه بود و افرادی دنبال این هستند که تقوا، بینش، سیاست و 
... حوزویان را مورد خدشه قرار دهند. امروز روشن است از داخل یا خارج افرادی دنبال 

نابودی حوزه می باشند.
و  میکنند  استدلال  حوزه  علیه  روحانیت  درلباس  بعضی  حتی  داشت:  اظهار  وی 
سخنانی میزنند که موجب خدشه لباس و حوزه می شود. اگر مردم از حوزه دور شدند، 

چون بعضی عالم بی عمل اند.
آیت الله فاضل لنکرانی افزود: امروز حوزه گرفتار فتنه شده، باید طلاب انقلابی فتنه ها 

را بشناسند و در پرتو ارشادات رهبر انقلاب و مراجع تقلید حرکت و فتنه ها را دفع کنند.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( عنوان کرد: طلاب باید برای تحصیل و تقوا تلاش کنند 
و درعین حال اینکه باید مواظب زمزمه های جاهلانه و عوامانه بود و گوش نداد.  با وجود 

زمزمه هایی علیه روحانیت، آب به آسیاب دشمن نباید بریزیم.
عضو جامعه مدرسین اظهار داشت: دشمن دنبال این است اساس روحانیت و حوزه ها 

را از بین ببرد.
وی گفت:  امروز در شرایطی قرار داریم که ما روحانیون نسبت به حفظ دین، نظام و 
حوزه وظیفه داریم. حفظ حوزه به حفظ میراث گذشتگان و قوی تر شدن علوم حوزوی 
است که این امر به این است که ضروریات زمان را تشخیص بدهیم و براساس آن حرکت 

کنیم. 
آیت الله فاضل لنکرانی با اشاره به اهمیت حجاب  اظهار داشت: حجاب از ضروریات 
دین است. زنی که حجاب را رعایت نمی کند، ندانسته مخالفت به خدا می کند، اما اهل 
علمی که می داند حجاب از ضروریات دین است، اگر به دین عمل نکند، گرفتاریش از آن 
زن بی حجاب در قیامت بیشتر خواهد بود. متأسفانه بعضی از اهل علم با این که میدانند 
حجاب از ضروریات دین است ولی در عین حال در کنار بی حجاب عکس میگیرند. اینها 

مسائلی است که اهل علم باید بدان توجه کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

۱4۰هزار مترمربع آسفالت درمدارس قم 
استفاده  شد 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: در 14۰ مدرسه درقم طی سه 
سال گذشته 14۰ هزار مترمربع توسط این نهاد مردمی آسفالت استفاده 

شده است. 
امیرسامع روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، با اشاره به اقدام های 
صورت گرفته برای آغاز سال تحصیلی جدید، اظهار داشت: فضای شهری 
و ورودی های مدرسه، اجرای 13 دیوارنگاره در مدارس، توسعه فضای سبز 
و درختکاری، خط کشی عابر پیاده و همچنین آسفالت مدارس از جمله 
اقدامات شهرداری برای آماده سازی مدارس برای برگزاری سال جدید 
تحصیلی میباشد. وی افزود: با تفاهم نامه هایی که میان شهرداری و 
و توسعه  امکان درختکاری  مدارس وجود دارد، حیاط مدرسه هایی که 

فضای سازی را دارند، توسعه فضای سبز صورت گرفته است.
سامع، در ادامه با اشاره به افتتاح سایت تولید کود کمپوست شهرداری 
قم با ظرفیت تولید 33۰ تن کمپوست در روز طی هفتههای گذشته، 
گفت: روزانه ۷۰۰ تن پسماند در شهر تولید می شود که این موجب شده 
تا استفاده از پسماند به عنوان یک ثروت بزرگ مورد تاکید مدیریت شهری 
قم قرارگیرد. وی با تاکید بر ضرورت تفکیک زباله از مبدا، ادامه داد: در 
صورت ادغام زباله ها، امکان بهره برداری از پسماند به عنوان یک ثروت و 
سرمایه بزرگ برای شهر از بین میرود که در فاز اول جمع آوری لامپ های کم 

مصرف، مواد خشک و مواد سبز در دستور کار قرار گرفته است.
سامع با بیان اینکه شعار شهرداری قم سالانه افزودن 3 متر سرانه فضای 
سبز است گفت: در آستانه سرانه 2۰ متر مربع فضای سبز به ازای هر 
شهروند قمی هستیم که در این روند تا رسیدن به سرانه های مطلوبتر ادامه 
می باید. وی با بیان اینکه 1۰ ایستگاه آتش نشانی در سال های گذشته به 
مجموعه شهری قم افزوده شده است گفت: در سال های گذشته بالغ بر 
3۷۰ میلیارد ریال برای تکمیل و توسعه ایستگاه های آتش نشانی هزینه 
شده است ضمن اینکه در روزهای گذشته نردبان 4۰ متری با بهترین 
استاندارد خریداری و وارد قم شد. وی ادامه داد: 4۰ هزار متر مربع برای 
ایجاد سایت استاندارد آموزش آتش نشانی تخصیص داده شده است که با 
تکمیل و بهره برداری از این سایت، در ارتقای آموزش های ایمنی در شهر 

بسیار موثر است.
سامع، شهرک صنوف را از جمله طرح های 2۰ ساله شهرداری قم دانست 
و گفت: شهرک های تخصصی صنایع ساختمان و خودرو در دستور کار 
شهرداری قم قرار دارد که در این راستا با فعال سازی مجدد شهرک صنوف، 

۷۰ آهن فروش در این شهرک مستقر شده اند.
وی در ادامه موتورسیکلتها را یکی از چالش های شهری قم دانست و 
گفت: علاوه بر آمار بالای تصادفات، نابسامانی پارک موتورسیکلت ها در 
معابر عمومی از جمله چالش های ترافیک شهری است که چند نقطه برای 

تعیین ساخت پارک موتورسیکلت در دستور کار است.
وی با بیان اینکه خلافسازی از ابتدا در هیچ ساختمانی از قم وجود ندارد 
گفت: در هیچ منطقه ای در قم امکان ساخت ساختمان خلاف از صفر در 
سطح شهر قم وجود ندارد و نظارت های قوی در این زمینه صورت می گیرد.
سامع ادامه داد: قم دارای 2 هزار و 3۰۰ هکتار فضای سبز دارد که نیاز 
روزانه به تامین آب دارد که برای رفع این نیاز با پیگیری های انجام شده 
سهمیه 2۰۰ لیتر در ثانیه پساب به فضای سبز تخصیص داده شد که با 
دستگاه های تصفیه امکان مناسب سازی 3۰ لیتر بر ثانیه ایجاد شده است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

نصب۹5 دوربین نظارت تصویری در 
سطح معابرقم 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه 9۵ دوربین نظارت 
تصویری در سطح معابرقم نصب شده است گفت: از این تعداد بیش از ۷۰ 
دوربین فعال و مابقی درروزهای آینده با تکمیل زیرساخت ها وارد مدار می 

شود. 
عباس ذاکریان روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود:  درگام دوم نیز 
11۰ دستگاه دوربین به این مجموعه افزوده میشود که این امر وضعیت 
مناسبی را طی ماه های آینده برای نظم و انتظام شهری در قم فراهم خواهد 
کرد. وی اظهار داشت:  با خرید دستگاه ذخیره ساز اطلاعات، امکان ذخیره 
تصاویر از 2 روز به 2 ماه افزایش یافت. وی گفت: با فعال سازی دوربین های 
نصب شده ، طرح سامانه های ثبت تخلف سرعت، عبور از چراغ قرمز و 
همچنین عبور از خطوط ویژه اتوبوسرانی در دستور کار قرار گرفته است. 
ذاکریان با بیان اینکه درگام اول، سامانه های ثبت تخلف سرعت در سطح 
معابر قم فعال خواهد شد، گفت: با بازنگری در دستورالعمل پلیس راه، روند 
صدور کد برای دوربین های ثبت تخلف تسهیل و با دریافت کد برای این 

دوربین امکان فعال سازی آنها فراهم می شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اظهار داشت: قرار است در بلوار 
آیت الله بروجردی به دلیل شرایط خاص این جاده و تصادفات متعدد آن، 
6 سامانه ثبت تخلف سرعت لحظه ای و سرعت میانگین در این بلوار با ترک 
تشریفات و به قید فوریت عملیاتی شود. وی ادامه داد: راه اندازی سامانه 
هوشمند سازی پارکینگ، تلاش برای عملیاتی کردن تابلوهای ظرفیت 
خالی پارکینگ ها، ایجاد نرم افزار جامع پارکینک ها شهری و همچنین 
نوسازی دوربین های 12 دروازه هسته مرکزی به منظور مقدمه سازی برای 
اجرای طرح ترافیک از اقدام های صورت گرفته برای ساماندهی وضعیت 
پارکینگ ها در سطح قم است. ذاکریان با انتقاد از تخصیص نیافتن سهم 
شهرداری از جرائم وصول شده دوربین های نظارتی گفت: میزان جرائم 
وصول شده قم در سال گذشته  ۸۰ میلیارد ریال بوده است که طبق قانون، 
42 درصد از این جرائم سهم شهرداری قم است که متاسفانه کل مبلغ 
واریزی به شهرداری تنها 2 میلیارد ریال بوده است. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود اظهار داشت:  طرح جامع دوچرخه سواری درقم در حال 
نهایی شدن است که تمام مسائل مربوط به توسعه دوچرخه سواری و 
همچنین استفاده از حمل و نقل عمومی به صورت علمی مورد بررسی قرار 
می گیرد. ذاکریان با تاکید بر ضرورت تغییر نگاه مسئولان استان از خودرو 
محوری در برنامه ریزی ها گفت: تا زمانی که اولویت حمل و نقل خودرو 
باشد هیچ تغییری برای رونق دوچرخه سواری، افزایش استفاده از حمل و 

نقل عمومی و همچنین کاهش استفاده از خودرو صورت نمی گیرد.
ورود 11۰ دستگاه اتوبوس جدید درون شهری 

وی دربخش دیگری از سخنان خود  با تاکید بر اینکه ناوگان اتوبوسرانی 
قم در آستانه تحول است، گفت: 11۰ دستگاه اتوبوس توسط شهرداری 
خریداری شده است که مهرماه سال جاری به بهره برداری رسیده و وارد 

خطوط حمل و و نقل عمومی میشود.
وی با بیان اینکه بر اینکه در تلاش برای بازگرداندن اعتماد از دست رفته 
مردم به اتوبوسرانی هستیم گفت: درصد سفرهای شهری با اتوبوس نسبت 

به 1۰ سال گذشته به کمتر از نصف کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه عمر 1۰ ساله اتوبوس های ناوگان عمومی قم در حال 
اتمام است گفت: با تصویب هیات دولت، شهرداری ها مکلف هستند که 
سند این اتوبوس ها را به رانندگان و مالکان واگذار و آنها از سیستم حمل 
و نقل عمومی خارج شوند. ذاکریان، با اشاره به تغییر مبنای ناوگان حمل 
و نقل عمومی از مسافر مبنا به پیمایش مبنا افزود: تغییر مبنای ناوگان 
اتوبوسرانی با 66 اتوبوس بر مبنای پیمایش قرارداد بسته می شود ضمن 
اینکه بازنگری اساسی در خطوط اتوبوسرانی قم صورت گرفته است که 

درهفته های آینده این اصلاح خطوط عملیاتی میشود.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

دومین پارک ترافیک قم در بوستان 
جوان ایجاد می شود 

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای بیش از 
44۰ خط کشی عابر پیاده در آستانه سال تحصیلی جدید خبر داد.

علی نیک ظهر دیروز در نشست خبری معاونین خدمات شهری و حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه ایجاد پارک ترافیک در تمام مناطق 
شهری شهرداری در دستور کار است، ادامه داد: اولین پارک ترافیک استان 
با اعتبار 9 میلیارد ریال در اردوگاه دانش آموزی 1۵ خرداد در حال اتمام 
است ضمن اینکه دومین پارک ترافیک قم در بوستان جوان ایجاد می شود.

نیک ادامه داد: سال گذشته در 42 مدرسه آموزش های ترافیکی داده 
شده است ضمن اینکه اجرای چندین کمپین فرهنگی-تبلیغی پیرامون 
آموزش فرهنگ ترافیکی و ارتقای سطح کیفی رانندگی  در سطح استان 
اجرا شده است و برنامه ریزی های گسترده ای نیز در این راستا برای اجرا در 

سال جدید تحصیلی انجام شده است.

آیت الله فاضل لنکرانی: 

دشمنان به دنبال تخریب حوزه علمیه هستند

حمله سایبری به تاسیسات نفتی تکذیب شد 
مرکز مدیریت راهبردی افتا ادعای حمله سایبری به تاسیسات نفتی و زیرساخت های حیاتی ایران را 
تکذیب کرد.به گزارش تسنیم؛ از صبح دیروز اخباری مبنی بر انجام حملات سایبری به تاسیسات نفتی 
و زیرساخت های حیاتی ایران منتشر شد که به دنبال این ادعاها مرکز مدیریت راهبردی افتای ریاست 
جمهوری طی اطلاعیه ای، حملات سایبری موفق به تاسیسات نفتی و زیرساخت های حیاتی ایران را 
تکذیب کرد.در اطلاعیه مرکز مدیریت راهبردی افتای ریاست جمهوری آمده است:»بر اساس رصدهای 
صورت گرفته برخلاف ادعاهای امروز رسانه های غربی حمله سایبری موفقی به تاسیسات نفتی و سایر 
زیرساخت های حیاتی کشور صورت نگرفته است.مرکز مدیریت راهبردی افتا از همه خبرگزاری ها، 
سایت های خبری، نشریات و فعالان فضای مجازی خواست تا قبل از انتشار اینگونه اخبار، از طریق 
مراجع ذی صلاح از صحت آن ها اطمینان کامل حاصل کنند.«همچنین به دنبال این اخبار رئیس 
سازمان فناوری اطلاعات ایران هم اعلام کرد طی رصد صورت گرفته نشانه ای از حمله سایبری در سپر 
دژفا )سپر امنیتی شبکه ملی اطلاعات( مشاهده نشده است.امیر ناظمی رئیس سازمان فناوری ایران 
در توئیتر خود نوشت:  در 4۸ ساعت اخیر رویداد غیرمنتظره ای که نشانگر یک حمله سایبری باشد در 

سپر دژفا )سپر امنیتی شبکه ملی اطلاعات( دیده نشده است.

فرزند ارشد عسگراولادی به شایعات پایان داد
فرزند ارشد مرحوم اسدالله عسگراولادی گفت: تمام فرزندان و نوه های پدرم در تهران زندگی می کنند 
و فرد معرفی شده در شبکه  های اجتماعی هیچ نسبت خانوادگی با پدرم ندارد.امیرعلی عسگراولادی 
در گفت وگو با ایسنا با تشکر از همه افرادی که در مراسم تشییع و ختم مرحوم عسگراولادی شرکت و با 
خانواده آن مرحوم ابراز همدردی کردند، اظهار کرد: دو فرزند پسر و سه فرزند دختر و همه نوه از مرحوم 
عسگراولادی به یادگار مانده است و تمام فرزندان و نوه های پدرم در تهران زندگی کرده و آن فردی که در 
شبکه های اجتماعی به عنوان نوه اسدالله عسگراولادی معرفی شده بود هیچ نسبت خانوادگی با پدرم 
ندارد.وی ادامه داد: ما از طریق پلیس فتا در حال پیگیری برای شناسایی کسانی هستیم که در فضای 
مجازی خانواده عسگراولادی را تخریب کردند. پدرم همواره در کار خیر بوده و دارایی خود را نیز از راه 
حلال بدست آورده است و کسانی که نتوانستند وی را در طول حیات  اش تخریب کنند، اکنون با نسبت 

دادن افراد بدنام در فضای اجتماعی به دنبال تخریب خانواده وی هستند.
 

در تهران هر رأی را چند باید بخرند؟
محمدرضا باهنر، دبیرکل جبهه پیروان به خبرآنلاین گفت:یک زمانی که فراکسیون اکثریت در مجلس 
داشتیم، من حتی هم می توانستم پیش بینی بکنم که فلان موضوع یا فلان وزیر در مجلس چند رای 
می آورد. من موافقم که مردم لیستی رای بدهند، در تهران امضاها با هم رقابت می کنند، یک امضا این 
طرف است و یک امضا آنطرف. اگر بحث رای خریدن هم مطرح باشد مثلا در تهران اصلا برای کسی 
نمی صرفد که رای را بخرد. اما در منطقه ای که دوازده هزار نفر یا ده هزار رای می دهند تا نماینده به 
مجلس بفرستند آنجا بله ممکن است بروند و رایی را بخرند اما در جایی که طرف باید یک میلیون رای 
بیاورد، باید هر رایی را چند بخرد؟ گفتند باهنر سلطان چای ایران است، بعضی ها به من گفتند برو و 
پاسخش را بده، پاسخی که من دادم این بود که اقلا ماهی یک کیلو چای را به ما برساند که لازم نباشد 

بروم از سوپرمارکت کوچه خرید کنم.

اژه ای: نمی دانیم چرا سراج در مراسم تودیع شرکت نکرد
مراسم تودیع و معارفه رییس سازمان بازرسی کل کشور امروز شنبه 3۰ شهریورماه با حضور معاون اول 
قوه قضاییه برگزار شد. ناصر سراج رییس پیشین سازمان بازرسی در این مراسم حضور نیافت. حجت 
الاسلام  محسنی  اژه ای در این زحمت آقای سراج مجددا تقدیر می کنم. زحمات زیادی متحمل 
شدند. از او خواستیم که بیاید. علت عدم حضورشان هم برای من روشن نیست. برای ما مدیران این 
موضوع فرعی است و هرکجا هست بسلامت باشند. برای ایشان ابلاغ مشاورت ریاست قوه صادر شده 
است  و ۷ الی ۸ کار پیشنهاد شده که اگر بپذیرند درخدمتشان هستیم. ریاست قوه هم اصرار داشتند 

که از وجود ایشان در دستگاه قضایی استفاده کنیم

حکم اعدام محمدعلی نجفی نقض شد 
براساس رأی دیوان عالی کشور مقرر شده است پرونده محمدعلی نجفی در رابطه با قتل میترا استاد 
در شعبه دیگری مورد رسیدگی قرار گیرد.به گزارش فارس، گفته می شود حکم پرونده محمدعلی 
نجفی از سوی دیوان عالی کشور نقض شد.دیوان عالی کشور حکم اعدام محمدعلی نجفی، شهردار 

اسبق تهران را نقض و پرونده را برای رسیدگی مجدد به دادگاه ارجاع داد.

سپاه به کمک حشدالشعبی می رود
سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری«رئیس ستادکل نیروهای مسلح با اشاره به همکاری سال 
گذشته نیروهای مسلح و حشدالشعبی برای برقراری امنیت راهپیمایی اربعین، گفت: امسال سپاه 
پاسداران با همکاری و هماهنگی حشد الشعبی با تمامی توان در این رابطه وارد عمل شده و در خاک 
عراق مسئولیت مهمی را در راستای برقراری نظم و امنیت و اسکان و بهداشت و تغذیه زائران بر عهده 

دارد.

درمانگاه امام صادق )ع( قم صورت گرفت

راه اندازی دستگاه سی تی اسکن سه بعدی

 جدیدترین و مدرن ترین دستگاه سی تی اسکن سه بعدی، عصر جمعه طی بازدید بهرام سرمست 
استاندار قم و احمد امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در درمانگاه خیریه امام 

صادق)ع( منطقه نیروگاه قم راه اندازی شد.
در این بازدید که آیت سید جواد شهرستانی نماینده آیت الله سیستانی در ایران نیز حضور داشت، 
رئیس هیأت امنای درمانگاه خیریه امام صادق)ع( در سخنانی اظهار داشت: این مرکز درمانی در 

زمینی به وسعت 4 هزار مترمربع و در ۵ طبقه در منطقه محروم نیروگاه احداث شده است.
آیت الله سید اصغر ناظم زاده بابیان اینکه در شبانه روز بیش از یک هزار نفر به درمانگاه خیریه امام 
صادق)ع( مراجعه می کنند، گفت: این مرکز به لحاظ تعداد مراجعان و همچنین تجهیزات پیشرفته، 

یکی از بهترین درمانگاه های استان است.
وی با اشاره به ویژگی های دستگاه جدید سی تی اسکن این درمانگاه، از دریافت هزینه ها در حد 
تعرفه های دولتی در این مرکز درمانی خبر داد و افزود: این دستگاه  قابلیت تصویربرداری سه بعدی  

ازتمام قسمت های بدن  رادارد که راه اندازی آن بیش از 4 میلیارد تومان هزینه داشته است.
ناظم زاده افزود : دانشگاه علوم پزشکی قم  نیز  برای خرید این دستگاه به این درمانگاه کمک  نموده 
است. وی افزود : این درمانگاه 2۵۰ نفر پرسنل دارد که از این تعداد۸۰نفر پزشک هستند که اغلب 

پزشکان متخصص و فوق تخصص هستند.
رئیس هیأت امنای درمانگاه خیریه امام صادق)ع(  ب تصریح کرد: این درمانگاه  دارای بخش ها 
دنداپزشکی، آزمایشگاه ،رادیو لوژی، دوبخش سونوگرافی ، ماموگرافی ، سنجش تراکم استخوان، 

فیزیوتراپی، واحد تصویر برداریام. آر.ای  وغیره می باشد.
نیروگاه متراکم ترین و پرجمعیت ترین منطقه قم بیش از 4۵۰ هزار تن جمعیت دارد و در غرب قم 
واقع شده است، بیشتر نقاط این منطقه قدمتی بیش از ۵۰ سال ندارد و مهاجران از قومیت های 

گوناگون را در خود جای داده است.

معاون آموزش وپرورش قم:

27 هزار نوآموز در قم وارد کلاس اول ابتدایی می شوند
 معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: درسال تحصیلی جاری 2۷ هزار نوآموز 

برای تحصیل در پایه اول ابتدایی ثبت نام و ساماندهی شده اند. 
مریم سادات پناهنده افزود: تعداد نوآموزان نسبت به سال تحصیلی گذشته هفت درصد افزایش یافته 
است. وی اضافه کرد: این تعداد نوآموز در بیش از ۸۰۰ کلاس درس ساماندهی شده اند و با تدابیر 

اندیشیده شده هیچ کلاس درسی بدون معلم نخواهد بود.
وی با بیان این که 31 شهریورماه در تمام مدارس ابتدایی زنگ شکوفه ها نواخته می شود، ادامه داد: 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده در تمام مدارس ابتدایی جشن های ویژه این روز برگزار می شود تا 

روزی به یادماندنی برای تمام نوآموزان و خانواده هایشان باشد.
به گفته پناهنده، زنگ شکوفه ها به صورت نمادین راس ساعت 9 صبح با حضور مسئولان استانی در 

دبستان دخترانه جمهوری اسلامی واقع در 3۰ متری کلهری نواخته خواهد شد.
وی بابیان این که ۸۷ درصد مدارس ابتدایی دو شیفته هستند، گفت: تمام مدارس مقطع ابتدایی 

مجهز به کتابخانه کلاسی هستند و هیچ مدرسه ای نیز فاقد نمازخانه نمی باشد.
وی خاطرنشان کرد: همزمان با اول مهرماه روز بازگشایی مدارس، برنامه گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس به شیوه های متفاوت و متناسب با مقطع ابتدایی در قالب نمایشگاه و خاطره گویی در مدارس 

اجرایی خواهد شد.

طرح:مهدی عزیزی
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از بدی ها دوری کنید تا عمرتان 

طولانی شود.
پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیکیکشنبه - سی ویکم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4886

خط کشی عابر پیاده امن ترین محل برای 

عبور از عرض خیابان است.

پیام آموزشی

با  مرتبط  های  برنامه  کردن  مردمی  قم  استاندار 
مختلف  ابعاد  انتقال  راستای  در  را  مقدس  دفاع 
جنگ تحمیلی به نسل جوان موثر دانست و گفت: 
گرامیداشت دفاع مقدس هم نمایش اقتدار نظام است 
و هم یادآور مجاهدت شهدا و ایثارگران در جنگ ۸ ساله 
ی تحمیلی و ارج نهادن به منویات مقام معظم رهبری 

می باشد.
هفته  گرامیداشت  ستاد  در  سرمست   بهرام  دکتر 
دفاع مقدس استان قم  با تاکید بر اینکه ایثار در راه 

دفاع از میهن اسلامی برای مردم و نسل جوان یک 
بایستی   : دارداظهارداشت  دیگری  مفهوم  و  معنا 
رویکرد محتوایی و فرهنگی به مسئله ایثار و شهادت 
داشته باشیم و پیوند بین دولت و نظام و ملت را تحکیم 

بخشیم.
استاندار قم همچنین بهره برداری از باغ موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس را ضروری دانست و گفت: در 

این راستا باید مدیران مربوطه با جدیت تلاش کنند.
وی در پایان سخنان خود برنامه ریزی ها برای برگزاری 

کنگره ملی شهدای استان قم در سال آتی را مورد توجه 
قرار داد و گفت: از هم اکنون باید تمهیدات برگزاری 

باشکوه این مراسم اندیشیده شود.
بسته سرمایه گذاری شهرک نمک قم 

تهیه شود
وی همچنین  در جلسه شورای معادن استان طی 
و  توسعه  را لازمه ی  مدیریتی  سخنانی خطرپذیری 
پیشرفت استان دانست و گفت: اگر کسی مسئولیت 
می پذیرد باید در جهت خدمت به مردم خطرپذیری 

تصمیم گیری را بپذیرد.
توسط  جلسات  مصوبات  پیگیری  بر  تاکید  با  وی 
قم  استان  در  ای  مسئله  اگر  گفت:  اجرایی  مدیران 
قابل حل نیست از ظرفیت مدیریت استان و نمایندگان 

مجلس برای رفع آن اقدام شود.
استاندار قم با بیان اینکه بسته سرمایه گذاری برای 
شهرک نمک بایستی تهیه شود گفت: در صورتیکه 
این بسته تا زمان برگزاری همایش فرصت های سرمایه 
گذاری مهیا می شود می توانیم از فرصت همایش برای 

جذب سرمایه گذار در این حوزه اقدام کنیم.
وی با بیان اینکه نگاه ویژه به لحاظ مباحث زیست 
محیطی در رابطه با دریاچه نمک داریم خاطرنشان 
کرد: در جلسات کارشناسی ابعاد مختلف ایجاد راه 
دسترسی و توسعه گردشگری در حوزه ی دریاچه نمک 

مورد بررسی قرار بگیرد.

 استاندار قم :

دفاع مقدس متعلق به همه ی ملت ایران است

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: یکی از مشکلاتی که مدتی با آن رو به رو 
هستیم بی انگیزه شدن برخی از مدیران قم و به نوعی پایین آمدن شجاعت و تصمیم 

گیری آنان است. 
احمد امیرآبادی فراهانی روز شنبه در نهمین جلسه شورای معادن قم در تالار امام 
جواد )ع( استانداری اظهار داشت: بخشی از علت این مساله به سخت گیری نهادهای 

نظارتی ارتباط دارد.
وی بیان داشت: بازرسی استان و دیوان محاسبات بیش از حد سختگیری می کنند و 

بعضا مدیران را میترسانند و این درست نیست.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: هم دیوان محاسبات و هم بازرسی 

باید به دنبال اختلاس و رانت خواری بروند.
وی اضافه کرد: وقتی یک مدیر میخواهد در راستای رونق تولید، پیشرفت استان و 

اشتغال زایی از اختیارات خود استفاده کند باید به آن کمک کنند.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: من فکر میکنم هم ما به عنوان 
نمایندگان مجلس و هم استاندار به عنوان نماینده عالی دولت در استان باید برای این 

موضوع فکری بکنیم.
وی گفت: درحوزه معادن هم اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری و هم اداره کل 

حفاظت محیط زیست  به همین دلیل از اختیاراتی که دارند، استفاده نمیکنند.
امیرآبادی گفت: ما بارها گفتیم هم استاندار و هم ما نمایندگانی که با وزیران ارتباط 
داریم، هر اختیاری که وزیران دارند برای مدیران استان نیز بگیریم و مشکلی نیز ندارد.

نماینده قم خاطرنشان کرد: در خصوص ضرورت رعایت مسائل زیست محیطی هیچ 
شکی وجود ندارد، ولی اینکه سخت گیری بیش از اندازه بکنیم و سرمایه گذاران را از 

استان فراری دهیم قابل قبول نیست.

امیرآبادی نماینده قم :

برخی از مدیران قم بی انگیزه شده اند

طرح  گفت:  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
»مهر تحصیلی« با اعتبار یک میلیارد و 24۰ میلیون ریال 
و  التحریر  لوازم  تأمین  برای  دانش آموزان  به  کمک  برای 
حجت الاسلام  شد.  اجرا  قم  در  موقوفات  عواید  محل  از 
عباس اسکندری با اشاره به اجرای طرح »مهر تحصیلی« 
از محل عواید موقوفات خاص اظهار کرد: بر این اساس 
تفاهم نامه هایی با بهزیستی و کمیته امداد به امضا رسیده 
و همچنین از بین مراجعات حضوری هم افرادی که نیاز به 

کمک دارند شناسایی می شوند. وی افزود: امسال هم طرح 
مذکور با اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 24۰ میلیون ریال برای 
تأمین کیف و لوازم التحریر 9۰۰ نفر از دانش آموزان استان 
قم اجرایی شده است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم با بیان اینکه به این ترتیب و از محل عواید موقوفات، 
کیف های مدرسه و لوازم التحریر مورد نیاز برای حدود 9 
ماه تحصیلی ویژه دوره های ابتدایی و دبیرستان خریداری 
شد خاطرنشان کرد: برای اهدای این لوازم به افراد مد نظر، 

همایشی با عنوان »مهر تحصیلی« برگزار شد. وی ادامه 
داد: در همایش مذکور و پس از اجرای برنامه های متنوع 
و ضیافت ناهار، کیف های تهیه شده در اختیار خانواده ها 
قرار گرفت. حجت الاسلام اسکندری با بیان اینکه طرح 
مهر تحصیلی همه ساله و در نیمه دوم شهریورماه اجرایی 
می شود، گفت: خیراندیشان و نیکوکارانی که مایل هستند 
در اجرای طرح همکاری کنند، می توانند به ادارات اوقاف 

استان در بخش ها و نواحی مختلف مراجعه کنند.

مدیرکل اوقاف قم خبر داد؛

اجرای طرح »مهر تحصیلی« با اعتبار ۱24 میلیون تومان

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: رتبه استان به لحاظ نرخ تورم نقطه 
به نقطه در کشور رتبه 3۰ است.

مهرداد غضنفری با اشاره به ضرورت تکریم ارباب رجوع در استان قم اظهار کرد: برای 
تحقق این مساله بازرسی های سرزده از ادارات استان صورت گرفت. وی ادامه داد: امسال 
سال رونق تولید است و باید در پایان سال جاری براساس سند اشتغال و سند رونق تولید 
به افکار عمومی بگوییم که شاهد تعطیلی واحد تولیدی در استان قم نبودیم و واحدهای 
تولیدی تعطیل شده به مدار تولید برگشتند. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 

افزود: به دلیل تامین مایحتاج عمومی به موقع و نظارت و هم افزایی دستگاه های اجرایی در 
زمینه تنظیم بازار در جایگاه خوبی در این زمینه نسبت به استان ها قرار داریم و رتبه استان 
قم به لحاظ نرخ تورم نقطه به نقطه در کشور رتبه 3۰ است. غضنفری جذب سرمایه گذاران 
را راهکار توسعه استان قم دانست و تصریح کرد: در این راستا مشارکت همه دستگاه های 
اجرایی استان ضروری است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خاطرنشان 
کرد: سال گذشته تثبیت اشتغال و کاهش محدود نرخ بیکاری را در استان شاهد بودیم و به 

دنبال تکرار دوباره این مساله در سال جاری در قم هستیم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  اعلام کرد

قم در رتبه 3۰ نرخ تورم نقطه به نقطه


